
 
 

 

 Hadeland nært og naturlig interkommunalt politisk råd – regionhadeland.no 
 

 
 
 

 

 

 

 

Representantskapsmøte 9. februar 2024 
 
 

Vedlegg 

Sak 1-8 / 2024 



 

 

Samarbeidsavtale  
- Hadeland nært og naturlig interkommunalt politisk råd 

 

Navn og hjemmel 
Navnet på rådet skal være Hadeland nært og naturlig interkommunalt politisk råd og det 
er opprettet som et interkommunalt politisk råd iht Lov om kommuner og fylkeskommuner 
§18-4. 

Rådet er ikke et selvstendig rettssubjekt og har ikke eget organisasjonsnummer. 

Deltakere 
• Jevnaker kommune 
• Lunner kommune 
• Gran kommune 
• Innlandet fylkeskommune 
• Akershus fylkeskommune 

Formål 
Gjennom samarbeid i det interkommunale politiske rådet skal de tre 
Hadelandskommunene sammen med fylkeskommunene arbeide for å oppnå regionens 
mål om bolyst, økt tilflytting og næringsetablering.   

Kommunene på Hadeland har et felles ansvar for å forvalte innholdet i 
Hadelandserklæringen, og styrke merkevaren Hadeland. Dette skal gjøres med respekt for 
historien og bidra til utvikling av miljø og samfunn til det beste for kommende 
generasjoner.   

Prioriterte arbeidsoppgaver: 

• Ivaretakelse av Hadelandserklæringen 
• Programmet Hadeland nært og naturlig 
• Møteplass for politisk og administrativ ledelse 
• Arrangere Hadelandstinget 
• Kompetanse 

Rådet kan velge å arbeide med andre temaer og oppgaver som er viktige for 
Hadelandskommunene samt saker med felles interesse for kommunene og 
fylkeskommunene. Rådet skal kunne gi uttalelser som er viktige for regionen.  

Organisering  
Representantskapet består av tre folkevalgte fra hver av kommunene, samt representanter 
fra fylkene. Ordfører skal være en av representantene fra kommunene. Representantskapet 
har fem møter i året. Til to av møtene i representantskapet innkalles formannskapene i de 
tre kommunene. Ett av representantskapsmøtene der formannskapene er innkalt 
gjennomføres samme dag som Hadelandstinget. 

 



 

 

 

Kommunedirektørene møter i representantskapet med samme rettigheter som i 
kommunestyrene. 

Representantskapet ledes av en av ordførerne. Ledelsen er for ett år om gangen og 
deretter rulleres rollen blant ordførerne. Foregående års leder er nestleder.  

Fylkene Akershus og Innlandet deltar i møtene etter gjeldende avtaler.  

Statsforvalterne inviteres til møtene med rett til å uttale seg. Representanter fra 
næringslivet og andre relevante aktører kan inviteres til å delta i møtene. 

Det utarbeides årlig møteplan.  

Det opprettes et arbeidsutvalg som består av ordførerne i de tre kommunene. De setter 
saksliste til IPR møtene. Kommunedirektørene deltar i arbeidsutvalget med tale- og 
forslagsrett.  

Rådets leder 
Leder har myndighet til å uttale seg på vegne av regionen dersom tidsfrister hindrer 
behandling i rådet. Slike uttalelser distribueres likevel, om mulig, på forhånd til ordførerne 
for eventuelt innspill. Uttalelser gitt av rådets leder refereres i påfølgende møte i rådet.  

Forankring i den enkelte kommunen 
Den enkelte kommune har ansvar for å holde kommunestyret orientert om arbeidet i 
rådet. Referat fra rådets møter skal være referatsaker i kommunestyrene. Minimum hvert 
halvår orienteres det i kommunestyrene om rådets virksomhet.  

Rammer for virksomheten 
Rådet kan behandle saker som går på tvers av kommunegrensene.  

Rådet kan ikke gis myndighet til å treffe enkeltvedtak. Rådet kan likevel gis myndighet til å 
treffe vedtak om interne forhold i samarbeidet og til å forvalte tilskuddsordninger.  

Samarbeidet har som intensjon å basere beslutninger på konsensus.  

Sekretariat 
Rådet har eget sekretariat. Sekretariatet driftes av kommunene i felleskap, der Gran 
kommune er kontorkommune. Gran kommune er arkivansvarlig for rådet.  

Daglig leder i sekretariatet rapporterer til leder av representantskapet.  

Sekretariatet ivaretar den daglige driften og gjennomfører møter i rådets organer. 
Kommunene skal bistå når dette vurderes som hensiktsmessig. 

Lokalisering 
Sekretariatet tilstreber å ha fysisk tilstedeværelse i de tre kommunene.  

Evaluering 
Rådet skal evalueres høsten 2024. Denne evalueringen skal innarbeides som en del av 
regionrådets årsmelding.  



 

 

 

Økonomi 

Rådet har en partnerskapsavtale med Innlandet fylkeskommune. Rådet søker gjennom 
perioden midler i støtteordningene hos Akershus fylkeskommune. I tillegg finansieres 
rådet av kommunale midler.  

Budsjett for 2024 vedtas i første møte.  

Deltakerkommunene dekker selv utgiftene deres egne representanter måtte ha knyttet til 
reise og diett mv i forbindelse med møter og aktiviteter i regi av rådet.  

Representantskapet fastsetter budsjett og godkjenner årsregnskap i samsvar med 
gjeldende forskrifter. 

Økonomirapporteringen følger kontorkommunens rapporteringsforløp. Rapporteringen 
skal i tillegg til økonomisk status inneholde oppfølging av rådets vedtak.  

Samarbeidsorganet har ikke myndighet til å ta opp lån eller på annen måte pådra 
deltakerne økonomiske forpliktelser.  

Endringer i samarbeidsavtalen 
Endringer i samarbeidsavtalen skal godkjennes ved likelydende kommunestyrevedtak i de 
deltakende kommunene.  

Inntreden 
Rådet kan utvides med flere medlemmer etter søknad. Vedtak om eventuell utvidelse 
gjøres av kommunestyrene og forutsetter tilslutning fra alle kommunene.  

Uttreden fra rådet 
Gitt at samarbeidsavtalen gjelder kun for 2024 er det ingen uttreden fra rådet i denne 
perioden.  

Oppløsning av rådet 
Rådet oppløses ved utgangen av 2024 dersom det ikke er enighet om en ny 
samarbeidsavtale. 

Ikrafttredelse og gyldighet 
Samarbeidsavtalen er satt opp i henhold til kommunelovens kapittel 18 og 
lovhenvisningene til denne. Samarbeidsavtalen gjøres gjeldende fra det tidspunktet alle 
kommunene har gitt sin tilslutning.  

Samarbeidsavtalen er gyldig ut 2024 eller til den blir erstattet av en ny samarbeidsavtale. 

 

 Vedtatt i kommunestyret: Saksnummer: 
Lunner kommune 09.11.2023 147/23 
Jevnaker kommune 23.11.2023 119/23 
Gran kommune 14.12.2023 175/23 

 



 
 

Regionrådet for Hadeland – Interkommunalt politisk råd Rådhusvegen 39, 2770 Jaren regionhadeland.no 
 

Intensjonsavtale mellom 
Stiftelsen Solobservatoriet 

og 
Regionrådet for Hadeland IPR 

 
 
Regionrådet for Hadeland IPR er et samarbeidsråd mellom kommunene og fylkeskommunene i vår region. 
Regionrådet jobber med strategisk samfunnsutvikling på vegne av kommunene.  
 
Solobservatoriet er et astronomisk anlegg i Lunner kommune og har siden 80-tallet vært et besøkssenter 
for kunnskapsbasert reiseliv, skolebesøk, seminarer og kurs. Solobservatoriet har jobbet målrettet i flere 
år for å utvikle et nytt besøkssenter, og gjennom det legge til rette for økt reiselivsaktivitet på Hadeland. 
Dette arbeidet ble intensivert av stiftelsen Solobservatoriet høsten 2022 i forbindelse med et tilskudd fra 
Lunner kommune og at det dukket opp en ny mulighet for samarbeid, som kombinerer astronomi med 
det som kan bli starten på norsk romfart. 
 
Regionrådet opplever arbeidet som gjøres på Solobservatoriet som spennende og nyskapende, og noe 
som kan gi nye muligheter for Hadeland som en attraktiv destinasjon både for innbyggere og tilreisende. 
Regionrådet ønsker derfor å være en støttespiller til dette arbeidet.  
 
Målet for avtalen:  
Målet med avtalen er at Solobservatoriet skal bli realisert i henhold til formålet med utbyggingen som er: 
“Solobservatoriet skal utvikles til et nasjonalt og internasjonalt opplevelses- og formidlingssenter innen 
astronomi og naturforståelse, med en bærekraftig økonomisk modell og plattform for drift i et lengre 
tidsperspektiv». Regionrådet er en interessent i dette arbeidet.  
 
Avgrensning av avtalen:  
Avtalen er ikke økonomisk forpliktende for Regionrådet for Hadeland, men regulerer hvilke oppgaver, 
ansvar og roller de to partene skal ha i utviklingen. Denne avtalen er avgrenset til utviklingsfasen.  
 
Oppgaver man skal samarbeide om 
Regionrådet skal bistå Solobservatoriet med etablering av samarbeid i resten av Hadelandsregionen og 
mot øvrige relevante regioner. Regionrådet skal bistå ved behov med å 

• Jobbe opp mot politisk og administrativ ledelse i fylkeskommune og stat  
• være med i utarbeidelse av utkast til markedsplan  
• være delaktig i å definere hovedprosjekt i forbindelse med søknad til Viken fylkeskommune 

(fremtidig Akershus fylkeskommune).  
 

Bidraget utføres i hovedsak av daglig leder Ingunn Granaasen. 
 
Solobservatoriet skal  

• gjøre markedsmateriell tilgjengelig for Regionrådet i form av bilder, video og tekster underveis i 
prosjektfasen slik at innbyggere og andre interesserte får informasjon om fremdriften på 
prosjektet også via Regionrådet.  
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• delta i arbeidsgrupper med andre interessenter på Hadeland for å se hvordan man kan forsterke 
hverandres arbeid og dra nytte av hverandres kunnskap rundt temaer som tilflytting, 
kompetanseheving og markedsføring av regionen. 

• støtte opp under markedsarbeidet som gjøres rundt Hadeland som en region og skal konsekvent 
vise til at Solobservatoriet befinner seg på Hadeland, enten det er på sosiale medier, i 
presentasjonsform eller på annen måte. Emnetaggene @/#Hadeland og @/#regionhadeland skal 
benyttes. Hadelands-logoen skal være synlig når det er mulig. 

 
Rapportering og evaluering:  
Stiftelsen ved daglig leder skal rapportere til daglig leder for regionrådet om fremdrift og utvikling på en 
slik måte at Regionrådet for Hadeland er informert om alle relevante forhold. Det skal rapporteres 
halvårlig.  
 
 
Hadeland, xx. august 2023 
 
 
 
Ingunn Granaasen     Vegard Rekaa 
Regionrådet for Hadeland IPR    Stiftelsen Solobservatoriet 
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Persontrafikk på togstrekning Hokksund- Hønefoss-Roa 

«Et regionalt kollektivtiltak med nasjonal gevinst» 
 
 
 
 
 
 
 



 

   

 

 
 
 
 

Gjelder Etablering av persontrafikk på togstrekning Hokksund-Hønefoss- Roa 

Planlagt start Februar 2023 

Planlagt slutt  

Utfylt av  Arbeidsgruppa v/Håvard Ulfsnes 

Dato 06/2-23 

 

A ORGANISERING 
 
 “Persontrafikk på togstrekning Hokksund-Hønefoss-Roa” skal rigges som prosjekt. 
Hadelandsregionen inviteres som prosjekteier sammen med Ringeriksregionen. Sentralt i 
organiseringen er et arbeidsutvalg og et regionalt fagteam, som utgjør prosjektgruppen, samt Luna- 
arena for næringsutvikling og vekst. Jevnaker kommune er prosjektansvarlig og har 
prosjektlederansvaret. 
 

OPPDRAG Tittel Navn Virksomhet/enhet 

Oppdragsgiver Interkommunalt politisk råd for Ringeriksregionen  

Prosjekteier Interkommunalt politisk råd for Ringeriksregionen og Regionrådet for 
Hadeland IPR   

Prosjektleder Kommunedirektør Håvard Ulfsnes Jevnaker 

Øvrige 
kontaktpersoner 

Koordinator 
Koordinator 

Inger Kammerud 
Ingunn Granaasen 

Ringeriksregionen 
Hadelandsregionen 

 

Arbeidsutvalg Tittel Navn Virksomhet/enhet 

Deltakere Kommunedirektør 
Næringsrådgiver 
 
Regionkoordinator 
Regionkoordinator 
Rådgiver 
 

Håvard Ulfsnes 
Lina-Maria Linge 
(koordinator) 
Inger Kammerud  
Ingunn Granaasen 
Hans Tollef Solberg 
N.N 

Jevnaker kommune 
Ringerike kommune 
 
Ringeriksregionen  
Hadelandsregionen 
Jevnaker kommune 
Modum kommune 

 

Prosjektgruppe (PG)    

Leder Kommunedirektør Håvard Ulfsnes Jevnaker kommune  

Deltakere Representanter fra 
alle kommuner, 
regionråds- 
koordinatorer og 
eksterne 
samarbeidspartnere 
 

Arbeidsgruppe 
Vil bli satt sammen etter 
vedtak i styringsgruppen 

Kommunene 
Regionene  
Viken  
Vy 
BaneNor 
Jernbanedirektoratet 
Gjøvik/Øvre Eiker 

 
 
 

PROSJEKTSBESKRIVELSE 



 

   

 

 

Styringsgruppe (SG) Tittel Navn Virksomhet/enhet 

Leder Ordfører   Sunni G Aamodt Modum kommune 

Deltakere: 
Ordfører-
rådmannsutvalget  
 
 

Ordfører/rådmann 
 
Ordfører/kommune-
direktør  

 
 
 
 
 
 

Ringerike IPR 
 
Lunner 

 
 
 

B OPPDRAGSBESKRIVELSE 

Beskrivelse av oppdraget 
BAKGRUNN 
 
Regionene som omkranser Oslo er i stadig vekst. Bo og arbeidsmarkedet i det sentrale 
østlandsområdet er preget av fortetting og har behov for et godt og funksjonelt samferdselssystem 
som ivaretar den økte mobiliteten mellom bo og arbeidssted på en klimaklok og bærekraftig måte.  
En eventuell ferdigstillelse av Ringeriksbanen mellom Sandvika og Hønefoss vil tidligst stå ferdig i 
2032. Kommunene på Hadeland og i Ringeriksregionen er rigget for bo og næringsvekst, men 
kollektivsystemene med buss og tog er ikke dimensjonert for dagens behov og fører til økt 
privatbilisme.  
   
Ringerike, Jevnaker og Lunner kommuner, sammen med Visit Øst-Norge SA,  
Stiftelsen Kistefos-Museet og Hadeland Glassverk jobbet i 2021-2022 med prosjektet «Bærekraftig  
kultur, reiseliv og samferdsel». Prosjektet så på muligheten for gjenopprettelse av togperrong på 
Kistefos og drift av sommertog med hovedmål om et helårlige, permanent tilbud om persontrafikk 
på Roa- og Randsfjordbanen. Sommertog 2022 ble fullfinansiert ved støtte fra Lunner, Jevnaker og 
Ringerike kommune, Viken fylkeskommune og Sparebankstiftelsen Jevnaker, Lunner og Nittedal, 
men måtte avlyses som følge av personalmangel hos Vy Gjøvikbanen. I arbeidet med prosjektet har 
det vært nær kontakt med Bane NOR og Vy Gjøvikbanen. 
 
Modum kommune har lenge jobbet for å gjenoppta persontransport på traséen mellom  
Hokksund og Hønefoss (Randsfjordbanen). Det har i mange år eksistert en politisk  
samferdselsgruppe i kommunen. Det er tverrpolitisk enighet om persontransport på  
Randsfjordbanen. Etter politisk bestilling er det etablert et hovedutvalg for samferdsel og  
næring som jobber for dette. Hovedutvalget har støtte fra fylkeskommunen.  
Hovedformålet med arbeidet er å knytte bo- og arbeidsmarkedet sammen. 
Etter at sommertog 2022 ikke lot seg gjennomføre, ble det i Ringerike kommune tatt et lokalt  
politisk initiativ til å undersøke andre muligheter for drift av persontransport i øst-vestgående linje  
fra Hønefoss. 
 
Dagens lokaltog og intercitystruktur dekker i stor grad den østlige, sydlige og nordlige aksen rundt 
Oslo, mens vår region i Nordvestlige retning er et sort hull. Det å etablere et kollektivtilbud på 
eksisterende jernbane er et svært viktig mål for kommunene i Ringeriksregionen og i 
Hadelandsregionen. Dette blant annet for å etablere et bærekraftig kollektivtilbud mot Oslo, men 
også på tvers av regionene, kommunegrensene og mellom de nye fylkene Innlandet, Buskerud og 
Akershus. 



 

   

 

 
AVGRENSNING 
Arbeidet med å realisere persontrafikk mellom Hokksund og Roa er delt inn i flere faser. 
Forprosjektet/fase 1 har som mål å fremskaffe godt nok kunnskapsgrunnlag for å kunne vurdere om 
prosjektet er bærekraftig og gjennomførbart. Prosjekteier kan vedta om fase 2 
(gjennomføringsfasen) skal iverksettes. I så fall vil prosjektgruppen fokusere på hele strekningen 
fremfor å dele opp traseen i ulike faser. Prosjektet skal ikke arbeide med alternative kollektivtilbud 
slik som buss, eller Ringeriksbanen mellom Sandvika og Hønefoss. 

PR for Ring 
INTERESSENTER 
Etablering av togtilbud mellom Hokksund og Roa er av stor regional interesse og vil kunne involvere 
mange både private og offentlige som arbeider med samfunnsutvikling i et økonomisk og 
bærekraftig perspektiv. Per i dag er det kun persontransport på øst-vestgående linje sør for våre 
regioner fra Drammen via Oslo og videre til Gardermoen. Strekningen er sterkt belastet og en 
flaskehals, spesielt ved tekniske feil på anleggene eller på togsett. Derfor vil det være nyttig for 
kommunene langs strekningen at det blir etablert en alternativ linje som går utenom Oslo, slik at 
kapasiteten på strekningen kan ivareta innbyggerne i de berørte kommunene bedre. Bane NOR og 
Vy har for tiden store utfordringen med god avvikling av persontransporten på østlig og vestlig akse 
gjennom Oslo, hvilket har resultert i et omdømmeproblem. Etablering av en ringbane om Hokksund-
Hønefoss-Roa vil være viktig og riktig tiltak for å avhjelpe problemene. 
 
Viken fylkeskommune, og de fremtidige nye fylkene Buskerud og Akershus, har et overordnet ansvar 
for samferdselsplanlegging i det sentrale Østlandsområdet. Å samordne planene for fylkesveier, 
kollektivtransport og for gående og syklende, og se disse planene i en større sammenheng er en av 
fylkeskommunens hovedoppgaver. Samferdselsstrategien, med tilhørende handlingsprogram, gir 
føringene for fylkeskommunens arbeid og prioriteringer. I tillegg samordner Fylkeskommunene de 
regionale innspillene til Nasjonal transportplan (NTP) 
 
For Gjøvikregionen er Gjøvikbanen en viktig, attraktiv og konkurransedyktig transportåre mellom 
Innlandet, de nye Viken fylkene og Oslo, og som bidrar til at Nittedal og Hadeland i sterkere grad blir 
en del av arbeids- og boligmarkedet i Oslo-området. Det er Bane NOR som eier banen og Vy som 
kjører gods og persontrafikk på banen. I gjeldende planperiode er det lagt inn oppgraderinger av 
banen for over 1 mrd. kroner. På sikt er det muligheter for dobbeltspor på strekningen Roa- Oslo. 
Dette vil kunne redusere reisetiden Roa-Oslo og bedre kapasiteten på strekningen. Å se dette i 
sammenheng med Roa-Hokksund er viktig og vil kunne gi et reelt tilbud for de som ønsker å bruke 
tog i dette området.  
 
Mangel på kompetent arbeidskraft utgjør den største barrieren for næringsutvikling i 
Ringeriksregionen og er rangert som den tredje største barrieren for næringsutvikling i 
Hadelandsregionen.1 Begge regionene kjennetegnes av å være bilbasert. Kollektivforbindelsen 
lokalt, interkommunalt og interregionalt er svært mangelfull. Næringspolitisk strategi for 
Ringeriksregionen, «Framover Sammen», peker på vei og bane som viktige premisser for 
næringsutvikling. Slik situasjonen er i dag, ekskluderes en stor gruppe potensielle arbeidstakere som 
ikke har førerkort og/eller tilgang til privatbil. For å imøtekomme kompetansebehovet til det lokale 
næringslivet, må regionen tilgjengeliggjøres for det potensielle arbeidsmarkedet.  
 
I siste normalår før korona, 2019, var det totalt 7154 enkeltpersoner som pendlet internt mellom 
Hadelandsregionen, Ringeriksregionen og Øvre Eiker2. Dette utgjør 14308 daglige enkeltreiser. I 

 
1 Menon Economics rapport “Mulighetsrommet for Vikens næringsliv i etterkant av korona”. Side 13 og 68. 
2 https://vekstbarometer.usn.no/ringerike/statistic/5  

https://vekstbarometer.usn.no/ringerike/statistic/5


 

   

 

tillegg tilkom den interne pendlingen innad i kommunene, samt pendlingen ut av regionene og Øvre 
Eiker. Prosjektgruppen kjenner ikke til om det finnes tall for antall reiser som gjøres i andre formål, 
men med opp mot 700 000 årlig besøkende til Hadeland Glassverk og Kistefos, må det antas å være 
et betydelig antall reisende på strekningen. Det er trygt å anslå at majoriteten av reisene ble gjort 
med privatbil. Tallene viser at det er passasjergrunnlag på strekningen. Tallene viser også at det er 
stort potensiale for å redusere klimautslipp i regionene ved å tilby tog som et miljøvennlig og 
adekvat alternativ til privatbil. 
 
Et bedret kollektivsystem med tog vil tilgjengeliggjøre regionene våre og gjøre regionene mer 
attraktive som bolig- og næringsområder. 
 
Kommunene i Ringeriks- og Hadelandsregionen har tydelige mål i sine overordna planer om å sikre 
en bærekraftig utvikling. I Ringerike, Jevnaker og Modum kommune vil kollektivknutepunkter på 
togstrekningen mellom Hokksund og Roa være svært viktig for å sikre fremtidig bærekraftig bolig- og 
stedsutvikling. Persontrafikk på jernbanen, vil være viktig for å utvikle attraktive fremtidige 
boligområder med gode kollektivforbindelser mot Oslo. Bruk av jernbanen vil dessuten være viktig 
for at kommunene skal kunne nå sine klimamål i sin arealforvaltning. 
 
Persontrafikk på strekningen er viktig for kommunenes fremtidige arealplanlegging. I Jevnaker vil 
det gi et grunnlag for boligvekst i sentrumskjernen, i Ringerike boligvekst i Hønefoss og tettstedet 
Tyristrand og i Modum boligvekst i kommunesenteret Vikersund, samt åpne muligheter også rundt 
Åmot. Det er en fremtidig samfunnsnytteverdi i prosjektet. 
 
Regionen er en viktig turistdestinasjon i nasjonal og internasjonal sammenheng både med kultur, 
opplevelser og aktiviteter. Visit Øst-Norge og Visit Norefjell er to viktige interessemiljøer som bidrar 
til å legge til rette for økt aktivitet og turisme. 
 
Sammen vil alle de nevnte interessentene ha utbytte av å få realisert persontrafikk på togstrekning 
Hokksund-Hønefoss- Roa. I tillegg vil etableringen av tilbudet ha store ringvirkninger for 
kollektivtilbudet i Østlandsområdet og bidra til det nasjonale grønne skiftet. 
 
 

MÅL 
• Etablere permanent helårlig tilbud med persontransport på togstrekningen mellom 

Hokksund – Hønefoss - Roa med videre forbindelse til Oslo, som forutsetter statlig kjøp. 

• Tilbudet skal være en del av et større ringbanenett for tog i det sentrale østlandsområde i 
randsonen til Oslo og som binder sammen Buskerud, Akershus og Innlandet. 

• Togtilbudet skal blant annet ivareta behovet for kollektivtransport for innbyggere og 
næringsliv i Ringeriksregionen, Hadelandsregionen og tilstøtende regioner i et 
samfunnsøkonomisk og bærekraftig perspektiv. 

• Togtilbudet skal gjøre våre regioner til attraktive lokasjoner for eksisterende og potensielle 
virksomheter ved å tilgjengeliggjøre lokasjonene for et større arbeidsmarked. 

• På sikt vil strekningen kunne være en viktig mateforbindelse til Ringeriksbanen. 
 
 
 
 
 
 
Fase 1: Analysefasen 



 

   

 

I analysefasen skal prosjektgruppen: 

• Utarbeide en strategi for å kunne gi prosjektet et objektivt kunnskapsgrunnlag gjennom 
informasjonsinnhenting, analyser og opprette dialog med relevante samarbeidspartnere. 

• Etablere en bredt sammensatt prosjektgruppe sammensatt av interne og eksterne som 
bidrar til at de nødvendige analysene gjennomføres.  

• Utarbeide en rapport som beskriver situasjonen, vurderinger av praktiske og økonomiske 
konsekvenser, herunder kost/nytte perspektiver. Rapporten vil også gi prosjekteier 
anbefalinger for det videre arbeidet.        

 
Delmål:  

• Kartlegge behov og marked med bistand fra Viken FK. 

• Kartlegge infrastruktur, skinnegang, stasjoner m.m. Utarbeide en oversikt over 
oppgraderingsbehov og kostnader. Prosjektgruppen vil innhente kunnskapsgrunnlag med 
bistand fra Bane NOR. 

• Avklare fremtidig driftsansvar for persontransport på strekningen Hokksund-Hønefoss-Roa 
 –VY m.fl. 

• Kartlegge mulighet for konsesjon for persontransport og finansiering. Prosjektgruppen vil 
innhente kunnskapsgrunnlag fra blant annet Jernbanedirektoratet. 

 
Finansiering: 
 
Kr 30 000,- eks. mva., fra prosjektmidler på konto tilknyttet IPR Ringerike. Hadeland IPR finansierer 
15.000,- eks. mva. hvis de inngår som likeverdig prosjekteiere.  
 
 
Fase 2: Gjennomføring  
På bakgrunn av analysene i fase 1 gjøres en vurdering om fase 2 skal gjennomføres.  
I fase 2 skal prosjektgruppen, i samarbeid med aktuelle partnere og andre interessenter, jobber for å 
etablere et reelt togtilbud på strekningen Roa – Hønefoss - Hokksund. 
 
Delmål underveis: 
Inngå avtaler med samarbeidspartnere. 
Legge til rette for oppstart 
Oppgradere nødvendige tekniske løsninger og stasjoner  
 
Fase 3: Pilot 
 
Fase 4: Etablering av fast togtilbud 
 
 

 
 

C Tidsperiode fase 1 

 
Fase 1 har planlagt oppstart i februar 2023. IPR for Ringeriksregionen har initiert prosjektet, og 
godkjennelse av prosjektbeskrivelsen behandles den 13. Februar. 10. februar skal prosjektet 
behandles av IPR for Hadelandsregionen. 
 
Fase 1 skal levere sluttrapport innen utgangen av 2023. 
 
 



 

   

 

D BISTAND 
 

EGENINNSATS 
Fase 1 – Etablere arbeidsutvalg og prosjektgruppe.  Gjennomføre analyser og utarbeide rapport 
Fase 2 – Deltakelse i arbeidsutvalg og prosjektgruppe 
 

 

FORSLAG BISTAND 
Viken FK  
Gro Ryghseter Solberg, avdelingssjef for mobilitet og samfunn, Viken fylkeskommune 
grosol@viken.no mob: 908 92 734 eller 32 30 00 00 (via sentralbord) 
 
Gunnar Haugerud, rådgiver jernbane, avdeling for mobilitet og samfunn 
Gunnarh@viken.no mob: 452 58 243  
 
Bane NOR 
Hans-Egil Larsen, prosjektdirektør. Utbygging vest/ Midt 
larsha@banenor.no  mob. 474 76 616 
 
Ulf Glasrud 
Faglig leder Linjen – Område Sør-Vest, Drift og Teknologi 
Mobil 916 52 566 
E-post. ulf.glasrud@banenor.no  
 
Samferdselsdepartementet 
Sara Brøngel Grimstad, fagdirektør baneseksjonen   
Sara-Brongel.Grimstad@sd.dep.no mob: 992 79 896 
Jernbanedirektoratet 
Ove Skovdal, Knut Sletta, sentralbordet 459 78 800. 
VY Gjøvikbanen 
Vivan Arnesen 
Daglig leder, Vy Gjøvikbanen AS 
M: +47 41609360 
 
Visit Østnorge 
Ingvild Magnus Haraldsen 
Markedskoordinator Ringerike & Hadeland 
Mob. +47 401 02 588 
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Hadeland IPR for å utarbeide en mulighetsstudie for et slik togtilbud. I rapporten presenteres ulike 
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 Sammendrag og konklusjoner 

Bakgrunn og problemstilling 

Kommunene langs jernbanestrekningen Hokksund-Hønefoss-Roa har i flere år hatt relativt lav vekst i 

folketall og arbeidsplasser og jobber med ulike tiltak for å fremme næringsutvikling og bosetting. Ett av flere 

tiltak som er foreslått, er å bedre kollektivtilbudet mot Drammen og Oslo og mellom kommuner og tettsteder i 

Ringeriks- og Hadelandsregionen. I denne rapporten analyseres passasjergrunnlag og andre effekter 

dersom det etableres et sammenhengende togtilbud på strekningen Hokksund-Roa med korrespondanse til 

Gjøvikbanen og lokaltoget Kongsberg-Eidsvoll. Dagens jernbaneinfrastruktur er lagt til grunn som 

forutsetning for analysen.  

Eksisterende stasjoner er slitte, men kan benyttes  

I dag er det bare drift på Hønefoss og Vikersund stasjoner i tillegg til de to endestasjonene. Bane NOR 

vurderer at flere av de gamle stasjonene kan benyttes til å betjene en togrute på strekningen Hokksund-Roa 

uten at det påløper store kostnader. Det vil være behov for oppgradering av plattformer, parkeringsplasser 

og eventuelt stasjonsbygg for å gjøre stasjonsområdene mer tiltalende og attraktive for de reisende. 

Eventuelle kostnader ved slike tiltak er ikke videre vurdert i rapporten.  

Mulige utforminger av et nytt togtilbud 

Målet med et togtilbud er å gi et gjennomgående kollektivtilbud internt i regionen langs togstrekningen og 

binde den sammen. Togtilbudet skal også binde sammen regionen med Drammensregionen og videre inn 

mot Oslo-området gjennom en ringforbindelse med eksisterende ruter på Gjøvikbanen og på den sentrale 

strekningen Kongsberg-Drammen-Oslo. Hovedfokuset har vært hvordan et togtilbud på strekningen 

Hokksund-Hønefoss-Roa kan integreres med eksisterende tilbud på Østlandet uten større endringer i 

dagens ruteplan.  

Det er sett på to hovedprinsipper for rutetilbud – et matetilbud med tog der passasjerene bytter tog på 

Hokksund og Roa, og et tilbud med skjøting og deling av togsett. Skjøting og deling innebærer for eksempel 

at det kjøres doble togsett på det sentrale avsnittet mens det deles på en grenstasjon for å kunne betjene to 

ulike endepunkter med et enkelt togsett. Dette er illustrert i Figur S-1 der det kjøres to koblede togsett 

mellom Oslo og Hokksund, som deles slik at ett togsett går videre til Kongsberg og ett til Hønefoss. På 

denne måten kan man få direkte avganger til flere stasjoner uten å belaste den sentrale strekningen inn mot 

Drammen og Oslo med flere avganger. 

 

Figur S-1: Prinsippskisse skjøting og deling 
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Ulike rutemodeller  

Det tas utgangspunkt i to hovedprinsipper for togtilbudet, et togtilbud med timesruter (18 avganger/døgn hver 

vei mellom Hokksund og Roa) og et redusert togtilbud (9 avganger/døgn). For hvert av disse 

hovedprinsippene beregnes passasjergrunnlaget for en situasjon med matetilbud der man må bytte tog, og 

situasjonen med skjøting og deling.  

Det er videre lagt til grunn ulike alternativer for hvor lenge toget stopper på Hønefoss stasjon, på bakgrunn 

av sporsystemet på stasjonen som vil kunne medføre behov for lengre stopp der. Forskjellene i togstopp på 

Hønefoss betyr lite for det samlede passasjertallet, fordi det er svært få reisende på strekningen Hokksund-

Roa som vil passere Hønefoss stasjon.  

Til sammen blir dette 8 rutemodeller som skiller seg fra hverandre når det gjelder frekvens, mating eller 

skjøting og deling, samt stopptid på Hønefoss.  

Et tilbud med to-timers frekvens vurderes å kunne tilpasses og innføres uten store konsekvenser for øvrig 

toggang og uten kapasitetsøkende tiltak i infrastrukturen. Et togtilbud med timesfrekvens vil i større grad 

berøre øvrig togtilbud og kreve større tiltak i ruteplanen, samt enkelte kapasitetsøkende tiltak. Slike 

eventuelle tiltak er ikke vurdert nærmere.  

Passasjergrunnlag for ny togrute 

Beregnet antall passasjerer i de 8 rutemodellene varierer fra ca. 290.000 (påstigende) passasjerer per år 

med 9 avganger per døgn og matetilbud, til 417.000 passasjerer per år med 18 avganger per døgn og 

skjøting og deling, se Figur S-2.  

 

 

Figur S-2 Antall påstigende passasjerer per år med ulike rutemodeller (2030).  

Vi anslår at ulempene ved å bytte tog innebærer at antall togpassasjerer blir 13 prosent lavere i modellene 

med matetilbud enn i tilsvarende modeller med skjøting og deling. Vi vurderer videre at passasjergrunnlaget 

med den lavfrekvente rutemodellen (9 avganger per døgn) gir 21 prosent færre passasjerer enn 

sammenlignbare rutemodeller med 18 avganger per døgn. Betydningen av hva som legges til grunn om 

stopptid i Hønefoss er svært liten. 

Flest passasjerer i ytterkanten av rutetilbudet 

De fleste reisene skjer mot Oslo, i hovedsak fra Vikersund, Åmot og Jevnaker, og i mindre grad fra 

Hønefoss, se Figur S-3. Interne togreiser mellom Jevnaker, Hønefoss, Vikersund og Åmot utgjør rundt ti 
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prosent av antall togreiser. Det er også en stor andel av reisene som skal til/fra stasjonene inn mot  

Drammen, Asker og Lysaker. 

 
Figur S-3: Reisestrømmer for togpassasjerer på strekningen Hokksund–Roa. Passasjertallene over snitt angir 

gjennomsnittlig antall passasjerer per avgang over døgnet for de ulike rutemodellene.  

 

Høyt tilskuddsbehov ved skjøting og deling, mindre tilskuddsbehov ved matetilbud 

Kostnadene ved de nye togrutene vil overstige billettinntektene. Det gjelder særlig modellene med skjøting 

og deling, som innebærer behov for en rekke nye togsett. Grunnen er at alle tog på Gjøvikbanen og 

strekningen Eidsvoll-Kongsberg som i dag har enkle togsett (og det er de aller fleste), nå må kjøre med 

doble togsett hele døgnet på strekningen Eidsvoll-Hokksund og Oslo-Roa. Merkostnadene ved dette blir 

store. Selv om vi har lagt til grunn en viss reduksjon i eksisterende bussruter på strekningen Hønefoss-

Hokksund-Drammen som følge av nytt togtilbud på strekningen, er reduksjonen i tilskuddsbehovet ved dette 

liten sammenlignet med tilskuddsbehovet for toget når det forutsettes skjøting og deling. Tilskuddsbehovet er 

mindre ved matetilbud.  

Endringen i samlet offentlig tilskuddsbehov til kollektivtransport (buss og tog) er beregnet til 8 millioner 

kroner per år for matetilbud med lav frekvens og 35 millioner med timesfrekvens. Det anslåtte 
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tilskuddsbehovet er i størrelsesorden 90 til over 200 millioner krone årlig med skjøting og deling med 

timesfrekvens. Disse tallene tyder på at det bare er matetilbud som synes realistisk å få finansiert og 

eventuelt å gå videre med i planleggingen.  

Tilskuddsbehovet per passasjer med dette matetilbudet kan anslås til omtrent 100 kroner per passasjer. 

Dette er mer enn på togstrekninger nær og inn mot de store byene, men betydelig lavere enn på 

sammenlignbare strekninger.  

Disse tallene er usikre og beregnet på en overordnet måte basert på forenklede forutsetninger. 

Det kan påløpe ekstrakostnader til oppgraderinger av infrastrukturen på eksisterende stasjoner som har 

oppgraderingsbehov for å gjøre togtilbudet attraktivt på lengre sikt. Slik oppgradering bør ses i sammenheng 

med øvrige investeringsprosjekter på jernbanen.  

Svært liten utslippsreduksjon 

Beregningene tyder på at toget ikke står i noe nært konkurranseforhold med bilen i regionen. De fleste 

togpassasjerene er i stor grad tidligere busspassasjerer og i noen grad nyskapt trafikk. Dette, kombinert med 

at bilparken gradvis elektrifiseres og at eksisterende bussruter på strekningen allerede er elektrifisert, gjør at 

utslippsreduksjonene som følge av dette togtilbudet blir neglisjerbare.  

Betydning for folketall og arbeidsplasser 

Et spørsmål er hvorvidt et nytt togtilbud på strekningen Roa- Hønefoss-Hokksund vil bidra til å gjøre hele 

regionen mer attraktiv for næringslivet og om det igjen vil bidra til at flere ønsker å bosette seg og/eller 

arbeide i regionen.  

En ny togforbindelse vil gjøre det mer attraktivt å pendle med tog fra Vikersund og Åmot i retning Drammen 

og Kongsberg. Toget slipper også unna forsinkelser som vil oppstå med transport på vei, både bil og buss. 

Nord for Hønefoss, Jevnaker og Roa, er det per i dag et lite kundegrunnlag. Et togtilbud vil nok bidra til at det 

kan være attraktivt å bo på Jevnaker og pendle med tog i retning Oslo via Roa. For den betydelige 

pendlingen som i dag skjer fra Jevnaker til Hønefoss, vurderes forbedringen i kommunikasjonene som 

positiv, men beskjeden i omfang.  

Vi finner altså fordeler for enkelte områder og reiserelasjoner. Likevel vil bilen vil likevel for de fleste framstå 

som det mest fordelaktige reisemiddel selv etter et nytt togtilbud. Vi anser derfor at selv om det er gunstige 

effekter for bosetting og arbeidsplasser av et nytt togtilbud, vurderes at de samlede effektene trolig vil være 

av begrenset omfang. I en situasjon der Ringeriksbanen var bygget, vil sannsynligvis også effektene av 

togforbindelse Hokksund-Hønefoss-Roa bli større enn det beregningene i rapporten tyder på.  

Avsluttende kommentarer 

Beregningene i denne rapporten tyder på at det kan være et passasjergrunnlag for en togrute på strekningen 

innen 2030. Men det er likevel relativt beskjedent, og gjennomsnittlig antall ombordpassasjerer per avgang 

selv på de mest trafikkerte delene av togstrekningen er i størrelsesorden 18 til 32 passasjerer i gjennomsnitt 

over døgnet.  

På bakgrunn av de høye kostnadene ved skjøting og deling, vil det være matetilbudet, enten med høy eller 

lav frekvens, som framstår som det mest realistiske togtilbudet å analysere nærmere.  

Dette er en mulighetsstudie der en rekke detaljer i togtilbudet ikke har vært detaljert spesifisert. Det kan 

derfor være grunn til å gå videre med mer detaljerte vurderinger av rutemodeller, nøyaktige avgangstider 

med fordeling mellom rush og lavtrafikk/helgetrafikk, samt grundigere kostnadsvurderinger og vurderinger av 

billettinntekter. Vi vurderer også at det kan være aktuelt å analysere konkurranseflaten mellom buss og tog 
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nøyere enn hva som har vært mulig å gjøre i denne rapporten, blant annet ved at busser er utsatt for de 

samme forsinkelsene som biltrafikken, mens togtrafikken ikke er det.  

Avslutningsvis kan det også bemerkes at i en samlet vurdering av togtilbud på denne linjen vil det nok 

komme opp spørsmål om nytte- og kostnadsvirkninger ved ulike bussbaserte kollektivtilbud (ekspressbuss) 

som vil kunne dekke deler av de mobilitetsbehovene som et togtilbud også vil dekke. Det kan være av 

interesse å belyse både de kostnadsmessige og reisetidsmessige forskjellene mellom disse to reisemidlene 

nærmere i videre analyser.  
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1 Innledning 

Bakgrunn 

Mens veksten i folketall og arbeidsplasser i flere år har vært svært sterk i Osloregionen, har veksten vært 

relativt svak i flere av kommunene i Ringeriks- og Hadelandsregionen. Nedleggelser av industri og 

avstandsulemper til Drammen og Oslo har gjort det mindre attraktivt å bosette seg i regionen. Løsningen for 

mange har vært å pendle til arbeidsplasser i Drammensregionen, Oslo eller kommuner nær Oslo.  

Ringeriks- og Hadelandsregionen ser et togtilbud på eksisterende jernbanelinje på strekningen Hokksund-

Hønefoss-Roa som et tiltak som kan knytte regionen tettere sammen og stimulere bosetting og 

arbeidsplasser på en måte som også gir små miljøulemper.  

Lokaltogtilbudet på Randsfjordbanen Hokksund-Hønefoss ble lagt ned i 2000 og erstattet med buss. I dag 

går det fire tog/døgn hver vei på Bergensbanen på strekningen Hokksund-Hønefoss, men de utgjør ikke noe 

reelt transporttilbud for innbyggerne. Bilen er det klart viktigste reisemiddelet både innen og ut av regionene. 

Buss dekker mobilitetsbehov på kortere reiser for dem som ikke bruker bil.  

Problemstilling 

Ringeriksregionen og Hadelandsregionen har ønsket å undersøke mulighetene for å reetablere et 

persontogtilbud på hele eller deler av jernbanestrekningen. I mulighetsstudien er det fokus på å se på nye 

ideer og potensialet for statlig kjøp av persontransport på strekningen. Passasjergrunnlag og billettinntekter 

for et slikt togtilbud er tidligere analysert i en rapport for Jernbanedirektorat fra 2020 [1]. I denne rapporten 

undersøkes andre rutemodeller enn det man gjorde der. I denne studien benyttes dessuten, til forskjell for 

hva som var tilfellet i den forrige analysen, den regionale transportmodellen RTM, som har en detaljert 

modellering av innbyggernes reiseatferd.  

Målet er å undersøke potensialet for etterspørselen etter togreiser på strekningen fram mot 2030 under 

rimelige forutsetninger om vekst i folketall og inntekt, og under rimelige forutsetninger om statlig politikk, 

spesielt knyttet til klima og bilavgifter.  

Tog er en miljøvennlig transportform, og flere togreiser vil kunne redusere biltrafikken. I rapporten analyseres 

mulige effekter på biltrafikken og klimagassutslippene fra trafikken.  

Kollektivtransport får betydelige offentlige tilskudd. Å opprette et nytt togtilbud på strekningen vil gi økte 

billettinntekter. En sentral problemstilling er hvor store offentlige tilskudd som trengs, i tillegg til 

billettinntektene, for å dekke driftskostnadene ved togtilbudet.  

Ringeriksbanen mellom Sandvika og Hønefoss har tidligere ligget inne som et viktig prosjekt i Nasjonal 

Transportplan (NTP). Den kortere reisetiden inn mot Oslo-området den ville medført, ville hatt svært stor 

betydning for Ringeriksregionen1. Fellesprosjektet Ringeriksbanen-E16 er overført til Nye Veier og er en del 

av Nye Veiers såkalte Ringeriksportefølje. Nye Veier prioriterer mellom prosjektene i porteføljen ut fra sitt 

mandat. Om og eventuelt når prosjektet blir gjennomført er derfor usikkert.  

I denne rapporten analyseres ulike modeller for togtilbudet mellom Hokksund og Roa under forutsetning av 

at Ringeriksbanen ikke er bygget.   

Metodikk 

 
1 Dette er blant annet analysert i tidligere utredninger av Ringeriksbanen [10]. 
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Det er utarbeidet en modellbasert transportanalyse av mulige utforminger av et nytt togtilbud. Effektene av 

togtilbudet er beregnet med utgangspunkt i en beregnet referansesituasjon for 2030. Der vil befolkningen 

være større enn i dag. Forsinkelsene på veinettet vil også være større. Det er også lagt til grunn en fortetting 

av befolkningen i tettstedene rundt de eksisterende jernbanestasjonene på strekningen. Det er gjort 

transportmodellberegninger med modellen RTM og etterberegninger utenfor denne modellen av 8 

rutemodeller.  

Siden bakgrunnen for forslaget om tog på denne banestrekningen er regionenenes utfordringer med å 

tiltrekke seg private bedrifter og har utfordringer med svak befolkningsvekst, har vi intervjuet noen utvalgte 

personer som kjenner regionenenes næringsliv og utvikling godt. Disse har gitt viktig informasjon om 

barrierer og drivkrefter for næringsutviklingen i regionene. De var representanter fra Ringerike 

Næringsforening og Modum Næringsforening, Haakon Tronrud (Tronrud eiendom og tidligere styreleder 

NHO Viken Oslo) og Lina-Maria Linge fra Ringerike kommune (som også er vår oppdragsgiver for denne 

utredningen). 

Arbeidet med prosjektet har videre vært fulgt av en referansegruppe, som i tillegg til representanter fra 

oppdragsgiver (ulike kommuner) også besto av personer fra Bane NOR, Viken fylkeskommune og Visit Øst-

Norge.   

Innholdet i rapporten  

Innledningsvis gis det i kapittel 2 en oversikt over den regionale utviklingen i folketall og arbeidsplasser, 

herunder pendlingsstrømmer. 

I kapittel 3 presenteres nøkkelinformasjon om reisemønster og bruk av ulike reisemidler i regionene.  

I kapittel 4 presenteres mulige rutemodeller for jernbanetilbud på strekningen.  

I kapittel 5 gis det en kortfattet oversikt over jernbaneinfrastrukturen. Det vil i praksis si de eksisterende 

stasjonsanleggene som er mest aktuelle for togstopp med et nytt togtilbud på strekningen.  

I kapittel 6 presenteres transportmodellberegninger med transportmodellen RTM og etterberegninger utenfor 

modellen.  

Kostnadene ved å operere de ulike rutemodellene for togtilbudet, samt billettinntekter og offentlige 

tilskuddsbehov blir beregnet i kapittel 7.  

I kapittel 8 presenteres anslåtte reduksjoner i CO2-utslipp som følge av at togtilbudet bidrar til at biltrafikken 

blir noe lavere enn den ellers ville vært. 

I kapittel 9 drøftes hvorvidt reisetidsreduksjonene som følge av togtilbudet kan bidra til styrket regional 

utvikling langs jernbanestrekningen.  

I kapittel 10 presenteres noen avsluttende vurderinger og muligheter for videre analyser.  

 



Togtilbud Hokksund-Roa 

 
 

  

2024-01-31  |  Side 11 av 62  

2 Befolkning, næring og transport  

2.1 Folketall i kommuner og tettsteder 

Kommuner 

 

Kommunene som særlig berøres av dette togtilbudet er Øvre Eiker, Modum, Ringerike, Jevnaker og Lunner. 

Folketallet i denne kommuneregionen økte med i underkant av 6 prosent fra 2017 til 2023, jf. Figur 2-1. Dette 

er lavere enn Oslo og en del andre kommuner i pendleravstand til Oslo-området, men også høyere enn i en 

del av de kommunene som er vist i figuren.   

 

 

 
 
Figur 2-1 Prosentvis vekst i folketallet 2017-23 i Ringeriks- og Hadelandsregionen («Kommuneregionen») og et utvalg 
andre kommuner.  

Det er særlig Øvre Eiker som har trukket befolkningsveksten i kommuneregionen opp, med en 

befolkningsvekst i perioden på i overkant av ti prosent, se Figur 2-2. Veksten i de øvrige kommunene i 

regionen var på 4-5 prosent og ned mot 2,5 prosent (Lunner).   

 

Fra figurene framgår det at flere kommuner med direkte togforbindelse inn mot Oslo-området 

gjennomgående har hatt høy befolkningsvekst. Det skyldes trolig at et slikt kollektivtilbud gjør det attraktivt å 

pendle fra disse kommunene til arbeid sentralt i Oslo-området.  
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Figur 2-2 Folketall i kommuner i Ringeriks- og Hadelandsregionen. Nivåtall og prosent endring 2017-23.  

 

Tettsteder 

Tettstedene i langs jernbanestrekningen er tidligere jernbanestasjoner som ligger i tilknytning til Riksvei 350 

som går langs  Randsfjordbanen, og Europavei 16 mer eller mindre parallelt med Roa – Hønefosslinjen, jf. 

Figur 2-3. Fra nord til syd er dette tettstedene Roa, Jevnaker, Hønefoss, Tyristrand, Vikersund, 

Åmot/Geithus og Skotselv.  



Togtilbud Hokksund-Roa 

 
 

  

2024-01-31  |  Side 13 av 62  

 

Figur 2-3 Folketall i tettsteder 2022. Kilde SSB statistikkbanken tabell 04859.  

Regionsenteret i Ringeriksregionen er Hønefoss med ca. 16 800 innbyggere i 2023, noe som utgjør over 

halvparten av folketallet i Ringerike kommune. Flertallet av folketallet i de øvrige kommunene bor også i 

tettstedene.  

Befolkningsveksten i tettstedene har gjennomgående (men ikke uten unntak) vokst prosentvis sterkere enn i 

de respektive kommunene, noe som gjenspeiler en sentraliseringstrend internt i kommunene, jf. Figur 2-4. 

Det bidrar til å styrke potensialet for kollektivtrafikk generelt og tog spesielt langs  jernbanestrekningen 

Hokksund-Roa.   

Den absolutte befolkningsveksten har vært særlig sterk i Hønefoss, men også i ikke ubetydelig grad i 

Hokksund, Åmot/Geithus og på Jevnaker tettsted.  

I Modum har befolkningsveksten i kommunesenteret Vikersund vært svak i mange år, mens veksten i stor 

grad har foregått i tettstedet Åmot/Geithus. Hokksund er administrasjonssenteret i Øvre Eiker kommune, og 

over halvparten av innbyggerne i kommunen er bosatt her. Hokksund har også hatt sterk befolkningsvekst.   

Befolkningsveksten i Jevnaker tettsted har også vært sterk over tid, mye sterkere enn i Jevnaker kommune 

samlet.  

Lunner kommune har hatt svakest vekst av kommunene langs jernbanestrekningen, og på 

administrasjonssenteret Roa, der jernbanestasjonen ligger, har folketallet utviklet seg svakt i flere år.  
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Tyristrand er et område hvor Ringerike planlegger for en sterk befolkningsvekst. Folketallet på Tyristrand 

gjorde et kraftig hopp i 2023, og målt i prosent for de siste 6 årene, blir veksten dermed svært høy. Siden 

folketallet på Tyristrand i utgangspunktet er lavt, blir likevel ikke den absolutte økningen i folketallet spesielt 

stor i forhold til flere av de andre tettstedene.  

 

 

Figur 2-4 Folketall i tettsteder i Ringeriks- og Hadelandsregionen. Nivåtall og prosent endring 2017-23.  

2.2 Sysselsetting og pendling 

Det har vært en økning sysselsettingen i Ringeriks- og Hadelandsregionen både etter antall sysselsatte som 

bor i de ulike kommunene og i antall arbeidsplasser i kommunenesiden 2010, jf. Figur 2-5.  
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Figur 2-5 Sysselsatte personer etter bosted og arbeidssted. Sum for kommunene Lunner, Jevnaker, Ringerike, Modum 
og Øvre Eiker.  

Regionen2 har i hele perioden hatt flere sysselsatte bosatte enn arbeidsplasser (sysselsatte med arbeidssted 

i kommunen), noe som innebærer at mange arbeider utenfor regionen (netto utpendling). Mellom 2010 og 

2015 utviklet antall arbeidsplasser i regionen seg svakt. Blant annet ble Ringerike sterkt påvirket av 

nedleggelsen av treforedlingsfabrikken på Follum i 2012. Mange gikk da over til arbeid utenfor kommunen, 

slik at netto utpendling fra regionen økte i perioden 2010-15. Pendling har slik sett fungert som en buffer. 

Siden 2015 har det imidlertid vært vekst i antall arbeidsplasser i regionen, slik at netto utpendling i 2022 er 

på nivå med 2015.  

Kommunene Modum og Jevnaker har de siste årene opplevd negativ vekst i antall arbeidsplasser 

(sysselsatte etter arbeidssted). Når antall bosatte sysselsatte likevel har økt i disse to kommunene, er det et 

resultat av at flere innbyggere har funnet arbeid utenfor kommunen. I de øvrige kommunene i regionen har 

det vært vekst både i antall arbeidsplasser og antall sysselsatte. Det er særlig interessant å merke seg at 

antall arbeidsplasser og sysselsatte i Ringerike kommune har vokst de siste to årene3, etter en lang periode 

med svak utvikling fram til 2015 og gradvis gjeninnhenting fram til 2020, se Figur 2-6.   

 
2 Her definert som kommunene langs banestrekningen: Lunner, Jevnaker, Ringerike, Modum og Øvre Eiker. 
3 Statistikken går foreløpig (januar 2024) ikke lengre enn til 2022.  
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Figur 2-6 Indekstall (2010 = 100) for sysselsetting i Ringerike kommune. Antall arbeidsplasser (sysselsatte med 
arbeidssted i kommunen) og antall sysselsatte bosatt i kommunen.   

Pendlingsmønstre 

Når sysselsettingen for bosatte i en kommune øker, mens antall sysselsatte med arbeidssted i kommunen 

går ned, innebærer det økt netto utpendling. Tabell 2-1 og Tabell 2-2 viser ut- og innpendling for de fem 

kommunene i regionen i 2022. Lunner har den høyeste andelen utpendling, og det pendler flest til Oslo 

kommune og Gran kommune. Fra Ringerike kommune pendler de fleste til Oslo, mens fra Jevnaker pendler 

de fleste til Ringerike kommune, men også en del til Hadeland og Oslo. De fleste utpendlere fra Modum og 

Øvre Eiker pendler til Drammen kommune. 

Drammen kommune ble 1. januar 2020 slått sammen med Nedre Eiker og Svelvik. Tall for arbeidsutpendling 

fra 2019 viser at det er en betydelig andel pendlere til Nedre Eiker spesielt fra Øvre Eiker kommune, men 

også fra Modum kommune. Disse pendlerne vil ligge i tallene for Drammen kommune i 2022. I 2019 var den 

største andelen av de som pendlet inn til Øvre Eiker fra Nedre Eiker med Drammen kommune som nummer 

to. Det var også mange som pendlet inn til Modum fra Nedre Eiker. 

Tabell 2-1 Arbeidspendling ut fra kommuner i Ringeriks- og Hadelandsregionen i 2022. De 12 viktigste 
utpendlingskommunene (Kilde: SSB).  

Ringerike Modum Jevnaker Øvre Eiker Lunner 
Til kommune Antall Til kommune Antall Til kommune Antall Til kommune Antall Til kommune Antall 

Oslo 1 118 Drammen 964 Ringerike 1 044 Drammen 2 826 Oslo 1 202 

Hole 854 Øvre Eiker 523 Oslo 269 Kongsberg 1 005 Gran 634 

Bærum 658 Ringerike 356 Gran 208 Oslo 715 Nittedal 316 

Jevnaker 397 Oslo 285 Lunner 104 Lier 562 Lillestrøm 174 

Modum 247 Lier 204 Bærum 96 Modum 309 Ullensaker 157 

Drammen 239 Kongsberg 172 Hole 87 Asker 247 Ringerike 156 

Asker  227 Krødsherad 169 Ullensaker 53 Bærum 181 Jevnaker 99 

Krødsherad 91 Sigdal 147 Asker 48 Ringerike 81 Bærum 89 

Lier 79 Bærum 116 Lillestrøm 40 Holmestrand 58 Lørenskog 56 

Gran 75 Asker 93 Time 25 Tønsberg 38 Nannestad 40 

Ullensaker 63 Hole 27 Drammen 23 Sigdal 34 Gjøvik 40 

Lillestrøm 62 Tønsberg 23 Gjøvik 18 Sandefjord 33 Asker 33 
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Tabell 2-2 Arbeidspendling inn til kommuner i Ringeriks- og Hadelandsregionen i 2022. De 12 viktigste 
innpendlingskommunene (kilde: SSB).  

Ringerike Modum Jevnaker Øvre Eiker Lunner 
Fra kommune Antall Fra kommune Antall Fra kommune Antall Fra kommune Antall Fra kommune Antall 

Jevnaker  1 044 Øvre Eiker 309 Ringerike 397 Drammen 1 463 Gran  313 

Hole  864 Drammen 263 Gran 162 Modum 523 Jevnaker 104 

Modum 356 Ringerike 247 Lunner 99 Kongsberg 277 Oslo 66 

Oslo 308 Sigdal 184 Oslo 47 Holmestrand 113 Ringerike 41 

Gran 225 Krødsherad 88 Hole 35 Lier 95 Nittedal 40 

Bærum 180 Oslo 75 Bærum 18 Asker 78 Nannestad 24 

Lunner 156 Kongsberg 46 Asker 9 Oslo 73 Lillestrøm 19 

Krødsherad 99 Lier 35 Drammen 7 Sigdal 47 Lørenskog 9 

Asker 97 Asker 27 Vestre Toten 7 Bærum 40 Ullensaker 8 

Drammen 92 Bærum 23 Lier 5 Tønsberg 33 Eidsvoll 7 

Øvre Eiker 81 Nord-Fron 23 Nordre Follo 4 Ringerike 30 Hole 6 

Sør-Aurdal 62 Hole 20 Lillestrøm 4 Flesberg 20 Vestre Toten 6 

 

2.3 Næringsstruktur og næringsutvikling 

Næringer som typisk betjener lokale markeder, eksempelvis varehandel og bygg- og anleggsnæringen samt 

ulike former for teknisk og forretningsmessig tjenesteyting er dominerende private næringer i regionen, jf. [2] 

og Figur 2-7. Ellers framgår betydningen av offentlig sektor for sysselsettingen i figuren.  

 

 

Figur 2-7 Sum arbeidsplasser i 2017 og 2022 i kommunene Lunner, Jevnaker, Ringerike, Modum og Øvre Eiker.  

I perioden 2017-22 har det vært vekst i ulike former for offentlig sektor og deler av privat tjenesteyting, mens 

antall arbeidsplasser i industri fortsatt går noe ned regnet som sum for hele kommuneregionen.  
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Ringerike kommune 

Ringerike kommune er stor i geografisk utstrekning, med de fleste arbeidsplassene konsentrert i og rundt 

regionsenteret Hønefoss.  Hønefoss er en båndby hvor bosettingen er konsentrert på sørsiden. Her ligger 

blant annet Sykehuset, Universitetet i Sørøst-Norge og Hvervenmoen næringspark. De største næringene i 

Hønefoss er helse- og sosialtjenester, varehandel, bygg- og anleggsvirksomhet, teknisk tjenesteyting og 

eiendomsdrift og industri.  

I 2012 opplevde Ringerike Norske skogs papirfabrikk på Follum ble nedlagt og over 300 mistet jobben. 

Mange av disse begynte å jobbe offshore, siden kompetansen i prosessindustri også kan anvendes innenfor 

oljeindustrien. Mange fikk også jobb i andre bedrifter, til dels i andre kommuner. I 2011 hadde papir- og 

papirvareindustrien 679 sysselsatte, i 2022 er det 186 sysselsatte i denne næringen. Treklyngen industripark 

er etablert på det tidligere industriområdet på Follum utenfor Hønefoss, hvor man blant annet har prosjekter 

for å bruke restprodukter fra treforedling [2] knyttet til biomasse, fornybar energi og sirkulærøkonomi.  

Selskapet Vow Green Metals er etablert for å bygge en fabrikk på Follum som skal produsere biokarbon for 

metallurgisk industri, CO2-nøytral gass til fjernvarme og biobrensel. Råstoffet vil være lokal biomasse fra 

skog og sagbruk samt returvirke fra Østlandet. 

Innenfor mineralproduktindustri finner man Spenncon som er en veletablert bedrift i Hensmoen Industri og 

næringspark. Spenncon produserer betongprodukter for bygge- og anleggsvirksomhet.  I Tyristrand ligger 

Ringerike fengsel som har om lag 200 ansatte. 

I Ringeriksregionen er det i dag store ferdigregulerte industriområder/næringsparker. Figur 2-8 viser dagens 

etablerte næringsparker/-områder i Ringeriksregionen. De er i figuren nummerert fra 1-7:  

1. Eggemoen Aviation & Technologi park 

2. Hensmoen Industri- og næringspark 

3. Follummoen næringspark 

4. Treklyngen Industripark 

5. Hønefoss By 

6. Hvervenmoen næringspark (Prestmoen) 

7. Helgelandsmoen Næringspark 

Disse næringsparkene er klare eller vil i fremtiden kunne ta imot industri.  Det er i dag 7-8000 dekar 

tilgjengelig næringsareal i Ringeriksregionen. 
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Figur 2-8 Oversikt over etablerte næringsparker i Ringeriksregionen Kilde: Invest in Ringerike 

AQ computer skal bygge nytt datasenter i Hønefoss (Follummoen). Datasenteret er planlagt bygd ut i flere 

byggetrinn, og anlegget skal fra start ha en kapasitet på 5 megawatt med muligheter for utvidelse til 40 

megawatt. Flere datasenter kan komme i Ringerike. Blant annet har Green Mountain og Stack infrastructure 

planer om slike sentre.  

I 2001 ble det vedtatt at samtlige tre militærleirer rundt Hønefoss skulle bli nedlagt [2]. To av militærleirene, 

Helgelandsmoen og Eggemoen, har i etterkant blitt kjøpt opp og omgjort til næringsparker. I dag huser disse 

to næringsparkene flere bedrifter. Eksempelvis har Tronrud Engineering etablert seg på Eggemoen med 

Eggemoen Aviation &Technology Park, som er en ledende industripark innenfor teknologi- og 

luftfartsindustri. Eggemoen har i dag om lag 400 ansatte fordelt på 16 bedrifter. Industriparken har en egen 

flyplass tilrettelagt for næringsvirksomhet. Det er store byggeklare arealer ved industriparken regulert for 

næringsvirksomhet.  

Modum kommune  

I Modum kommune er Vikersund administrasjonssenter. Modum ligger mellom to akser, Kongsberg og 

Notodden på den ene aksen og Ringerike på den andre aksen.  De arbeidsplassene som finnes i 

kommunen, er konsentrert langs aksen Vikersund-Åmot.  

Bedriftene i Modum har historisk vært treforedlingsindustri langs vassdraget. I dag mangler kommunen 

arbeidsplasser med høyere kompetanse og konkurrerer med resten av Ringeriksregionen om arbeidskraften. 

Det jobbes med å få til næringsutvikling i Modum, både for å tiltrekke seg treforedlingsbedrifter, men også 

annen virksomhet. 
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Blaafarveverket med Koboltgruvene er to turistattraksjoner i Modum. Innenfor treforedlingsindustrien kan 

nevnes Splitkon som etablerte seg der for 4-5 år siden, og som produserer massivtre. Modum Bad, en 

institusjon for behandling av psykiske lidelser, er en stor bedrift i kommunen med 300 ansatte.  

Jevnaker kommune 

Jevnaker kommune tilhører både Ringeriks- og Hadlandsregionen og  ligger ved sørenden av Randsfjorden. 

I Jevnaker finner man to store turistattraksjoner med mange besøkende hvert år, Kistefos Museum og 

Hadeland glassverk. Det er minst 100 000 årlig besøkende på Kistefos og 400 000 på Hadeland Glassverk.  

Det skjer næringsutvikling i kommunen, og det er areal tilgjengelig for næringsformål. Det finnes noe 

industrivirksomhet i Jevnaker, blant annet innenfor maskinindustri og mineralproduktindustri. Mange pendler 

til arbeid i andre kommuner, særlig Ringerike kommune (Hønefoss).  

Øvre Eiker kommune 

I Øvre Eiker kommune er Hokksund administrasjonssenter. Målt i sysselsatte er det flest ansatte i det 

offentlige. Store næringer for øvrig er bygge- og anleggsvirksomhet, varehandel og industri. 

Industrivirksomhet i kommunen omfatter blant annet trelast- og trevareindustri, papir- og papirvareindustri 

(Hellefoss Paper), elektroteknisk industri (OSO Hotwater) og metallvareindustri. Mange pendler til Drammen 

og Kongsberg, men mange fra Drammen pendler også til Øvre Eiker.  

Lunner kommune 

Lunner kommune er en del av Hadelandsregionen. Administrasjonssenteret i kommunen er Roa. Det er en 

del arbeidsplasser i bygge- og anleggsvirksomhet og varehandel, men lite industri. De fleste arbeidsplasser i 

kommunen er innenfor kommunale tjenester (helse, skole med videre).  

I Lunner kommune legger kommunen vekt på å utvikle næringsarealer for tettstedutvikling og storhandel 

ulike steder i kommunen, både i Roa og i tilknytning til tettstedene langs transportkorridoren innover mot 

Oslo, jf.  Figur 2-9.  

 

Figur 2-9 Næringsarealer i Lunner kommune (Kilde: Næringsstrategi for Gran og Lunner, 2023).  
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2.4 Utfordringer og muligheter 

Befolkningsveksten har de senere årene vært forholdsvis lav i regionene, tatt i betraktning nærheten til Oslo. 

Det skyldes svak næringsutvikling og lav vekst i antall arbeidsplasser. Lang reisetid til Drammensområdet og 

Oslo-området utgjør en avstandsulempe for pendling inn og ut av regionene. Kommuner og private 

arbeidsgivere rapporterer om vansker med å rekruttere kompetansearbeidskraft. 

Regionene ønsker på ulike vis å fremme næringsutvikling og å øke befolkningsveksten. Blant annet ønsker 

man særlig å rekruttere bedrifter med ansatte i yrker som krever høyere utdanning/kompetanse. 

Tilrettelegging av næringsarealer og å stimulere næringsklynger og industriparker, samt samarbeid med 

utdanningsinstitusjoner er blant virkemidler det legges vekt på. 

I en rapport fra 2022 [2] har Menon Economics vurdert utfordringer og barrierer for næringslivet i ulike deler 

av (tidligere) Viken fylkeskommune, også Ringeriks- og Hadelandsregionen. De tar utgangspunkt i sin egen 

analyse samt Ringeriksregionens egen næringspolitiske strategi «Framover sammen» [3].  

I Menons analyse basert på spørreundersøkelser mot næringslivet, trekker bedrifter i Ringeriksregionen fram 

renommé og kunderelasjoner samt ansattes kompetanse, som deres viktigste konkurransefortrinn. 

Bedriftene vurderer mangel på relevant arbeidskraft som den største barrieren for videre utvikling. Det 

gjelder mangel på spesifikk kompetanse og mangel på arbeidskraft generelt, ifølge Menon.  

I den næringspolitiske strategien [3] legger Ringeriksregionen særlig vekt på  

• Utvikling av næringsarealer  

• Klynger og nettverk 

• Kunnskap og kompetansebygging 

• Markedsføring for å tiltrekke seg bedrifter 

• Stimulere entreprenørskap og innovasjon 

• Næringsutvikling knyttet til regional vekst og offentlige investeringer 

Bedre kommunikasjoner og reduserte reisetider vil kunne bidra til flere av disse punktene.  

I likhet med næringsstrategien vurderer Menon at utvikling av reiselivet har et potensial for vekst i 

arbeidsplasser. Her trekkes fram Kistefos og Hadeland Glassverk I Jevnaker og Blaafarveverket i Modum. 

Disse destinasjonene besøkes i stor grad av dagsturister fra Oslo, men har i mindre grad opplevelsestilbud 

for å få turistene til å overnatte.  

Når det gjelder å tiltrekke seg arbeidskraft, legger Menon vekst på at gode kommunikasjoner internt i og ut 

av regionen som virkemiddel. Kortere reisetider internt i regionen og ut av regionen, noe som vil bety større 

arbeidsmarkeder, vil gjøre det enklere å tiltrekke familier hvor den ene kan arbeide utenfor kommunen eller 

regionen.  
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3 Reisemønster og transport i regionen 

Reisevaner i regionen – bilen står sterkt 

Bilen står sterkt i regionen. Det er et høyt antall biler per husholdning i gjennomsnitt, sammenlignet med de 

fleste andre kommunene på Østlandet, jf. Figur 3-1. Nederst i figuren vises tall for Øvre Eiker, Hønefoss, og 

«Resten av Ringerike og Hole». Resultatene sammenlignes med andre steder i Viken, blant annet Moss, 

Fredrikstad/Sarpsborg, Bærum, Asker, Røyken, Drammen, Kongsberg og andre områder i umiddelbar 

nærhet til disse byene. I bysonene/sentrum i Viken er det i gjennomsnitt 1,2 biler per husholdning, mens 

dette tallet i Hønefoss er 1,5. For områdene rundt byene i Viken er gjennomsnittlig bilhold 1,5 biler per 

husholdning, mens den for Øvre Eiker er 1,8 biler og «resten av Ringerike og Hole» er høyest, med 1,9 biler 

per husholdning.  

 

Figur 3-1 Gjennomsnittlig antall biler per husholdning. Kilde: RVU 2018/2019. Datauttrekk gjort av Viken fylkeskommune.   
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I Hønefoss, den eneste byen i Ringeriksregionen, er kollektivtilgjengeligheten omtrent som i de andre byene 

i Viken. I Hønefoss bor 62 prosent av innbyggerne innenfor 1 kilometer fra holdeplass, mens tilsvarende tall 

for de andre byene i Viken (63 prosent). I områdene utenfor by er kollektivtilgjengeligheten dårligere enn i 

andre ikke-bymessige områder i fylket. For fylket som helhet er andelen utenom by som bor innen 1 

kilometer fra holdeplass 62 prosent, mens denne andelen er 49 prosent i øvre Eiker og 48 prosent for 

«resten av Ringerike og Hole».  

Bildet av en bilbasert region kjennetegnes også av en høy andel som i reisevaneundersøkelsen svarer at de 

aldri reiser kollektivt. I bysentrene i Viken er det i gjennomsnitt 21 prosent som aldri reiser kollektivt, mens 

det for Hønefoss er 31 prosent. I områdene rundt byene i Viken er det 18 prosent som aldri reiser kollektivt, 

mens denne andel er hele 37 prosent for «Resten av Ringerike og Hole». 

Kollektivtilbud 

Dagens kollektivtilbud nord - sør i regionen består i hovedsak av busslinjer som Brakar og Innlandstrafikk er 

ansvarlig for, se Figur 3-2. På strekningen mellom Drammen og Hønefoss er det busslinje 100 som utgjør 

kollektivtilbudet. Denne ruten har ca. 10 avganger på hverdager og 4-5 avganger på lørdager og søndager. 

Mellom Vikersund og Hønefoss er det, i tillegg til linje 100, et busstilbud med linje 101 med 

halvtimesfrekvens på hverdager mellom Drammen og Vikersund mellom ca. kl. 0500 og ca. kl. 2300. De 

siste avgangene på denne ruten er i retning Vikersund, slik at tilbudet slutter litt tidligere for reiser mot 

Drammen. I helgene er det ca. 7-8 avganger mellom Vikersund og Drammen. I tillegg til ordinære avganger 

kommer ca. tre ekstra avganger i rushretning. Disse bussrutene har flatedekning som mål og dermed svært 

mange stopp. De blir derfor et lite attraktivt tilbud de som skal reise langt.  

Mellom Hønefoss og Jevnaker/Roa er det Innlandstrafikk som er administrasjonsselskap for kollektivtilbudet. 

På hverdager er det ca. 13-14 avganger langs E16 mellom Hønefoss og Jevnaker. I tillegg, på skoledager, 

kjører Brakar 5 avganger som skolebuss langs fylkesvei 241 mellom Hønefoss og Jevnaker. På lørdager er 

det 5 avganger mellom Hønefoss og Jevnaker og på søndager én avgang.  Mellom Roa/Lunner og Jevnaker 

er det kun noen få daglige avganger på hverdager og ingen avganger i helgene. 

Fra Hønefoss har Brakar et busstilbud til Oslo med linje 200 som har ca. 30 avganger på hverdager, 17 

avganger på lørdager og 15 avganger på søndager. Denne ruten betjener imidlertid andre markeder enn det 

som er i hovedfokus for denne studien. I tillegg går Bergensbanen gjennom regionen og har i tillegg til 

Drammen og Hønefoss, stopp på enkelte avganger på Hokksund og Vikersund. Vi har ikke tatt med 

passasjertall for disse stasjonene/avgangene da togtilbudet kun består av ca. 4-5 avganger per dag og ikke 

utgjør et relevant kollektivtilbud mellom Hønefoss og Hokksund/Drammen. 
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Figur 3-2: Dagens busstilbud mellom Roa og Hokksund 

Biltrafikk 

Biltrafikken i regionen er størst syd for Vikersund og mellom Hønefoss og Jevnaker, se Figur 3-3. Med en 

gjennomsnittlig daglig trafikk (ÅDT4) ca. 11 200 biler på Rv. 350 inn mot Hokksund, er det i dette området det 

er aller størst trafikk. Mellom Vikersund og Åmot er det også mye trafikk langs parallell fylkesvei, varierende 

fra ca. 2 000 gjennom Geithus til rundt 5 500 biler i døgnet retning Åmot, etter en har passert Gustadhøgda 

boligområde. 

 
4 Årsdøgntrafikk. Gjennomsnittlig trafikk per døgn (inkludert ferie og helg) i løpet av et år.  
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Trafikken mellom Hønefoss og Jevnaker på E16 er ca. 8 800 biler per døgn. Også her går det en parallell 

vei, nemlig fylkesvei 241, som har en trafikk på ca. 3 800 biler per døgn. Til sammen er dette nesten like stor 

trafikk som i den sørlige delen av regionen. Biltrafikkens fordeling kommer frem av Figur 3-3 nedenfor. 

Strekningene med mest biltrafikk, Vikersund -Hokksund og Jevnaker-Hønefoss, er også strekningene med 

det beste kollektivtilbudet. Mellom Roa og Jevnaker er det forholdsvis stor biltrafikk, men likevel svært lav 

frekvens på kollektivtilbudet. Det kan komme av at det er et uforløst potensial for flere kollektivreiser på 

strekningen som følge av kollektivtilbudet i dag ikke er godt nok. En annen mulighet kan være at mye av 

trafikken på europavei og riksvei er gjennomgående reiser som hverken starter eller slutter i denne regionen.  

 

 
Figur 3-3 Biltrafikk (ÅDT) ulike steder på veinettet i 2022. Kilde: Viken Kartportal, mobilitet og samfunn/NVDB. 
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Pendling og arbeidsreiser 

Det er betydelig pendling ut av regionen mot Oslo-området og mot Drammensregionen. Figuren nedenfor 

visualiserer pendlingstallene fra SSB som er vist i kapittel 3. Plasseringen av reisestrømmene er gjort 

skjønnsmessig på kartet basert på pendlingstallene fra SSB5. Den viser pendlingsstrømmene fra Ringerike 

mot Oslo/Vestregionen via E16 (buss og bil) og også fra Hønefoss/Jevnaker/Lunner inn mot Oslo. Figuren 

synliggjør også pendling fra Vikersundområdet retning Drammen.  

 
Figur 3-4 Pendlingsstrømmer (sum begge veier) mellom kommuner. Kilde: SSB (data for pendling) og Viken 
fylkeskommune (geografisk visualisering).  

 

Et overordnet blikk på næringsutvikling og transport i regionen 

Befolkningsveksten har de senere årene vært forholdsvis lav i regionen, tatt i betraktning nærheten til Oslo. 

Det skyldes svak næringsutvikling og lav vekst i antall arbeidsplasser. Regionen ønsker på ulike vis å 

fremme næringsutvikling og å øke befolkningsveksten. Blant annet ønsker de særlig å rekruttere bedrifter 

med ansatte i yrker som krever høyere utdanning/kompetanse. Tilrettelegging av næringsarealer og å 

stimulere næringsklynger og industriparker, samt samarbeid med utdanningsinstitusjoner er blant virkemidler 

det legges vekt på. I Ringeriksregionen er det i 2022 vedtatt en næringspolitisk strategi [3]. Der pekes det på 

proaktiv arealforvaltning og optimal bruk av tilgjengelige arealer som viktig for næringsutviklingen i regionen.   

 
5 Gjort av Viken fylkeskommune. 
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Lang reisetid til Drammensområdet og Oslo-området utgjør en avstandsulempe for pendling inn og ut av 

regionen. Kommuner og private arbeidsgivere rapporterer om vansker med å rekruttere 

kompetansearbeidskraft.  

Regionen er i dag svært bilbasert, og vi har sett at det er nesten to biler per husholdning i store deler av 

regionen. Dette reflekterer at mange ser et stort behov for å bruke bil på grunn av store avstander, til dels 

spredt bosetting og et begrenset kollektivtilbud. Et spørsmål er om et togtilbud kan gjøre det naturlig for en 

del å benytte toget til daglige reiser og redusere sitt bilhold og bilbruk.  

I de påfølgende kapitlene utvikler vi et togtilbud for strekningen Hokksund-Roa og analyserer 

konsekvensene av et slikt togtilbud på reisetider og reiseatferd. I kapittel 9 vurderes i hvilken grad 

forbedringene  som togtilbudet vil føre til, vil bidra positivt til å videreutvikle næringsliv og bosetting i 

kommuneregionen. 
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4 Mulige utforminger av nytt togtilbud 

4.1 Utvikling av togtilbud 

I prosjektet har det vært ønskelig å se på mulige utforminger av et togtilbud på strekningen Hokksund-

Hønefoss-Roa. Det å etablere et kollektivtilbud på eksisterende jernbane er et svært viktig mål for 

kommunene i Ringeriksregionen og i Hadelandsregionen. Et godt og bærekraftig kollektivtilbud mot Oslo, 

samt et bedre tilbud på tvers av de to regionene er trukket frem som viktig. Det er et mål om at togtilbudet 

skal være en del av en større ringbane i det sentrale østlandsområdet i randsonen til Oslo som kan bidra til å 

binde sammen Buskerud, Akershus og Innlandet. 

Togtilbudet som er beskrevet i dette kapittelet er utviklet som grunnlag for transportmodellene og estimering 

av driftskostnader. De presenteres på et overordnet nivå og må i et eventuelt videre arbeid detaljeres 

ytterligere.  

Med dagens togtilbud på Østlandet er det utfordrende å etablere nye togtilbud på den sentrale strekningen 

Drammen-Oslo-Lillestrøm, og det synes vanskelig å etablere nye forbindelser til/fra Oslo uten større 

endringer i den totale ruteplanen. Derfor har hovedfokuset vært å se på hvordan et togtilbud på strekningen 

Hokksund-Hønefoss-Roa kan integreres med eksisterende tilbud på Østlandet uten større endringer i 

dagens ruteplan. Dagens togtilbud (R23) på Østlandet er lagt til grunn for vurderingen av alternative togtilbud 

på strekningen Hokksund-Hønefoss-Roa, der regiontogtilbudet på Sørlandsbanen (linje R12) og 

Gjøvikbanen (linje RE30/R31) er forutsatt holdt uendret på sentral strekning gjennom / til Oslo. 

4.2 Forutsetninger for togtilbud 

For vurdering av alternative togtilbud og rutemodeller er forutsetningene i Tabell 4-1 lagt grunn. 

Tabell 4-1 Forutsetninger ved nye rutemodeller 

 Forutsetninger 

Kjøretid Kjøretidene i dagens ruteplan.  

Stasjoner og 
stoppmønster 

Hokksund, Åmot, Vikersund, Hønefoss, Jevnaker og Roa skal betjenes. 
 
Skotselv, Geithus og Tyristrand kan betjenes dersom det er mulig. Det er 
lagt til grunn at hvert ekstra stopp gir 2 minutter økt framføringstid.  
 

Driftsdøgn og 
kjøredagsmønster 

Hverdag 05:00-23:00, lørdag og søndag 07:00-23:00 
 

Stasjonsopphold og 
overgangstid 

30 sekunder minimum stasjonsopphold og 5 minutter minimum 
overgangstid på Hokksund, Roa og Hønefoss 
 

Kjøretøy 
Stadler Flirt, type 75, for et nytt tilbud. Dette er tilsvarende kjøretøytype 
som brukes på tilstøtende regiontog-linjer i dag (R23). 
 

Snutid ved endestasjon 
Minimum 10 minutter 
 

Tid for skjøting og deling 
av kjøretøy 

Minimum 5 minutter 
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4.3  Rutemodeller 

I utviklingen av rutemodeller er det vurdert ulike muligheter for samkjøring med eksisterende linjer som 

betjener Hokksund og Roa. Det ble sett på ulike måter integrere et togtilbud på strekningen Roa-Hønefoss-

Hokksund med dagens togtrafikk. Det ble som utgangspunkt sett på tre ulike konsepter: 

A. Matetilbud – Tilbud med overgang/korrespondanse til linje R12 på Hokksund og med linje RE30/R31 

på Roa 

B. Skjøting og deling - Bruk av skjøting og deling av tog på Hokksund og Roa for eksisterende linjer 

R12 og RE30/R31 for å kunne tilby avganger til/fra Oslo uten overgang    

C. Innsatstog – Nye innsatstog eller forlengelse av eksisterende innsatstog/rushtidsavganger til 

Hønefoss og Roa 

På grunn av allerede høy kapasitetsutnyttelse på sentrale avsnitt og stasjoner er det valgt å ikke se på 

rutemodeller som gir økt belastning på strekningen Asker-Oslo S-Lillestrøm og for sporkapasitet på Oslo S. 

Konsept C med nye eller forlengede innsatstog er ikke sett på som et eget alternativ, men vurderes å kunne 

være et supplement til andre alternativer for å kunne gi enkelte direkte avganger til/fra Oslo eller økt frekvens 

i rush. Som grunnlag for transportmodellberegninger og kostnadsestimat er det valgt å se videre på konsept 

A matetilbud og konsept B skjøting og deling i det videre arbeidet. Disse er beskrevet i mer detalj i de 

påfølgende delkapitlene.  

 Matetilbud Hokksund-Hønefoss-Roa  

Et isolert togtilbud på strekningen Hokksund-Hønefoss-Roa vil i stor grad kunne etableres uten konsekvens 

for eksisterende trafikk på Sørlandsbanen og Gjøvikbanen. Alene vil det gi et tilbud internt i regionen, men 

for at det skal bli attraktivt, er viktig at det tilpasses for korrespondanse til eksisterende linjer, R12 

Kongsberg-Eidsvoll og RE30 Gjøvik-Oslo, på henholdsvis Hokksund og Roa. Korrespondanse i retning til/fra 

Oslo bør prioriteres for å ivareta de største reisestrømmene. 

En pendel Hokksund-Hønefoss-Roa kan kjøres gjennomgående. Den kan alternativt kjøres som to separate 

linjer som trafikkerer henholdsvis Hokksund-Hønefoss og Roa-Hønefoss med overgang for gjennomgående 

reiser på Hønefoss. Matetilbudet bør ha kort overgangstid til tog på linje R12 og RE30 i retning Oslo. 

Linjekart i Figur 4-1 illustrerer konseptet.   

 

 

Figur 4-1: Linjekart matetilbud 
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 Skjøting og deling på Hokksund og Roa  

En løsning med skjøting og deling innebærer at det kjøres doble togsett på strekningene inn mot Oslo, mens 

togene deles på en grenstasjon for å kunne betjene to ulike endepunkter med et enkelt togsett. Dette er 

illustrert i Figur 4-2 der det kjøres to togsett mellom Oslo og Hokksund, som deles slik at ett togsett går 

videre til Kongsberg og ett til Hønefoss. På denne måten kan man utnytte transportkapasiteten bedre og gi 

direkte avganger til flere stasjoner uten å belaste det sentrale jernbanenettet inn mot Oslo med flere 

avganger.  

  

Figur 4-2: Prinsippskisse skjøting og deling 

 

For å sikre et direkte tilbud (uten togbytte) mellom Hønefoss og Oslo/Eidsvoll kan dagens linje R12 kjøres 

med doble togsett på strekningen Eidsvoll-Hokksund. Deretter deles/skjøtes toget på Hokksund hvor ett 

togsett går til/fra Kongsberg og ett til/fra Hønefoss. Tilsvarende blir det på strekningen Oslo S-Roa. Der 

deles/skjøtes toget på Roa, og ett togsett går til/fra Gjøvik og ett togsett til/fra Hønefoss. Dette er illustrert i 

linjekartet i Figur 4-3.   

 

 

Figur 4-3: Linjekart tilbud skjøting/deling 

Et slikt tilbud forutsetter at det går doble togsett i alle avganger på R12 og RE30. Per i dag går det kun doble 

togsett i rush på linje R12 og kun enkle togsett på linje RE30. Med økende etterspørsel fremover vil det være 

behov for økt transportkapasitet, og potensielt økt bruk av doble togsett, i fremtiden.  

 Togtilbud som grunnlag for beregning av trafikal effekter og driftskostnader 

Basert på de to konseptene er det spesifisert alternative togtilbud til/fra Hønefoss som grunnlag for å kunne 

beregne de trafikale effektene og estimere driftskostnadene. Det er sett på ulike frekvenser og overgangs-

/stopptider på aktuelle overgangsstasjoner, Hokksund, Hønefoss og Roa. 
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For samtlige skisserte togtilbud er følgende stoppmønster lagt til grunn: Hokksund, Åmot, Vikersund, 

Hønefoss, Jevnaker og Roa.  

Frekvens og driftsdøgn 

Et nytt togtilbud må samkjøres med eksisterende togtilbud på Sørlands- og Gjøvikbanen for å være attraktivt. 

Dagens linjer R12 og RE30 kjøres begge med times frekvens, og det vil det være fordelaktig med tilbud med 

timesfrekvens Hokksund-Hønefoss-Roa som er tilpasset driftsdøgnet på korresponderende linjer. Dette vil gi 

et forutsigbart og kundevennlig tilbud med korrespondanse til/fra Hønefoss for alle avganger.  

Tilpasset driftsdøgnet for korresponderende linjer gir det 19 daglige avganger i hver retning på hverdager og 

17 daglige avganger i hver retning i helg.    

Et alternativ er en redusert frekvens, der det kan kjøres times frekvens i rush (3 timer) og et redusert tilbud 

mellom morgen- og ettermiddagsrush, samt kveld. Alternativt en jevn to-timers frekvens gjennom hele 

driftsdøgnet. Dette vil bidra til å redusere driftskostnadene, materiellbehovet og kapasitetsbelastningen på 

strekningene.  

Det er lagt til grunn 9 avganger i hver retning på hverdager og 8 avganger i hver retning i helg for beregning 

av trafikk grunnlag og driftskostnader, der det kjøres høyere frekvens i rush.  

Tabell 4-2: Antall avganger per alternative rutemodell 

# Rutemodell Roa-Hønefoss Hokksund-Hønefoss 

    Hverdag Helg Hverdag Helg 

1 Matetilbud timesfrekvens 19 17 19 17 

2 Matetilbud redusert frekvens  9 8 9 8 

3 Skjøting og deling timesfrekvens 19 18 19 18 

4 Skjøting og deling redusert frekvens 9 8 9 8 
 

Overgangs- og stopptid 

For matetilbudet vil god og effektiv korrespondanse i retning til/fra Oslo vil være viktig for et attraktivt 

togtilbud. Det er lagt til grunn 5 minutter overgangstid ved Hokksund og Roa. Det vil si at tog fra Hønefoss vil 

ankomme Hokksund 5 minutter før tog på linje R12 i retning Oslo/Eidsvoll, og tilsvarende i motsatt retning 

ved at tog på linje R12 fra Eidsvoll/Oslo ankommer 5 minutter før tog i retning Hønefoss. Mindre enn 5 

minutter vurderes som sårbart med tanke på eventuelle forsinkelser.  

Ideelt sett burde det vært gjennomgående togtilbud Hokksund-Hønefoss-Roa med kun et kort opphold i 

Hønefoss, men eksisterende Hønefoss stasjon er ikke tilrettelagt for gjennomgående tog Hokksund-Roa, se 

Figur 4-4. Ved ankomst Hønefoss (fra Hokksund) må toget trekke ut av stasjonen og bytte plattformspor før 

det kan fortsette videre mot Roa. Dette vil være en tidkrevende operasjon som vil gi total tid på 10-15 

minutter fra ankomst til avgang på Hønefoss.  
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Figur 4-4: Utsnitt sporplan Hønefoss stasjon (Bane NOR) 

Ønske om effektiv korrespondanse på Hokksund og Roa, samt dagens rutetider (R23) på linje R12 og RE30 

og de forutsatte kjøretidene Hokksund-Hønefoss-Roa, vil også være førende for stopptiden i Hønefoss. Ved 

en fremtidig ombygging av Hønefoss stasjon og med en ruteomlegging vil det kunne være aktuelt med et 

gjennomgående tilbud med et kort stopp.  

For beregning av passasjergrunnlag er det lagt til grunn to alternativer for overgangs-/stopptid på Hønefoss, 

en med langt stopp på 15 minutter (realistisk) og en med kort stopp på 2 minutter (ideelt).  

Tid til skjøting og deling 

For alternativene med skjøting og deling er det lagt til grunn at det kreves 5 minutter å utføre skjøte-

/deloperasjonene. Det vi si at det tar 5 minutter etter tog fra Hønefoss ankommer Hokksund til tog fra 

Kongsberg ankommer og de kan kjøres videre som ett tog med to togsett. Tilsvarende i motsatt retning, 5 

minutter fra ett tog med togsett ankommer Hokksund til togsettene kan kjøres videre i hver sin retning, 

henholdsvis til Kongsberg og Hønefoss. 

Oppsummert 

Som vist i Figur 4-5 gir kombinasjonene av ulike forutsetninger 8 ulike togtilbud som grunnlag for beregning 

av trafikk grunnlag.  

 

Figur 4-5: Alternative togtilbud 
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4.4 Kapasitetsvurdering  

Det er kun gjort overordnede vurderinger av kapasitet for etablering av nye togtilbud for å kunne antyde 

realismen i togtilbudet samt konsekvenser for infrastruktur og øvrig togtilbud. I et eventuelt videre arbeid bør 

det gjøres mer detaljerte vurderinger av ruteleier og kapasitet, samt behov for kapasitetsøkende tiltak.  

Dagens trafikk på Randsfjordbanen Hønefoss-Hokksund består i hovedsak av fjerntog til/fra Bergen og 

godstog. På strekningen Hønefoss-Roa kjøres det per i dag kun godstog. Strekningene har enkeltspor, og et 

eventuelt nytt togtilbud må samkjøres med eksisterende trafikk. Totalt sett vurderes det at det er kapasitet for 

å etablere et togtilbud Hokksund-Hønefoss og Hønefoss-Roa.  

Et tilbud med 9 avganger per døgn vurderes å kunne tilpasses og innføres uten store konsekvenser for øvrig 

toggang og uten kapasitetsøkende tiltak i infrastrukturen. Et togtilbud med timesfrekvens (18 avganger per 

døgn) vil i større grad vil berøre øvrig toggang og kreve større tiltak i ruteplanen samt enkelte 

kapasitetsøkende tiltak.  

Kapasitetsøkende tiltak gjelder spesielt for stasjoner med kryssing av to persontog. Det er få stasjoner på 

strekningen som har to spor til plattform, så det må potensielt etableres en eller flere nye plattformer for å 

sikre passasjerutveksling for alle persontog i begge retninger. Ruteskisser peker på at dette kan være særlig 

aktuelt på Vikersund stasjon.    

Eventuelle konsekvenser av utbygging av Ringeriksbanen og Hønefoss stasjon er ikke vurdert. 
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5 Jernbanestasjoner på strekningen 

På strekningen er det i dag togstopp på Hokksund, Vikersund, Hønefoss og Roa. I de rutemodellene som er 

analysert, er det også lagt til grunn togstopp på Åmot og Jevnaker stasjoner.  

Prosjektet har hatt en gjennomgang med Bane NOR av tilstanden på stasjoner på strekningen. 

Stasjonsbygg og plattformer på stasjoner som ikke har togstopp har ikke vært revet eller fjernet, men beholdt 

med tanke på at man på et senere tidspunkt skulle kunne reetablere togtilbud. Generelt er bygninger og 

plattformer på disse stasjonene preget av slitasje, men på de fleste steder er det mulig å etablere togstopp 

uten nevneverdige kostnader.  

I kostnadsanalysene av de ulike rutetilbudene i senere kapitler er det ikke lagt til grunn at det vil kunne være 

investerings- eller vedlikeholdskostnader på jernbanestasjonene.  

Skotselv stasjon 

Stasjonen ligger relativt nær bebyggelsen, se Figur 5-1. Bane NOR vurderer at det teknisk sett er mulig å ha 

togstopp på Skotselv, etter at nødvendig vedlikehold er utført. I denne rapporten er det ikke lagt til grunn 

togstopp på Skotselv på grunn av lavt folketall og antatt lavt trafikkgrunnlag.  

 
Figur 5-1 Skotselv stasjon (Google maps)  
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Åmot stasjon 

Stasjonen ligger forholdsvis lite sentralt til i forhold til Åmot sentrum, der det også er busstasjon, se Figur 5-2. 

Det er også en viss høydeforskjell i forhold til Åmot sentrum (stasjonen ligger lavere i terrenget). Innbyggere 

på tettstedet Geithus, som ligger 8-10 minutter med bil nord for Åmot (utenfor kartet) vil også være en aktuell 

målgruppe for å benytte tog til og fra Åmot stasjon.  

 
Figur 5-2 Åmot tettsted og Åmot stasjon (Google maps) 

Det er plass til et mindre antall biler for innfartsparkering rett ved stasjonsområdet. Stasjonsbygg og plattform 

er noe slitt, men plattformen kan benyttes slik den er i dag uten andre tiltak enn vedlikehold av den 

opprinnelige plattformen, se Figur 5-3. Dette vil bli utført i regi av BaneNOR i forkant av oppstart av planlagt 

togpendel.  

Stasjo

n 
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Figur 5-3 Åmot stasjon. Foto: Bane NOR 

 

Vikersund stasjon 

Vikersund har ordinære stopp for enkelte avganger på Bergensbanen. Stasjonen ligger tett på 

tettbebyggelsen i Vikersund, se Figur 5-4.  Det er i dag ti parkeringsplasser på stasjonen (gratis).  

Med rutemodeller med høy frekvens, vil det kunne bli samtidig togstopp for passasjertog i begge retninger. 

Det kan gi utfordringer med hensyn til kapasitet for av- og påstigning, herunder mulig behov for ny plattform 

ved høyfrekvent togtilbud. Dette kan vurderes nærmere i en mer detaljert analyse av rutemodeller og 

kapasitet på jernbanen.  

Kommunen ser utfordringer med to eksisterende planoverganger på linjen ved stasjonen. Med flere tog på 

strekningen, vil utfordringene ved bruk av disse øke, noe som aktualiserer behov for å investere i 

bru/undergang for planskilt kryssing av jernbanelinjen. 
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Figur 5-4 Vikersund. Kilde: Bane NOR. 

 

Tyristrand stasjon 

Tyristrand ligger omtrent midt mellom Vikersund og Hønefoss. Bane NOR anser ikke denne tidligere 

stasjonen som egnet for togstopp i et eventuelt fremtidig togtilbud. En hovedgrunn for denne vurderingen er 

at stasjonen ligger i en kurve.  

I denne rapporten er det ikke lagt til grunn togstopp på Tyristrand.  

 

Hønefoss stasjon 

Hønefoss har ordinære togstopp i dag. Det vil ikke være noen problemer med nytt togtilbud.  

Bane NOR har i dag 30 parkeringsplasser ved stasjonen (50 kroner per dag).  

Som nevnt i kapittel 4.3.3 er sporplanen på Hønefoss ikke tilrettelagt for gjennomkjøring av tog fra Hokksund 

som skal videre til Roa. Toget må skifte kjøreretning, se Figur 5-5. 
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Figur 5-5 Hønefoss stasjon. Kart og sporplan. Kilde: Bane NOR. 

 

Jevnaker stasjon 

Jevnaker har ikke ordinært togstopp i dag. Bygninger og plattform er bevart. Bane NOR vurderer at 

stasjonen kan benyttes slik den er i dag uten andre tiltak enn vedlikehold av den opprinnelige plattformen. 

Det vil bli utført i regi av BaneNOR i forkant av oppstart av planlagt togpendel.  

Stasjonen ligger nær Hadeland Glassverk og villabebyggelse på østsiden av Randsfjorden. Det er omtrent 

20 minutters gange fra stasjonen til sentrumsbebyggelsen på Jevnaker og i størrelsesorden 30 minutters 

gange til bebyggelsen vest for Randsfjorden/elva.  

Jernbanesporet sørover i retning Hønefoss passerer rett ved Kistefos museum (nederst til venstre i Figur 

5-6), og museet har lansert mulighet for togstopp der til bruk ved et mulig togtilbud i sesongen for tilreisende. 

Det er i dag ingen holdeplass ved Kistefosmuseet.  

 

Til Roa 

Til Hokksund 
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Figur 5-6 Jevnaker og Jevnaker stasjon (Google maps).  
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6 Passasjergrunnlag for et nytt togtilbud 

6.1 Forutsetninger for beregninger av en framtidig situasjon 

Transportmodellen 

Et nytt togtilbud på strekningen Hokksund–Roa vil gi endringer i reiseomfang (antall reiser), destinasjoner, 

transportmiddelvalg (reisemiddel) og reiseformål (arbeidsreiser, handlereiser, fritidsreiser). I analysen av 

passasjergrunnlaget for toget er det gjennomført transportmodellberegninger. Modellsystemet som er 

benyttet er utviklet over tid av transportetatene og benyttes blant annet til beregninger for Nasjonal 

transportplan. I denne analysen er det gjennomført beregninger ved hjelp av transportmodellen RTM, 

modellversjonen med navnet RTM DOM FRE6. Modellområdet for denne modellen er vist i Figur 6-1. 

Transportmodellene har en detaljert 

geografisk struktur og beskriver reisene til 

og fra alle grunnkretsene i området 

modellen dekker. I modellen beregnes 

antall reiser for de som bor i et gitt område, 

hvilke reisemål som blir valgt og hvilke 

transportmidler og reiseruter som blir 

benyttet for å komme til destinasjonen (og 

hjem igjen). Dette beregnes blant annet 

basert på hvor folk bor, hvor 

arbeidsplasser og andre aktiviteter er 

lokalisert, samt egenskaper ved 

transporttilbudene (reisetider og  

-kostnader). Enkelt forklart bygger 

modellen på at trafikantene velger 

reisemåten som tar kortest mulig tid til 

lavest mulig pris.  

Transportetterspørselen beregnes i 

«dagens situasjon» og i et fremtidig 

beregningsår. Endringer i befolkningens 

størrelse, alderssammensetning og 

geografiske lokalisering, samt i reisetider 

og andre egenskaper ved transporttilbudet, 

medfører endringer i reiseetterspørselen. 

Transportmodellene er per i dag det mest 

komplette beregningsverktøyet for 

analyser av etterspørselseffekter innen 

transport.  

 

 

 
6 Den nasjonale persontranportmodellen (NTM) omfatter lange reiser (over 70 km) og dekker hele Norge. De regionale persontransport-

modellene (RTM) omfatter korte reiser (under 70 km). DOM FRE (Delområdemodell for Fellesprosjektet Ringeriksbanen og E16) er en 

regional delområdemodell som dekker et mindre delområde av en regional modell, men beregner korte personreiser på samme måte. 

Sammen med andre faste matriser (godsbiler, sverigereiser, tilbringer til flyplass) blir reiser fra NTM inndata til beregninger med RTM. 

Figur 6-1: Modellområdet for persontransportmodellen DOM FRE 
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Beregningsalternativer 

Det er gjennomført fire transportmodellberegninger:  

 
Figur 6-2: Alternativer som er beregnet i transportmodellen 

Beregningen av dagens situasjon benyttes til å vurdere hvor godt transportmodellen gjengir dagens 

observerte transportmønster i regionen. Biltrafikken er sammenlignet med trafikktellinger, mens antall 

kollektivreisende er sammenlignet med overordnet passasjerstatistikk fra Brakar (linje 200, 100/101, 103, 

113 og 451/452) og Jernbanedirektoratet (R12, R30/R31 og av- og påstigende på Hokksund og Roa 

stasjon). Sammenligningen viser godt samsvar mellom beregnet og observert biltrafikk i dagens situasjon, 

mens det er varierende avvik for antall kollektivreisende. Antall påstigende på togstasjonene Hokksund og 

Roa, toglinje R30/R31 og busslinjene 103 og 451/452 samsvarer godt med passasjerstatistikk. Modellen 

overvurderer på den annen side påstigende på R12 og reiser med busslinjene 200, 100/101 og 113. 

Avvikene som er observert i dagens situasjon brukes som korreksjonsfaktorer i beregningene av antall 

passasjerer for framtidig situasjon. 

Passasjergrunnlaget som beregnes i modellen er videre justert med bakgrunn i valideringsarbeidet7 og med 

tanke på besøkstall for viktige reiselivsdestinasjoner. Basert på mottatte besøkstall for Kistefos, Hadeland 

Glassverk og Blaafarveværket er modellberegnet antall reiser til disse områdene økt noe. Modellen 

undervurderer i utgangspunktet antall reiser til disse destinasjonene noe i dagens situasjon, og 

passasjergrunnlaget ble derfor oppjustert.  Det er tatt utgangspunkt i besøkstall for 2022, som oppgir ca. 

100 000 besøkende til Kistefos, ca. 400 0008 til Hadeland Glassverk og ca. 150 000 til Blaafarveværket. 

Referansesituasjon 2030 er en videreføring av dagens situasjon samt vedtatt politikk, men uten togtilbud på 

strekning Hokksund–Roa. Det er i utgangspunktet lagt til grunn overordnede forutsetninger som er 

sammenfallende med de som benyttes i arbeidet med NTP 2025-2036 [4]. Det omfatter blant annet kjente 

forutsetninger for framtidig infrastruktur og kollektivtilbud (vedtatte prosjekter). Det er lagt til grunn 

befolkningsvekst basert på SSBs middelframskrivninger (se MMMM nedenfor)9.  

Det er gjennomført to beregninger av fremtidig situasjon med nytt togtilbud på Hokksund–Roa, der 

forskjellen er frekvensen på det nye togtilbudet. Alternativene bygger på referansesituasjon 2030, men med 

endringer i tog- og busstilbud. Nedenfor beskrives viktige forutsetninger for beregningene av framtidig 

situasjon. Beregningene med nytt togtilbud er beskrevet i kapittel 5-3. 

Befolkning og arbeidsplasser 

Befolkningsutviklingen i analyseområdet er en sentral drivkraft for reiseetterspørselen og 

passasjergrunnlaget for tog og buss. Det er lagt til grunn befolkningsutvikling i henhold til hovedalternativet til 

SSBs framskriving fra 2022, jf. Tabell 6-1. Befolkningsframskrivingen omfatter både endring i samlet antall 

bosatte i modellområdet og i befolkningssammensetningen etter alder og bosted. Aldersfordelingen er viktig 

 
7 Det er avvik mellom passasjerstatistikk og beregnet antall reiser med buss og tog i dagens situasjon. Overføring fra buss til tog er 

justert med bakgrunn i avvik i busspassasjerstatistikk, mens togreiser er justert ned basert på avvik i antall påstigende på Hokksund 

stasjon. Justeringene medfører totalt sett mindre endringer i passasjertallet. 
8 Usikre tall ettersom det ikke er registrert besøkstall, men anslag basert på antall transaksjoner. 
9 Senere i kapitlet er det beregnet konsekvenser for antall togpassasjerer av høyere befolkningsvekst. I kapittel 9 drøftes nærmere 

hvorvidt etableringen av togtilbudet i seg selv kan bidra til økt befolkningsvekst.  

Dagens situasjon 2020 Referansesituasjon 2030

Ny togtilbud Hokksund–Roa
[18 avganger per døgn]

Ny togtilbud Hokksund–Roa
[9 avganger per døgn]
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fordi personer i ulike aldersgrupper har ulikt reiseomfang, har ulike formål med reisene og har ulike 

preferanser for å velge de ulike reisemidlene. 

Tabell 6-1: Befolkning i 2022, 2030, 2040, 2050 og 2060 for utvalgte kommuner og for hele modellområdet samt endring 
i antall bosatte fra 2022. 

Kommune/ 
område 

Befolkning iht. SSB-framskriving (MMMM) Endring i antall bosatte fra 2022 (%) 

2022 2030 2040 2050 2060 2030 2040 2050 2060 

Ringerike 31 010 32 440 33 850 34 890 35 360 1 430 (5%) 2 840 (9%) 3 880 (13%) 4 350 (14%) 

Jevnaker 6 910 7 330 7 820 8 200 8 500 420 (6%) 910 (13%) 1 290 (19%) 1 590 (23%) 

Lunner 9 140 9 420 9 770 10 020 10 150 280 (3%) 630 (7%) 880 (10%) 1 010 (11%) 

Modum* 14 270 15 100 15 940 16 590 16 980 830 (6%) 1 670 (12%) 2 320 (16%) 2 710 (19%) 

Øvre Eiker 20 040 21 800 23 600 24 890 25 870 1 760 (9%) 3 560 (18%) 4 850 (24%) 5 830 (29%) 

Modellområdet 1,64 mill. 1,75 mill. 1,86 mill. 1,93 mill. 1,98 mill. 
109 230 

(7%) 
214 990 

(13%) 
287 500 

(17%) 
335 460 

(20%) 

*For Modum kommune er det lagt til ytterligere vekst i beregningene. Se beskrivelse under. 

For Modum kommune legges det i tillegg til grunn 

økt vekst fram til 2030, utover SSBs framskriving. I 

henhold til kommunens egen prognose [5] vil 

innbyggertallet i 2030 være nærmere 15 900, det vil 

si om lag 800 flere enn i SSB-framskrivingen. Totalt 

for regionen og for hele modellområdet øker 

folketallet med rundt syv prosent fra 2022 til 2030.  

Den geografiske fordelingen av befolkningsveksten 

er gjort skjønnsmessig basert på utbyggingsplaner i 

kommunene10. Figur 6-3 illustrerer de forutsatte 

endringene i antall bosatte på grunnkretsnivå fra 

2022 til 2030. Figuren viser noe konsentrert vekst 

rundt togstasjonene ved Åmot, Vikersund, Hønefoss 

og Jevnaker. For Lunner skjer veksten på Grua og 

Harestua. For resten av modellområdet antas det at 

befolkningsveksten fordelt på grunnkretser er basert 

på dagens fordeling av bosatte innenfor hver 

kommune. 

Kostnader ved bruk av bil 

Det er forutsatt en økning i andeler elbiler og 

hybridbiler i framtidig situasjon. Økende elbilandel 

gjør at kjørekostnadene synker, og dermed 

medfører økt bilreiser. Grunnen er at siden 

distansekostnadene for elbiler er lavere enn for fossildrevne biler, blir det gjennomsnittlig sett mye billigere å 

kjøre bil i fremtidig situasjon. Det er lagt til grunn framskriving av kjøretøyparken i henhold til 

Nasjonalbudsjettet 2023, noe som innebærer at elbilandel i 2030 ligger på rundt 71 prosent i modellområdet. 

I beregning av dagens situasjon ligger elbilandelen på 13 prosent.  

 
10 For Ringerike kommune medfører det vekst i grunnkretsene Sydsiden 1 (30070101), Ullerål 2 (30070203) og Veien 1 (30070507). For 

Jevnaker kommune skjer veksten i grunnkretsene Moløkka (30530205) og Toso-Hauger (30530202). Mens for Modum kommune skjer 

veksten i hovedsak i grunnkretsene Vikersundgata (30470305), Sevals (30470202) og Jellum (30470112). 

Figur 6-3: Endring i antall bosatte fra 2022 til 2030 som 
grunnlag for transportmodellberegninger. 
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Det er usikkerheter både i utviklingen av kjøretøyparken og hvordan elbilpolitikken (kjørefordeler og avgifter) 

vil endre seg i framtiden. Norge fører en klimapolitikk med mål om 55 prosent utslippsreduksjon innen 2030 

og at det er forventet å komme en harmonisering av bilbeskatningen. Med bakgrunn i dette er det i 

beregningene lagt til grunn til at gjennomsnittlige kjørekostnader med bil er lik i 2030 som i 2020. Dette er 

gjort forenklet ved å øke distansekostnadene med elbil i 2030.  

6.2 Dagens situasjon og referansesituasjon i 2030 

Trafikkveksten fra 2020 til 2030 er vist i Tabell 6-2. Totalt antall reiser i modellområdet øker med om lag ni 

prosent som tilsvarer en årlig vekst på 0,8 prosent. Økningen må sees i sammenheng med at 

befolkningsveksten er på syv prosent. Den største veksten skjer for kollektivtrafikken og den minste for 

gående og syklende. Det er lagt til grunn at gjennomsnittlige kjørekostnader med bil ikke endrer seg fra 2020 

til 2030. Dersom det hadde vært lagt til grunn at det ikke blir noen endring i kilometerkostnadene for elbil, og 

dermed reduserte gjennomsnittlige kjørekostnader for alle biler fra 2022 til 2030, ville antall bilreiser vært tre 

prosent høyere enn referansesituasjonen 2030, mens antall kollektivreiser ville vært to prosent lavere11. 

Tabell 6-2: Antall reiser (per normalvirkedøgn) i modellområdet i 2020 og 2030 fordelt på transportmiddel. 

  

Reisemiddel 

Antall reiser Endring fra  

2020 til 2030 Dagens sit. 2020 Referanse 2030 

Bil 2 148 300 2 317 700 8 % (0,8 %) 

Kollektiv 1 259 300 1 435 200 14 % (1,3 %) 

Gang og sykkel 1 090 400 1 166 300 7 % (0,7 %) 

Sum 4 498 000 4 919 200 9 % (0,9 %) 

Veksten i antall reiser innebærer at transportarbeidet endres. Transportarbeidet måles i personkilometer og 

er vist på Figur 6-4 for dagens og referansesituasjon. For kollektiv inngår både ombordreisen og 

tilbringerturen (gangreisen til holdeplass). Endringene i transportarbeidet er størst for kollektiv og minst for 

gang og sykkel. Det er imidlertid interessant å merke seg at den prosentvise endringen over tid i 

transportarbeidet (personkilometer) er høyere enn endringen i antall reiser. Eksempelvis øker antall bilreiser 

med 8 prosent, mens antall personkilometer med bil øker med 13 prosent. Det er altså en tendens til at 

reisene i gjennomsnitt blir litt lengre over tid.  

 
Figur 6-4: Transportarbeid (personkilometer) i 2020 og 2030 fordelt på transportmiddel. 

Endring i antall reiser og transportarbeid vist ovenfor gjelder for hele modellområdet. Som en indikator på 

hvordan bil og kollektivreiser endres i analyseområdet, er det hentet ut reisetid med bil og kollektiv for 

 
11 Basert på en separat virkningsberegning med modellen for å undersøke følsomheten av denne forutsetningen. 
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utvalgte reiserelasjoner, jf. Tabell 6-3. Det er valgt ut tre reiserelasjoner; Hønefoss–Drammen, Vikersund–

Drammen og Hønefoss–Oslo. 

Reisetiden med bil øker for samtlige reiserelasjoner fra 2020 til 2030, mens reisetiden med kollektiv (det vil si 

buss) er antatt uendret. Økt reisetid med bil skyldes redusert fremkommelighet på veinettet som følge av 

flere bilreiser. Det er særlig på strekningen Hønefoss-Drammen hvor buss har lang reisetid sammenlignet 

med bil. Ved vurdering av konkurranseforholdet mellom bil og kollektivt må det i tillegg til reisetiden tas 

hensyn til tilbringertid til stasjoner og holdeplasser.  

Tabell 6-3: Beregnet reisetid i rush (minutter) for bil og kollektiv i 2020 og 2030. 

Reiserelasjon 
Kjøretid Bil Reisetid Buss 

(Dagens sit. 2020 og 
referanse 2030) 

 
Dagens sit. 

2020 
Referanse 

2030 
Endring  

Hønefoss–Drammen 61 66 6 100  

Vikersund–Drammen 45 51 6 60  

Hønefoss–Oslo 54 63 9 70  

 

6.3 Trafikale effekter av nytt togtilbud  

 Beregninger med nytt togtilbud 

Det er gjennomført to transportmodellberegninger med nytt togtilbud på Hokksund–Roa, se Figur 6-2. 

Rutemodellen som er lagt til grunn er beskrevet i kapittel 4. Den innebærer skjøting og deling på Hokksund 

og Roa med 18 avganger per døgn (tilsvarer timesfrekvens) og redusert tilbud med 9 avganger per døgn. I 

beregningene er det også lagt til grunn endringer i busstilbudet: 

‐ Rute 113 Jevnaker-Hønefoss: Redusert frekvens i lavtrafikk til én avgang hver andre time. 

‐ Rute 100/101 Hønefoss-Drammen: Redusert frekvens på strekningen Hønefoss-Hokksund. Det er 

kun én avgang per time til Vikersund og noe færre avganger til Hønefoss.12 

Basert på de to transportmodellberegningene ble det gjennomført elastisitetsberegninger for å vurdere 

effekten av matetilbud og lengere stopp på Hønefoss. For at togavgangene skal korrespondere både med 

R12 på Hokksund og R30 (Gjøvikbanen) på Roa med dagens rutemodell, må man legge en lang stopp på 

Hønefoss stasjon. Ideelt sett kan man redusere stopptid i Hønefoss ved å justere rutemodell for R12 og R31, 

men dette krever justeringer i rutemodellen for hele Østlandet på grunn av disse linjene kjører gjennom eller 

til Oslo S. Det er valgt to alternativer, ett med dagens rutemodell (lang stopp Hønefoss) og ett med en 

«ideell» rutemodell (kort stopp Hønefoss).  Dette gir totalt åtte alternative rutemodeller, jf. Figur 6-5.  

 
Figur 6-5: Beregninger med nytt togtilbud 

 
12 Dette er reduksjonen i busstilbudet ved 18 togavganger/døgn. Reduksjonen er noe mindre i beregningene med 9 togavganger/døgn.  
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Alternativene med matetilbud og lengre stopp på Hønefoss vil medføre økt reisetid for gjennomgående reiser 

og dermed endringer i antall reiser med tog. Det finnes en rekke kilder for reisetidselastisiteter for togreiser. 

En reisetidselastisitet er en parameter som sier hvor mange prosent etterspørselen endres når reisetiden 

øker med én prosent. Bruk av elastisiteter innebærer en forenkling sammenlignet med transportmodeller 

som håndterer turproduksjon, destinasjonsvalg, transportmiddelvalg og rutevalg i ulike geografiske 

delmarkeder i et analyseområde. Elastisiteter vi nødvendigvis representere et gjennomsnitt av et gitt marked. 

Vi forutsetter en elastisitet på -0,6, som samsvarer med estimater fra Oslo Economics [6] for 

reisetidselastisitet til/fra Osloområdet. Det betyr at vi legger til grunn at en prosents økt reisetid reduserer 

etterspørselen etter togreiser med 0,6 prosent.  

I reisetiden er det også inkludert en ulempe ved togbytte, oversatt til minutter. Verdien (i minutter) av 

bytteulempen er hentet fra verdsettingsstudien utført av TØI [7], og angir hvor stor økning i reisetid om bord 

en er villig til å akseptere for å unngå én omstigning. Det er lagt til grunn en ren bytteulempe som tilsvarer 

ca. 18 minutters reisetid. I tillegg kommer ventetiden ved selve togbyttet (eller tiden det tar å skjøte og dele 

tog i rutemodellene med skjøting og deling) på Hokksund og Roa.  Det er endringen i den samlede 

reisetiden, inkludert bytteulempe og omstigningstider, som inngår i beregningen sammen med 

reisetidselastisiteten, for å beregne passasjertallet i de 6 rutemodellene det ikke er kjørt 

transportmodellberegning for. 

 Antall reiser og konkurranseflater 

Nytt togtilbud gir totalt sett økning i antall kollektivreiser og færre bilreiser, men som følge av endringer i 

busstilbudet er endringen i samlet antall kollektivreiser små. Redusert busstilbud påvirker i hovedsak reiser 

på strekningen Vikersund/Åmot–Drammen. Reisende som benytter det nye togtilbudet er hovedsakelig 

reisende som tidligere benyttet bussen samt litt nyskapte reiser. Størst overføring fra buss til tog skjer på 

strekningen Vikersund–Drammen. Det skjer også en liten overføring fra buss til tog for reisene mellom 

Jevnaker og Oslo. 

Tabell 6-4 viser reisetider med og uten nytt togtilbud. Kollektivreisende Hønefoss–Drammen og Vikersund–

Drammen benytter seg av det nye togtilbudet og får redusert reisetid. Mellom Hønefoss og Oslo vil reisende 

fortsatt benytte seg av bussen fordi reisetiden med tog fortsatt blir høyer enn med bussen13.  

Tabell 6-4: Beregnet reisetid i rush (minutter) for bil og kollektiv i 2030 for referansealternativ og med nytt togtilbud 
(timesfrekvens).  

Reiserelasjon 
Kjøretid Bil 

(Referanse og med 
nytt togtilbud) 

Reisetid Kollektiv 

Referanse 
(buss) 

Med nytt 
togtilbud 

 

Hønefoss–Drammen 66 100  72   

Vikersund–Drammen 51 60 47  

Hønefoss–Oslo 63 70 70  
(buss)  

Reisetiden med buss er basert på rutetabellen for rute 100/101 (Hønefoss-Drammen) og rute 200 Hønefoss-Oslo. 

I kapittel 9 vises reisetider for mer detaljerte strekninger og antatte konsekvenser for pendling, reisevalg og 

stedenes attraktivitet for bosetting og næringsutvikling. 

 

 
13 Reisetider for flere strekninger er vist i kapittel 9.  
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 Passasjergrunnlag for 8 rutemodeller 

Antall passasjerer med nytt togtilbud for de åtte rutemodellene er vist i Figur 6-6. Gitt en frekvens på 

18 avganger per dag, som tilsvarer timesfrekvens, er det beregnet 362 000–417 000 togpassasjerer i 2030. 

Dersom frekvensen reduseres til 9 avganger per dag er passasjergrunnlag beregnet å ligge mellom 287 000 

og 330 000 årlige reiser. De høyeste anslagene er for en situasjon med skjøting og deling, mens det laveste 

anslaget er for situasjon med matetilbud.  

Matetilbud med bytte på Hokksund og Roa stasjon vil medføre en bytteulempe for gjennomgående reiser. 

Det er anslått at denne reiseulempen vil gi om lag 13 prosent færre passasjerer enn med skjøting og deling. 

Halvering av antall avganger, fra 18 til 9 avganger per døgn, gir cirka 21 prosent færre passasjerer. På den 

annen side har stopptiden på Hønefoss marginal betydning på passasjergrunnlaget, noe som skyldes svært 

få gjennomgående reiser på Hønefoss.  

Laveste passasjertall i 2030 på 287 000 fås altså med matetilbud og 9 avganger per døgn. Høyest 

passasjertall på 417 000 fås med skjøting og deling og 18 avganger per døgn.  

 
Figur 6-6: Beregnet antall passasjerer per år (2030) med nytt togtilbud 

 Påstigende per stasjon og reisestrømmer 

Fordelingen av påstigende passasjerer som benytter det nye togtilbudet er vist på Figur 6-7. I underkant av 

60 prosent av togpassasjerene som benytter nytt togtilbud i retning Roa (fra Hokksund) går på toget før 

Hokksund. Det er også en del påstigende passasjerer på Hokksund og Jevnaker, mens det er svært få som 

går på toget på Åmot, Vikersund og Hønefoss. I den andre retningen, mot Hokksund, går i overkant av 20 

prosent av passasjerene på toget før Roa. En stor andel av passasjerene går på toget på Åmot og 

Vikersund, mens det er svært få påstigende på Roa. 
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Figur 6-7: Andel påstigende passasjerer per stasjon på nytt togtilbud Hokksund–Roa.  

Reisestrømmer for togpassasjerene som benytter det nye togtilbudet er illustrert på Figur 6-8. Mesteparten 

av reisene skjer mot Oslo som utgjør om lag halvparten av reisene. Disse reisene kommer i hovedsak fra 

Vikersund, Jevnaker og Åmot, og i mindre grad fra Hønefoss. Reisetiden med buss mellom Hønefoss og 

Oslo er fortsatt konkurransedyktig, sammenlignet med toget. Det blir derfor ingen overføring av disse 

busspassasjerene til det nye togtilbudet. Interne togreiser mellom Jevnaker, Hønefoss, Vikersund og Åmot 

utgjør rundt ti prosent. Det er også en stor andel av reisene som skal til/fra Hokksund stasjon (10 prosent), 

stasjonene mellom Steinberg og Drammen (10 prosent), Asker og Lysaker (15 prosent) samt Grua og 

Kjelsås (5 prosent).  

 
Figur 6-8: Reisestrømmer for togpassasjerer på strekningen Hokksund–Roa 
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 Konsekvenser for passasjergrunnlaget på andre toglinjer 

Togtilbudet med skjøting og deling vil kunne påvirke gjennomgående reisende på Hokksund stasjon for 

toglinje R12 og Roa stasjon for linje R30/R31. Det er gjort en forenklet elastisitetsvurdering på hvor mye 

dette vil kunne ha å si for antall passasjerer på de to togstrekningene. Det er benyttet samme 

reisetidselastisitet som i beregninger av ulike rutemodellene. 

Passasjerer som kommer fra stasjoner vest for Hokksund vil få rundt fem minutters ekstra reisetid med 

skjøting og deling på Hokksund. Dette gjelder passasjerer fra Kongsberg, Darbu og Vestfossen som skal 

videre til stasjoner øst for Hokksund (eksempelvis Drammen, Asker og Oslo). Den økte reisetiden vil kunne 

anslagsvis gi en reduksjon på antall togpassasjerer på 4–8 prosent av dem som er påvirket. Passasjer som 

kommer fra nord for Roa vil også få rundt fem minutters ekstra reisetid. Dette gjelder passasjerer fra Gjøvik, 

Raufoss, Reinsvoll, Eina, Jaren, Gran og Lunner som skal reise sør for Roa (eksempelvis Harestua, Nittedal 

og Oslo). Dette kan gi en reduksjon i antall togpassasjer på 2–4 prosent av dem som er påvirket.  

 Konsekvenser for biltrafikken 

Konsekvensene for biltrafikken som følge av det nye togtilbudet er små. Totalt sett blir det færre bilreiser, 

men endringene gir ikke merkbare utslag på trafikk og kø. Endring i trafikkarbeid for bil er vist i Tabell 6-5 for 

de to alternativene det er modellberegnet for (skjøting og deling med ulik frekvens). Reduksjonen i 

trafikkarbeidet er i underkant 30 prosent høyere i alternativ med 18 avganger per døgn sammenlignet med 

alternativ med færre avganger. 

Tabell 6-5: Trafikkarbeid med bil i 2030 for hele modellområdet. 

 
Trafikkarbeid 

(kjøretøykilometer per døgn) 

Endring fra referansesituasjon 

per døgn per år 

Referansesituasjon 29 306 408   

Nytt togtilbud 18 avg/døgn 29 300 537 -5 871 -2,14 mill. km. 

Nytt togtilbud 9 avg/døgn 29 301 759 -4 649 -1,70 mill. km. 

 

6.4 Konsekvenser av eventuell økt befolkningsvekst 

Hvordan befolkningen i Ringeriksregionen utvikler seg framover er usikkert både med og uten effekten av 

det nye togtilbudet. For å vurdere betydningen av økt befolkningsvekst, er det hentet ut 

befolkningsframskriving fra SSB med høy nasjonal vekst (HHMH) og sammenlignet med middelalternativet 

(MMMM) som ble lagt til grunn, jf. Tabell 6-6 . Befolkningsframskrivinger fra SSB er basert på ulike 

forutsetninger om fruktbarhet, dødelighet, flytting, innvandring og utvandring. I HHMH-framskriving er 

befolkningstallet henholdsvis tre og ti prosent høyere i 2030 og 2050 sammenlignet med MMMM-

framskrivingen.  

Befolkningsveksten vil gi økt reiseomfang med alle transportmidler og som et anslag kan vi anta at togreiser 

øker i like stor grad som den større veksten i HHMH-framskrivingen. Det vil si at passasjergrunnlaget kan 

være tre prosent høyere i 2030 enn det som er skissert i kapittel 6.3.3. Videre fram mot 2050 øker folketallet 

med 10–21 prosent sammenlignet med 2030 (MMMM) og passasjergrunnlaget kan antas å øke tilsvarende. 
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Tabell 6-6: Befolkning 2022 og iht. SSBs MMMM og HHMH-framskriving for 2030 og 2050 for utvalgte kommuner og for 
hele modellområdet samt endring i antall bosatte fra 2022. 

Kommune/ 
område 

2022 
2030 2050 Vekst 2022-2030 Vekst 2022-2050 

MMMM HHMH MMMM HHMH MMMM HHMH MMMM HHMH 

Ringerike 31 010 32 440 33 270 34 890 38 380 5% 7% 13% 24% 

Jevnaker 6 910 7 330 7 500 8 200 8 960 6% 9% 19% 30% 

Lunner 9 140 9 420 9 670 10 020 11 050 3% 6% 10% 21% 

Modum 14 270 15 100 15 460 16 590 18 160 6% 8% 16% 27% 

Øvre Eiker 20 040 21 800 22 370 24 890 27 320 9% 12% 24% 36% 

Modellområdet 1.64 mill 1.75 mill 1.81 mill 1.93 mill 2.15 mill 7% 10% 17% 31% 

 

Betydningen av togtilbudet i seg selv for nærings- og befolkningsutviklingen drøftes nærmere i kapittel 9.  
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7 Offentlig tilskuddsbehov 

7.1 Billettinntekter 

Billettinntektene er en hovedkilde for finansiering av kollektivtransport. Grovt sett dekkes differansen mellom 

billettinntekter og driftskostnader er av offentlig tilskudd.  

Beregningen av forventet billettinntekt avhenger av hva slags passasjerer som bruker tilbudet. Dersom det 

nye togtilbudet eksempelvis benyttes mest for pendling, vil en stor andel av passasjerene bruke månedskort. 

Inntekt per reise med månedskort er vesentlig lavere enn inntekt fra enkeltbilletter. Følgende parametere er 

de viktigste drivere som er inkludert i beregningene: 

- Andel av reiser med månedskort og reiser per døgn med månedskort.  

- Andel av reiser med rabatterte billetter, særlig barn og honnør. Prisen for disse gruppene er vanligvis 

rabattert eller gratis. 

- Billettpris for enkeltbillett og månedskort, i tillegg til pris per sone (dersom man reiser langt på tvers 

av flere prissoner). 

- Reisemønster som viser antall reiser for hvert prisnivå (antall soner som passasjerer må kjøpe). 

Mange av disse parameterne varierer avhengig av geografi, slik at det er svært usikkert for området hvor 

togtilbudet planlegges. På bakgrunn av usikkerheten er det skissert tre scenarioer, en hovedberegning og to 

alternativer (lav og høy). 

Tabell 7-1. Beregninger av gjennomsnittlig billettinntekt per reise med kollektivtransport 

 Hovedberegning Høyere inntekt Lavere inntekt 

Andel av reisene med 
månedskort 

63% 
(RVU 2014 Bergen [8]) 

40% 80% 

Reiser per døgn med 
månedskort 

1,5  
(45 per måned) 

1,20  
(36 per måned) 

2 
(60 per måned) 

Andel rabattert (Honnør/Barn) 15% 5% 30% 

    

Rabatt Barn/Honnør (Brakar) 50% 

Månedskort én sone (Brakar) 
853 kr 

(+225 per ekstra sone) 

Enkelt billett én sone (Brakar)  
40 kr 

(+25 kr per ekstra sone) 

    

Snitt inntekt per reise 
25,4 kr 

(+11,8 kr per ekstra sone) 

32,6 kr 
(+17,1 kr per ekstra 

sone) 

16,5 kr 
(+6,8 kr per ekstra 

sone) 

 

Det er lagt til grunn dagens priser for månedskort, og andre prisparametere, fra Brakar.  
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Billettinntekter tog 

Basert på forutsetninger i Tabell 7-1 er det beregnet endring i billettinntekt for tog. Det er beregninger for de 

åtte rutemodellene og de tre forskjellige scenarioer for billettprisene, jf. Tabell 7-2.  

Tabell 7-2. Endring i billettinntekt for tog. Millioner kroner/år.  

Endring i billettinntekt tog 
(millioner kroner per år) 

18 avganger per døgn  9 avganger per døgn 

Hoved-
beregning 

Høyere 
inntekt 

Lavere 
inntekt 

 
Hoved-

beregning 
Høyere 
inntekt 

Lavere 
inntekt 

Ideelt rutetilbud 
(kort stopp 
Hønefoss) 

Skjøting og deling +31,4 +44,9 +19,3  +25,1 +36,0 +15,5 

Matetilbud +27,0 +38,6 +16,7  +21,7 +31,1 +13,4 

Lang stopp 
Hønefoss 

Skjøting og deling +31,3 +44,9 +19,3  +25,1 +36,0 +15,5 

Matetilbud +27,0 +38,6 +16,7  +21,7 +31,1 +13,4 

 

Hovedberegningen gir et inntektsnivå mellom 31,4 og 21,7 millioner kroner per år, varierende med beregnet 

antall passasjerer i alternativene. Høy frekvens og skjøting og deling gir flere passasjerer og derfor høyere 

billettinntekt.  Scenarioer «Høyere inntekt» og «Lavere inntekt» forsøker å vise et intervall for usikkerhet for 

hver rutemodell.  Scenarioet «Høyere inntekt» gir en økning på 42 prosent i forhold til hovedberegningene, 

mens «Lavere inntekt» gir en reduksjon på 38 prosent.   

Billettinntekt buss 

En del av de nye togpassasjerene er tidligere busspassasjerer. Færre busspassasjerer fører til lavere 

billettinntekter for buss, jf. Tabell 7-3. Inntektstapet er beregnet til ca. fire millioner per åre.  

Tabell 7-3. Endring i billettinntekt for buss 

Endring i billettinntekt buss 
(millioner kroner per år) 

18 avganger per døgn  9 avganger per døgn 

Hoved-
beregning 

Høyere 
inntekt 

Lavere 
inntekt 

 
Hoved-

beregning 
Høyere 
inntekt 

Lavere 
inntekt 

Buss -4,1 -5,4 -2,6  -3,9 -5,1 -2,6 

 

7.2 Driftskostnader  

I dette underkapittelet vises beregnede årlige kostnader for de ulike togtilbudene på strekningen Hokksund-

Roa. Kostnadsreduksjoner som følge av det forutsatt reduserte busstilbudet er også beregnet.  

Alle tall er årlige kostnader og omfatter årlig kapitalkostnad (renter og avskrivninger), energi, drift og 

vedlikehold samt lønnskostnader til togpersonellet. 

 Tog  

De årlige kapitalkostnadene per togsett er beregnet med utgangspunkt i antatt investeringskostnad for 

togsett og en levetid14 på 20 år uten oppgradering av togsett, samt en kalkulasjonsrente på 4 prosent. Det er 

beregnet en kapitalkostnad per settkilometer basert på en antatt årlig kjørelengde per togsett. Standard-

satser for kostnader per settkilometer til energi, vedlikehold, klargjøring og rengjøring er hentet fra 

 
14 Levetiden for togsett er egentlig 30 år med oppgradering av togsettene etter 15 år. 
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Jernbanedirektoratets nyttekostnadsverktøy SAGA v2.8.2. Samlet utgjør disse kostnadselementene 66 

kroner per settkilometer med de benyttede forutsetningene.  

Lønnskostnadene ved de ulike togtilbudene er beregnet gjennom en separat beregning av antall 

arbeidstimer av lokfører og konduktør i de ulike rutemodellene, kombinert med standardsatser for 

lønnskostnad per time fra SAGA. Tabell 7-4 viser nøkkelkomponentene i kostnadsberegningene for 

togtilbudet.  

Tabell 7-4: Oversikt over antall settkilometer per år, lokfører- og konduktørtimer per år for de ulike alternativene 

Alternativ Settkilometer per år 
Antall lokfører-

timer per år 
Antall konduktør- 

timer per år  

1 Matetilbud med 
timesfrekvens 

   686 630 17 888 17 888 

2 Matetilbud med redusert 
frekvens 

   324 690 8 459 8 459 

3 Skjøting/deling med 
timesfrekvens 

2 919 000 18 165 51 021 

4 Skjøting/deling redusert 
frekvens 

1 403 980 9 325 24 840 

 

Tabell 7-5 viser beregnet årlige driftskostnader for de ulike alternativer for nytt togtilbud på strekningen 

Hokksund-Roa. Togtilbud med skjøting og deling har de de høyeste kostnadene, noe som skyldes en 

firedobling av antall settkilometer og en dobling av lønnskostnader sammenlignet med matetilbud med 

tilsvarende frekvens.  

Tabell 7-5: Beregnet årlige driftskostnader for de ulike alternativene. Tall er avrundet til nærmeste 10-mill. 2022- kroner.   

Alternativ Årlige driftskostnader (mill. kroner) 

1 Matetilbud med timesfrekvens 80 

2 Matetilbud med redusert frekvens 40 

3 Skjøting/deling med timesfrekvens 250 

4 Skjøting/deling redusert frekvens 120 

 

 Buss 

Busstilbudet for rute 100/101 og 113 vil bli redusert som følge av nytt togtilbud.  Det er her sett på to ulike 

varianter av redusert busstilbud, en med stor reduksjon (Maks) i busstilbudet og en hvor busstilbudet er 

mindre redusert (Min).  

Tabell 7-6 viser reduksjon i driftskostnader buss som følge av redusert busstilbud. Det er beregnet for både 

Maks og Min. Til grunn for beregningene ligger en driftskostnad per vognkilometer på 47 kroner, basert på 

Ruters Årsrapport for 2022.  

Tabell 7-6 Reduksjon i driftskostnader buss. Tall er avrundet til nærmeste 10-mill. 2022- kroner.   

Alternativer Driftskostnader (mill. kroner) 

Maks buss -20 

Min buss -10 
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7.3 Tilskuddsbehov 

Det vil være behov for tilskudd med nytt togtilbud. Tilskuddsbehovet for de ulike alternativene er vist i Tabell 

7-7. Tilskuddsbehovet vil være størst ved skjøting/deling av tog.  

Tabell 7-7: Tilskuddsbehov som følge av nytt togtilbud, beregnet for alternativ med matetilbud og skjøting/deling. Alle tall 
er i millioner 2022- kroner. 

 Matetilbud Skjøting og deling 

 Timefrekvens Redusert 
frekvens 

Timefrekvens Redusert 
frekvens 

Billettinntekter     

  Tog 27 22 31 25 

  Buss -4 -4 -4 -4 

  Sum 23 18 27 21 

Driftskostnader      

  Tog 78 37 252 122 

  Buss -20 -10 -20 -10 

  Sum 58 27 232 112 

Tilskuddsbehov      

  Tog 51 15 220 97 

  Buss -16 -6 -16 -6 

Sum tilskuddsbehov 35 9 205 91 

 

Med et tilskuddsbehov på 35 millioner for matetilbud med timefrekvens og ca. 360.000 passasjerer per år i 

dette alternativet, innebærer det et tilskudd på omtrent 100 kroner per passasjer. Dette er høyere enn på 

togstrekninger nær og inn mot de store byene, men betydelig lavere enn på sammenlignbare strekninger 

som eksempelvis Trondheim-Bodø, Trondheim-Røros og Nelaug-Arendal15.  

 
15 Ifølge beregninger i Viken Fylkeskommune var offentlig støtte per togpassasjer på disse strekningene henholdsvis 368 kroner, 311 

kroner og 247 kroner i 2019 [9].  
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8 Miljøkonsekvenser, klimagassutslipp 

Det er gjennomført en beregning av endring i klimagassutslipp for personbil og buss som følge av nytt 

togtilbud. Her er det sett på to ulike varianter av reduksjon, en større reduksjon i personbiltrafikken (Maks) og 

en med mindre reduksjon i personbiltrafikken (Min). Maks er beregningen med høy frekvens, skjøting og 

deling og kort stopp for toget i Hønefoss. Min er beregningen med lav frekvens, matetilbud og lang stopp for 

toget i Hønefoss.  

For beregninger av klimagassutslipp for personbil er det lagt til grunn en elbilandel på 71 prosent i 2030. 

Bussrute 100 og 101 er allerede elektrifisert, slik at endret busstilbud ikke har konsekvenser for CO2-

utslippene.  

Tabell 8-1 viser endring i antall kjøretøykilometer personbil og vognkilometer buss i 2030 for alternativ med 

stor reduksjon og liten reduksjon.  

Tabell 8-1: Endring i antall kjøretøykilometer personbil og buss i 2030 

Transportmiddel/alternativ Kjøretøykilometer/vognkilometer i 2030 

Personbil  

     Maks -621 000 

     Min -492 000 

Buss  

    Maks -204 000 

    Min -114 000 

 

I beregningene av klimagassutslipp lagt til grunn et drivstofforbruk på 0,06 liter per kilometer for personbil og 

0,4 liter per kilometer for buss, samt en innblandingsandel på 20 prosent biodrivstoff (som i henhold til 

standard beregningsprinsipper ikke gir CO2-utslipp). Tabell 8-2 viser beregnet reduksjon i klimagassutslipp i 

2030 som følge av endring i biltrafikk. Utslippsreduksjonene er svært små.  

Tabell 8-2: Endring i klimagassutslipp i 2030 

Transportmiddel Maks Min 

Endring tonn CO2-utslipp personbil -79 -63 

Endring tonn CO2-utslipp buss 0 0 

Sum endring tonn CO2-utslipp -79 -63 

 

I 2021 utgjorde utslippene fra veitrafikk om lag 50 prosent av de totale utslippene i de fem kommunene i 

Ringeriksregionen og Hadelandsregionen. Utslippene fra veitrafikk var til sammen på cirka 147 600 tonn 

CO2-ekvivalenter fra disse fem kommunene i 2021. Reduksjonen i CO2-utslippene fra veitrafikken i disse 

kommunene samlet er altså mindre enn 0,1 prosent som følge av det forutsatte togtilbudet. 
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9 Transporttilgjengelighet og samfunnsutvikling 

9.1 Regionforstørring og regional vekst 

Bedre transportmuligheter og kortere reisetider kan gi grunnlag for vekst i folketall og arbeidsplasser i en 

region. En rekke undersøkelser har funnet at befolkningsveksten i kommuner og regioner øker desto kortere 

reisetiden er til Oslo eller andre regionale sentre16. For Ringeriks- og Hadelandsregionen innebærer det at 

kortere reisetid til sentrale regioner utenfor regionen, eksempelvis Drammen eller Oslo, vil gjøre det mer 

attraktivt å bosette seg i regionene. Også kortere reisetider internt i regionene vil ha gunstige effekter på 

mulighetene for vekst i arbeidsplasser og befolkning, gjennom såkalt regionforstørring.  

Med regionforstørring menes utvidelse og styrking av lokale arbeidsmarkeder og tjenestetilbud. 

Regionforstørring innebærer at de funksjonelle regionene blir større. Ved å integrere flere mindre regioner 

skapes en større region med et mer variert og effektivt arbeidsmarked og derigjennom økte vekstmuligheter.  

Gjennom stadig bedre infrastruktur og endringer i arbeidslivet kan man separere beslutningen om bosted og 

arbeidssted over stadig større regioner (bo- og arbeidsmarkedsregioner). 

Det er faglig støtte for at regionforstørring og -sammenkopling stimulerer økonomisk aktivitet og øker 

attraktiviteten for personer og bedrifter i de regioner/kommuner som knyttes sammen: 

• Det gir økte valgmulighet når det gjelder bolig og jobb (for begge i et parforhold). 

• Det gir økte muligheter til å kople sammen en arbeidsstyrke med stadig mer spesialisert kompetanse 

med bedrifter med stadig mer spesialiserte kompetansebehov 

• Det gir bedre balanse i arbeidsmarkedet og mindre sårbarhet ved omstillinger. 

• Det gir større markeder for konsumentene og produsentene og muliggjør økt handel, konkurranse, 

stordrift og spesialisering. 

• Det kan gi økt tilflytting og befolkningsvekst basert på pendling ut av regionen 

Kortere reisetider internt i regionen og mellom regionen og økonomiske sentra utenfor regionen vil alle bidra 

til regionforstørring og dermed bidra til å styrke næringsliv og bosetting langs jernbanestrekningen 

Hokksund-Roa. I dette kapitlet vil vi undersøke nærmere i hvor stor grad og for hvilke tettsteder og 

lokalsamfunn i Ringeriks- og Hadelandsregionen det nye togtilbudet vil gi bedre kommunikasjoner og 

dermed muligheter for økt vekst.  

9.2 Jevnaker 

Dagens bussrute tar 19 minutter fra Rutebilstasjonen på Jevnaker, som ligger sentralt til i forhold til 

bebyggelsen, til Hønefoss sentrum. Toget vil ta 13 minutter fra Jevnaker jernbanestasjon. Ut fra 

lokaliseringen av bebyggelsen i forhold til jernbanestasjonen og bussholdeplassene, vurderer vi at grovt 

regnet en tredel av innbyggerne på Jevnaker vil kunne få kortere reisetid til Hønefoss med det nye 

togtilbudet enn med bussen. For den øvrige delen av innbyggerne på tettstedet Jevnaker vil reisetiden med 

kollektiv til Hønefoss trolig ikke bli forkortet. For disse vil tilbringertiden til jernbanestasjonen trolig oppveie 

den litt kortere reisetiden om bord i toget til Hønefoss sentrum. Toget vil altså bety en viss forkorting i 

reisetiden til Hønefoss sentrum for deler av befolkningen på Jevnaker.  

For arbeidsreiser mellom Jevnaker og arbeidsplassene på Hvervenmoen (blant annet Ringerike sykehus, 

store varehandelsbedrifter og kontorarbeidsplasser, blant annet Kartverket), vil både buss og tog framstå 

som lite attraktive sammenlignet med å reise med bil. Grunnen er at det er relativt lang avstand både fra 

bussholdeplassene sentralt i Hønefoss og i enda større grad fra Hønefoss stasjon, til dette området. Det er 

 
16 Se for eksempel [9] eller [10] og videre referanser der.  



Togtilbud Hokksund-Roa 

 
 

  

2024-01-31  |  Side 56 av 62  

fire kilometer fra jernbanestasjonen og ca. to kilometer fra Hønefoss sentrum til Hvervenmoen. Det medfører 

at toget ikke vil gjøre det mer attraktivt enn i dagens situasjon å være bosatt på Jevnaker og å pendle til 

arbeidsplasser i Hønefoss.  

Når det gjelder mulighetene for å pendle til Oslo, er det i dag et begrenset omfang av slik pendling, noe som 

er forståelig tatt i betraktning av en reiseavstand på 80 kilometer til Oslo S. I rushtiden må reisen antas å ta 

nærmere halvannen time. Toget inkludert bytte på Roa vil ta 1 time 20 minutter, noe som er lengre enn de 

aller fleste vil betrakte som akseptabel dagpendleravstand. Med en høyere andel hjemmekontor enn før 

pandemien, kan det likevel tenkes at et slikt togtilbud vil kunne gjøre Jevnaker litt mer attraktivt som bosted 

med pendling til Oslo. Det er i dag mulig å kjøre bil til Roa og bytte til tog videre til Oslo. Reisetidsgevinsten 

ved å benytte tog Jevnaker-Roa og videre til Oslo vil være marginal, men man slipper da å anskaffe en 

ekstra bil for å tilpasse arbeid og bosted på denne måten. Effekten her vurderes likevel å være liten.  

Togtilbudet gjør det mulig for bosatte på Jevnaker å reise til arbeidsplasser på strekningen Modum-

Hokksund og videre mot Drammen og Kongsberg. Reisetiden ved dette blir imidlertid for lang til at det kan 

anses som noen realistisk tilpasning.  

Samlet sett vurderes det nye togtilbudet å kunne bidra i noen grad til å øke bostedsattraktiviteten på 

Jevnaker.  

9.3 Hønefoss 

Togtilbudet vil ikke gjøre det mer attraktivt å pendle fra Hønefoss mot Bærum og Oslo. Fra Hønefoss tar 

Bussrute 200 i dag 58 minutter til Lysaker og 1 time 13 minutter til Oslo Bussterminal (ekspressbuss), mens 

ordinær buss tar 52 minutter til Sandvika. Reisetiden i rush er som oftest en del lengre enn dette, og 

varierende.  Med bil tar det ifølge Google maps 45 minutter uten kø (helg), og i størrelsesorden 1 time på 

hverdager. Togtilbudet med bytte på Roa innebærer en reisetid fra Hønefoss stasjon til Oslo S på ca. to 

timer. For pendling til Oslo utgjør dermed togtilbudet ingen forbedring i mobiliteten. Det tilsier dermed at 

togtilbudet heller ikke vil øke boattraktiviteten i Hønefoss basert på pendling mot Osloregionen.  

Togtilbudet vil øke reisemulighetene med kollektivtrafikk fra Hønefoss til Hadeland (Gran), der det er en del 

utpendling fra Ringerike. Dagens busstilbud på strekningen er dårlig, og for en del som ikke disponerer bil, 

vil toget kunne gjøre det mer attraktivt for noen å pendle mellom Hønefoss/Jevnaker og Gran/Brandbu.  

9.4 Hønefoss-Vikersund-Åmot-Hokksund 

Vi går i det følgende nærmere inn på reisetider og tilgjengelighet for de ulike delene av strekningen 

Hønefoss-Hokksund. Togtilbudet vil gjøre det enklere å reise kollektivt mellom tettstedene på strekningen.  

I tabellen nedenfor vises reisetider mellom steder/stasjoner med buss, personbil og det nye togtilbudet. 

Reisetidene med bil er fra Google maps. Reisetiden med buss er hentet fra rutetabellen. Basert på disse 

reisetidene gjøres vurderinger av om det nye togtilbudet gjør det mer attraktivt å være bosatt på de ulike 

stedene og pendle til andre byer/tettsteder.  
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Tabell 9-1 Reisetider på utvalgte strekninger (tt:min). 

 Bil Buss Nytt togtilbud 

Vikersund-Hønefoss 30-35 36  26 

Åmot-Hønefoss  40 57 35 

Vikersund-Drammen 40-50 60  47 

Hønefoss-Drammen 60  1 t 40  1 t 12 

Åmot-Drammen 35-45 40 37 

Åmot Vikersund 12 18 9 

Hønefoss-Hokksund 55 1 t 10 50 

Hokksund-Vikersund 26-30 46 24 

Vikersund-Kongsberg 45-55 1 t 15 (buss og tog) 53 
Kilder: Bil: Google Maps, rushtid (intervall). Buss: Brakar rute 100 og 101.  

 

Åmot/Vikersund mot Hønefoss 

Det nye togtilbudet reduserer reisetiden sammenlignet med buss mellom Vikersund og Hønefoss med ca. ti 

minutter og mellom Åmot og Hønefoss med ca. 15 minutter. Selv om Åmot jernbanestasjon ligger mindre 

gunstig til i forhold til bebyggelsen enn hva Åmot busstasjon gjør, vurderes likevel at den samlede reisetiden 

med kollektiv mellom Åmot og Hønefoss blir redusert som følge av det nye togtilbudet. For Vikersund blir 

forbedringen i forhold til buss større enn for Åmot, da tilbringertiden til toget ikke er mye forskjellig fra 

tilbringertiden til bussholdeplassen på Vikersund.  Tatt høyde for komfort og muligheten for direkte adkomst 

med bil til arbeidsplass/målpunkt framstår likevel bruk av bil som den mest attraktive reisemåten for de fleste 

på denne strekningen. Det må her tas i betraktning av de store arbeidsplasskonsentrasjonene på 

Hvervenmoen i Hønefoss ligger relativt langt fra stasjonen og også fra bussholdeplass for av/påstigning for 

buss 100 i Hønefoss sentrum (bussbytte til buss 228 mulig).  

Samlet sett vil togtilbudet gi forbedret tilgjengelighet for dem som ikke disponerer bil og dermed føre til at det 

kan bli noe mer attraktivt å bo på Vikersund/Åmot/Geithus og pendle til arbeidsplasser i Hønefoss, men 

effekten er begrenset. Bilen er fortsatt mest attraktiv for dem som har tilgang til bil. Det er mulig at blant 

familier med to voksne i jobb, vil noen husholdninger kunne klare seg med én bil og la den andre voksne i 

husholdningen benytte tog til jobb.  

Åmot/Vikersund mot Hokksund og Drammen 

Med bil tar det i dag opp til 50 minutter i rush ved pendling fra Vikersund til Drammen. Buss 100 har mange 

stopp på strekningen, slik at reisetiden med buss blir vesentlig lengre enn med bil. Faktisk reisetid med buss 

Vikersund-Drammen er i rush lengre enn angitt i rutetabellen, siden bussen berøres av tidvis kødannelse på 

strekningen. Selv sammenlignet med bil synes reisetiden Vikersund-Drammen med det nye togtilbudet å 

være attraktiv (47 minutter med tog og anslagsvis 40-50 minutter med bil). Så det kan synes å være et visst 

potensial for økt bosetting i Åmot/Vikersund med pendling mot Drammen.  

Åmot/Vikersund mot Kongsberg 

For bosatte på Åmot/Vikersund vil det nye togtilbudet gjøre det vesentlig mer attraktivt å reise kollektivt til 

arbeid på Kongsberg enn tidligere. Med nytt togtilbud vil man med de benyttede rutemodellene få en reisetid 

på i overkant av 50 minutter hver vei (Vikersund). Dette er sammenlignbart med reisetiden med bil på 

strekningen (antatt noen rushtidsforsinkelser). Vi vurderer likevel potensialet for direkte effekt av togtilbudet 

for bosettingsønsker på Vikersund/Åmot med arbeid i Kongsberg, som relativt beskjedent. Denne 
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vurderingen begrunnes i den lange reisetiden på over 50 minutter, som er omtrent den samme som dagens 

reisetid med bil.  

Drammen-Hønefoss  

Reisetiden med tog Drammen-Hønefoss blir om lag 1 time 10 minutter, som fortsatt er mer enn reisetiden 

med bil. Men for dem som ikke disponerer bil og har reisebehov for strekningen, kan togtilbudet bidra positivt 

til boønsker. Dette kan blant annet gjelde studenter og andre som ikke har arbeid/studieaktiviteter hver dag, 

men bare noen dager i uken. Universitetet i Sørøst-Norge har flere studietilbud på Hønefoss, som vil kunne 

være attraktive også for studenter bosatt i Drammen. Det er ca. 750 studieplasser på Ringerike Campus, 

som ligger ca. to kilometer fra Hønefoss stasjon. Beliggenheten i forhold til stasjonen er en barriere mot å 

togpendle fra Drammen og andre stasjoner. En eventuell tilbringerrute med buss mellom stasjonen og 

Campus og andre arbeidsplasser i nærheten vil kunne gjøre en slik reisemåte mer attraktiv. Hvis målet med 

universitet på Hønefoss er å bygge et studentmiljø i byen som gradvis vil danne grunnlag for boønsker etter 

fullført utdanning, er imidlertid ikke en slik pendlingsbasert studenttilværelse særlig målrettet.  

Hønefoss er en netto utpendlingsregion, og det er en mulig tilpasning å bo i Hønefoss og arbeide i 

Drammen. For en del uten bil, særlig dem som har mulighet for hjemmekontor et par dager i uken, vil en 

reisetid med tog på ca. 70 minutter hver vei være akseptabelt for arbeidsreise Hønefoss-Drammen. 

Reisetiden er så lang at dette trolig ikke vil være særlig attraktivt for mange, spesielt siden arbeidsreisen 

også omfatter tiden til og fra Hønefoss stasjon og til og fra Drammen stasjon. Dette er imidlertid en effekt 

som ikke avhenger av togtilbudet, men vil også kunne finne sted med bilbasert pendling.  

9.5 Reiseliv 

Destinasjonene Kistefos, Hadeland Glassverk og Blaafarveværket vil helt eller delvis kunne bli betjent av 

toget for tilreisende. Reisetiden fra Oslo-området sammenlignet med bil eller turistbuss, vil midlertid ikke bli 

redusert, men vil kunne gjøre det noe mer attraktivt å besøke turistdestinasjonene for personer i Oslo-

området som ikke disponerer bil. For Blaafarveværket antas effekten å bli mindre enn for de to øvrige 

destinasjonene, da det vil være nødvendig med tilbringertransport med buss på grunn av avstanden til Åmot 

stasjon (to kilometer). På generelt grunnlag vurderes ringvirkningene av disse reiselivsdestinasjonene som 

relativt små på bakgrunn av at dette i all hovedsak vil være dagsturister. Det gjøres oppmerksom på at det 

ikke har vært gjort noen grundig analyse av konsekvensene for reiselivet.  

9.6 Oppsummering 

Togtilbudet innebærer visse reduksjoner i reisetider mellom tettsteder langs denne jernbanestrekningen, 

som i noen grad vil kunne bidra til økt integrasjon i arbeidsmarkedet. 

Det vil fortsatt være langt å pendle til Oslo-området og Drammens-området med tog fra Hønefoss. En ny 

togforbindelse vil gjøre det mer attraktivt å pendle med tog fra Vikersund og Åmot i retning Drammen og 

Kongsberg. Toget slipper også unna forsinkelser som vil oppstå med transport på vei, både bil og buss. 

Dette vil kunne være viktig for Vikersund som har hatt en meget svak befolkningsutvikling i flere år.  

Nord for Hønefoss, Jevnaker og Roa, er det per i dag et lite kundegrunnlag. Et togtilbud vil kunne bidra til at 

det kan bli mer attraktivt å bo på Jevnaker og pendle med tog i retning Oslo via Roa, men for den betydelige 

pendlingen som i dag skjer fra Jevnaker til Hønefoss, vurderes betydningen av toget som begrenset, men 

likevel positiv. Det kan også bli noe mer attraktivt å pendle mellom Hønefoss/Jevnaker og Hadeland med et 

nytt togtilbud. 

Dersom det til tross for Bane NOR sine negative vurderinger av togstopp på Tyristrand, likevel skulle vise 

seg mulig å ha togstopp der, vil det kunne innebære et ytterligere passasjergrunnlag utover det som er 
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beregnet i denne rapporten. Det vil også øke attraktiviteten for å bo i dette utbyggingsområdet og pendle mot 

Hønefoss og Hokksund.   

Reisetidene med bil er imidlertid fortsatt kortere enn med toget for de fleste reisende, spesielt om man tar 

høyde for tilbringerreisen til og fra stasjonene. Men for dem som ikke disponerer bil, vil dette kunne være 

merkbare forbedringer.  

I beregningene er det ikke lagt til grunn at Ringeriksbanen er bygget. I en situasjon der Ringeriksbanen er  

bygget, vil høyst sannsynligvis befolkningsveksten i regionen øke betydelig. De isolerte effektene av å 

etablere et togtilbud på strekningen Hokksund-Hønefoss-Roa vil i så fall også sannsynligvis bli større enn 

det beregningene i denne rapporten tyder på. 

Vi har pekt på noen muligheter som jernbanen kan gi, og som sammen med alle de øvrige innsatser kan 

bidra til å stimulere næringsliv og boattraktivitet. Som følge av at bilen framstår som den mest attraktive 

transportformen, synes det likevel som om betydningen for regionforstørringen og regional utvikling vil være 

begrenset, selv om togtilbudet vil bidra positivt særlig for dem som ikke har tilgang til privatbil.  
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10 Vurderinger 

Passasjergrunnlag 

Beregningene i denne rapporten tyder på at det er et passasjergrunnlag for en togrute på strekningen 

Hokksund-Roa innen 2030. Det er likevel begrenset, og modellberegnet antall ombordpassasjerer per 

avgang selv på de mest trafikkerte delene av togstrekningen er i størrelsesorden 18 til 32 passasjerer, i 

gjennomsnitt over døgnet. Det er betydelig høyere i rush.  

Transportmodellen som er benyttet til beregning av forventet passasjermengde, er utviklet med 

utgangspunkt i den nasjonale reisevaneundersøkelsen som måler befolkningens preferanser for ulike 

transportalternativer. Preferansene avhenger av alder, kjønn, husholdningskategori, inntekt, bil- og 

førerkortinnehav, med mer. Togtilbudets attraktivitet i forhold til andre transportmåter fanges på denne måten 

opp i transportmodellberegningene. I beregningene er det lagt til grunn befolkningsvekst ifølge SSBs 

framskrivninger og dessuten en konsentrasjon av befolkningsveksten i tettstedene rundt jernbanestasjonene, 

i henhold til kommunale planer. Det er gjort følsomhetsanalyser av økt befolkningsvekst.  

Skjøting og deling av tog innebærer et klart bedre togtilbud for de reisende ved at de slipper togbytte, selv 

om tiden på selve reisen ikke er nevneverdig forskjellig fra reisetiden med et matetilbud. Beregningene som 

er gjennomført indikerer at passasjergrunnlaget for toget blir 13 prosent lavere med matetilbudet enn med et 

togtilbud med skjøting og deling av togene hvor de reisende slipper togbytte på Roa og Hokksund.  

Billettinntekter, kostnader og støttebehov 

Selv om skjøting og deling gir et bedre togtilbud for de reisende, er det også langt mer kostbart enn et 

matetilbud. Grunnen er at med skjøting og deling må alle avganger på Gjøvikbanen og ruten Eidsvoll-

Kongsberg der det i dag er enkle togsett, erstattes med doble togsett. Det må kjøpes inn et betydelig antall 

flere togsett slik at driftskostnadene (årlige kapitalkostnader, lønnskostnader og andre løpende kostnader) vil 

øke betydelig. Det vil med skjøting og deling bli nødvendig å kjøre doble togsett på alle avganger på 

Gjøvikbanen og på toglinje R12 Eidsvoll-Kongsberg, selv på avganger med svært få passasjerer.  

Tilskuddsbehovet til matetilbudet med tog alene er anslått til mellom 15 millioner (9 avg/døgn) og 50 millioner 

kroner (18 avg/døgn), men på grunn av de antatte reduksjonene i eksisterende bussruter, kan samlet 

offentlig tilskuddsbehov for matetilbudet anslås å ligge mellom 9 og 35 millioner kroner årlig. For de 

tilsvarende tilskuddsbehovene med skjøting og deling blir tallene langt høyere. Det kan derfor synes som 

skjøting og deling på Hokksund og Roa vil medføre så høye kostnader at det i praksis kan synes lite 

realistisk.  

Over tid vil det selv uten nytt togtilbud Hokksund-Roa bli en økende etterspørsel etter togreiser både på 

toglinje R12 Eidsvoll-Kongsberg og også på Gjøvikbanen, slik at det vil bli behov for noen flere doble togsett 

i 2030 enn hva som er tilfellet i dagens rutemodell (og som er lagt til grunn i referanse 2030). Økningen i 

behovet for doble togsett som følge av skjøting og deling vil derfor kunne bli noe mindre enn i beregningene i 

denne rapporten, men det vurderes at denne effekten er beskjeden. Konklusjonen om at skjøting og deling 

medfører en betydelig kostnadsøkning og dermed tilskuddsbehov, opprettholdes derfor.  

Selv om togtilbudet kan etableres uten vesentlige kostnader til infrastruktur (stasjoner, skinneinfrastruktur), er 

enkelte stasjoner nedslitt. Det kan derfor påløpe ekstrakostnader til slik oppgradering dersom togtilbudet skal 

bli et attraktivt tilbud for befolkningen på lengre sikt. Slik oppgradering bør ses i sammenheng med øvrige 

investeringsprosjekter på jernbanen.  

Ifølge beregningene er det overgang fra eksisterende bussruter til toget og noe nyskapt trafikk, som er 

hovedkilden til de nye togpassasjerene. Mesteparten av overgangen buss-tog skyldes at toget har kortere 
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reisetider for regionale reiser enn det dagens busstilbud har, spesielt på strekningen Vikersund-Hokksund og 

Vikersund-Drammen. Der er busstilbudet i dag innrettet for flatedekning med mange stopp. Togtilbudet tar 

ifølge beregningene lite trafikk fra bilen som fortsatt framstår som det foretrukne transportmidlet på svært 

mange arbeidsreiser. Dette skyldes i stor grad den relativt spredte lokaliseringen både av bosatte og 

arbeidsplasser, noe som favoriserer bruk av privatbil.  

Både som følge av at toget i seg selv i liten grad reduserer biltrafikken og som følge av økt elektrifisering av 

personbilparken, blir reduksjonen i CO2-utslipp fra biltrafikken svært små. Dette togtilbudet kan derfor ikke 

ses som et velegnet klimatiltak, men må søke sin begrunnelse i andre effekter.  

Tog og befolkningsutvikling 

Det har vært en liten vekst i befolkningen i regionene de siste årene samt i arbeidsplasser som krever 

høyere kompetanse. Det foregår likevel utvikling i nytt næringsliv i regionen, særlig i og rundt Hønefoss. Her 

etableres det næringsparker hvor det er tilrettelagt for nye bedriftsetableringer.  

Et viktig spørsmål er hvorvidt et nytt togtilbud på strekningen Hokksund-Hønefoss-Roa vil bidra til å gjøre 

hele regionen mer attraktiv for kompetansebedrifter og om det igjen vil bidra til at flere, også høyere 

utdannede, ønsker å bosette seg i regionen. Vår vurdering er at togtilbudet kan bidra positivt særlig i noen 

områder, og at togtilbudet kan bidra sammen med øvrige innsatser som gjøres for å styrke regionen. Men 

siden reisetiden med bil uansett vil være kortest for de fleste, vil togtilbudet i hovedsak gi gevinst for dem 

som ikke har tilgang til egen bil. Vår vurdering er derfor at de isolerte effektene av togtilbudet nok vil være 

positive, men likevel av begrenset størrelsesorden.  

Behov for mer detaljerte vurderinger  

Dette er en mulighetsstudie der en rekke detaljer i togtilbudet ikke har vært spesifisert. Det kan derfor være 

grunn til å gå videre med mer detaljerte vurderinger av rutemodeller, nøyaktige avgangstider med fordeling 

mellom rush og lavtrafikk/helgetrafikk, samt kostnadsvurderinger. Vi vurderer også at det kan være aktuelt å 

analysere konkurranseflaten mellom buss og tog nøyere, blant annet ved nærmere analyse av at bussene 

får de samme forsinkelser som biltrafikken, mens togtrafikken ikke vil være utsatt for dette. Også kostnadene 

for drift av togtilbudet kan fortjene mer nøyaktig analyse, i likhet med kostnader ved å oppgradere 

jernbaneinfrastruktur.  

Buss eller tog? 

Helt avslutningsvis vil vi også bemerke at i en samlet vurdering vil det nok komme opp spørsmål om nytte- 

og kostnadsvirkninger ved ulike bussbaserte kollektivtilbud som vil kunne dekke deler av de behov som et 

togtilbud også vil dekke.  
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Regional handlingsplan for Hadeland 
med budsjett 2024  

for Hadeland nært og naturlig - Interkommunalt politisk råd 
 

 
(Sognsbygda, Jevnaker. 2023. B.T. Stokke) 

Innledning 
Kommunene Lunner, Jevnaker og Gran er blitt enige om å danne et nytt IPR under navnet 
Hadeland nært og naturlig – interkommunalt politisk råd. Beslutningen ble tatt i 
kommunestyrene i november/desember 2023 og samarbeidet er tuftet på en ett-årig 
samarbeidsavtale med en evaluering høsten 2024. Denne evalueringen skal legge 
grunnlaget for et eventuelt samarbeid videre fra 2025. 

De oppgavene som inngått samarbeidsavtale sier man skal samarbeide om gjennom 2024 
er: 

● Ivaretakelse av Hadelandserklæringen 
● Programmet Hadeland nært og naturlig 
● Møteplass for politisk og administrativ ledelse 
● Arrangere Hadelandstinget 
● Kompetanse 

Kommunestyrene i de tre kommunene vedtok Hadelandserklæringen i juni 2023.  
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Handlingsplan 2024 er et overordnet styringsdokument. Formålet er å beskrive de viktigste 
utviklingstrekkene, satsingene og mulighetene for samarbeidet mellom 
Hadelandskommunene dette året. Den skal også vise et overordnet budsjett for 2024.  

Om Hadeland nært og naturlig IPR 
Hadeland nært og naturlig IPR er et politisk samarbeidsorgan for kommunene Gran, 
Jevnaker og Lunner, samt Akershus og Innlandet fylkeskommuner. Kommunelovens §18 
om interkommunalt politisk råd er førende for arbeidet til rådet. “Veileder om 
interkommunalt samarbeid etter reglene i kommuneloven” som ble publisert oktober 2023 
legger også grunnlaget for arbeidet (https://www.regjeringen.no/no/dokumenter/veileder-om-
interkommunalt-samarbeid/id2998121/).  

Representantskapet består av tre folkevalgte representanter fra hver av kommunene. 
Ordfører skal være en av representantene. Kommunedirektørene i kommunene møter i 
rådet med samme rettigheter som i kommunestyrene. 

Fylkene er ikke formelt medlemmer i rådet. Partnerskapsavtalen med Innlandet 
fylkeskommune gjør at fylket har to representanter samt en fast administrativ 
representant som følger opp det politiske rådet. Akershus fylkeskommune har ikke skrevet 
partnerskapsavtale med Hadeland. Det er signaler om at Akershus har oppnevningssak til 
regionene i sitt fylkesting 29. februar.  

Det er vedtatt en samarbeidsavtale i november/desember 2023 i de tre kommunestyrene 
som er tilgjengelig på https://regionhadeland.no/moeter-og-dokumenter.606728.no.html 
under Aktuelle dokumenter. Det er også utarbeidet en møteplan for 2024.  

 

Det ble gjennomført et arbeidsmøte i januar 2024 hvor man fikk diskutert seg gjennom 
ulike elementer rundt arbeidsform og oppgaver til rådet. Frem mot høsten 2024 vil et fast 
punkt på agendaen på representantskapsmøtene være «Arbeid frem mot evaluering 
2024». Dette vil være en oppfølging av diskusjonen som ble startet på arbeidsmøtet. 
Arbeid for administrasjonen i 2024 vil være en veksling mellom å legge til rette for å 

https://www.regjeringen.no/no/dokumenter/veileder-om-interkommunalt-samarbeid/id2998121/
https://www.regjeringen.no/no/dokumenter/veileder-om-interkommunalt-samarbeid/id2998121/
https://regionhadeland.no/moeter-og-dokumenter.606728.no.html
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diskutere arbeidsform, oppgaver og en mulig samarbeidsavtale for 2025, samtidig som det 
skal gjennomføres faktisk IPR-arbeid med resultater. 

I 2024 består sekretariatet av daglig leder i 90% stilling og rådgiver i 30% stilling. Gitt at 
samarbeidsavtalen kun gjelder for 2024, arbeides det ikke med å få på plass en dedikert 
prosjektleder for programmet Hadeland nært og naturlig slik man hadde i 2023, men at 
det gjennomføres en anbudsprosess for å tilegne seg ressursene for å håndtere deler av 
programmet Hadeland nært og naturlig. Daglig leder kommer også til å bruke noe av sin 
tid på programmet Hadeland nært og naturlig. 

Sekretariatet har kontor sammen med Hadelandshagen på Gran og på Harestua. Det er også 
ønskelig med møtemuligheter i Jevnaker gjennom året. Gran er kontorkommune, 
arkivansvarlig og arbeidsgiver for sekretariatet.  
 
Navnet på rådet «Hadeland nært og naturlig interkommunalt politisk råd (IPR)» vil i daglig 
bruk forkortes til «Hadeland IPR». 

 

 

 
(Paradiskollen, Harestua, 2023. B.T.Stokke) 
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Økonomiske rammer 
Finansiering av arbeidet skjer gjennom bidrag fra kommunene, partnerskapsmidler fra 
Innlandet fylkeskommune, prosjektmidler fra Akershus fylkeskommune og bruk av fond 
fra tidligere Regionrådet for Hadeland IPR.  

Finansiering går til både drift av sekretariatet samt prosjekter og satsinger i 
Hadelandsregionen. 

Innlandet bidrar med 1.250.000,- i partnerskapsmidler mot at kommunene bidrar med 
minimum 1.000.000,-.  

Vi har fått aksept for støtte til prosjektene Kunnskapsbank og Kulturnæringsklynge fase 2 
av Viken/Akershus fylkeskommune som det skal arbeides med i 2024. I tillegg er vi 
medsøker til fase 2 av et sykkelprosjekt sammen med Visit Øst-Norge, og med spesielt 
fokus på Lunner kommune da de er en del av Bygdemiljøpakka i Viken. Denne søknaden 
ble innvilget i desember 2023. 

For 2024 vil bidrag fra hver enkelt kommune være på 350.000,- Fondet fra tidligere IPR vil 
være på ca 900.000,- etter 2024. Dette er et anslag per januar 2024 da regnskapet for 
Regionråd for Hadeland IPR ikke er sluttført ennå.  

Merkevarebygging, strategi og utvikling 
Programmet Hadeland nært og naturlig (HNN) er en viktig satsning for 
Hadelandskommunene. HNN har som mål at Hadeland skal bli en attraktiv region for 
tilflyttere, besøkende og næringsetablerere. Det vil være en videreføring av arbeidet som 
er gjort i tidligere IPR hvor man har jobbet med underprosjekter knyttet til 
kommunikasjon og markedsføring, stedsutvikling og næringsutvikling.  

Strategi, tilflytting og markedsføring 
For å få økt tilflytting må man lykkes på svært mange felt. En rekke regioner "konkurrerer" 
om de samme målgruppene, og det kan være vanskelig å nå frem både med budskap og 
muligheter. Med dette som bakgrunn ønsker vi å sette i gang en strategiprosess for å 
arbeide med Hadeland som region og merkevare, for å løfte og synliggjøre regionen, med 
mål om at Hadeland skal bli en foregangsregion innen attraktivitetsarbeid. Vi mener at en 
slik satsing , hvor Hadeland vil kunne utvikles og promoteres helt utenom det vanlige, er 
en spennende vei å gå. Samtidig vil det være en strategi som ser våre muligheter i en 
større sammenheng, og som skal være samlende og godt forankret i lokalmiljøet. I denne 
sammenheng vil vi ta kontakt med ulike miljøer som kan hjelpe oss i en slik prosess og 
komme tilbake med forslag til representantskapet på hvordan prosessen kan 
gjennomføres.  

Det er også et behov for å se på tilflyttingsarbeidet med nye øyne og i tettere samarbeid 
med kommunene. Det foreligger mye godt datagrunnlag i de ulike kommunene, som bør 
analyseres og oppdateres. Det vil være hensiktsmessig i 2024 å gjennomføre et slikt 
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kartleggings- og analysearbeid. Det er mange elementer som skal være på plass for at 
noen skal velge å flytte til et nytt sted, og i den forbindelse er tjenestene som leveres av 
kommunene svært viktige, i kombinasjon med markedsføring og attraktivitetsarbeid som 
gjøres i HNN. Høsten 2023 ble det derfor igangsatt et arbeid rundt tilflytting, og ønsket er å 
ta dette arbeidet videre i 2024 i faggruppa vi har med kommunikasjonsansvarlige i 
kommunene.  

Den tyngste delen i 2023 har handlet om markedsføring og kommunikasjon. I tillegg har 
sekretariatet jobbet tett på og støttet aktører som har jobbet frem store arrangementer 
på Hadeland.  

For 2024 vil det fortsatt gjennomføres ekstern markedsføring og merkevarebygging basert 
på det som ble bygget opp i 2023. På dette området vil vi foreslå en anbudskonkurranse 
på en rammeavtale for markedsføringsarbeidet i 2024. Et byrå kan da, i samarbeid med 
administrasjonen og etter en omforent årsplan, utføre tiltakene, som posting på nettside 
og sosiale medier, og følge opp kampanjer. Vi har et svært godt erfarings- og tallgrunnlag 
fra 2023, som videre markedsføring kan bygge videre på.  

Øvrige tiltak 
I arbeidet med forstudien Kulturnæringsklynge ble det i 2023 signert en forpliktende 
bærekraftsavtale mellom festivalarrangører på Hadeland (Kulturkraft), Hadelandshagen 
og HNN (via det tidligere regionrådet). Denne avtalen er grunnlaget for forprosjektet som 
man startet med i 2023. Målet er at flere av punktene i denne bærekraftsavtalen skal 
gjennomføres i forbindelse med festivalene vår/sommer/høst 2024. Deltakelse i 
bærekraftprosjektet i regi av Hadelandshagen, vil også være prioritert i 2024, og generelt 
bør det jobbes med bærekraft som en viktig faktor i alle prosjekter og tiltak. 

Matfylket Innlandet har bidratt til nytt fokus på lokalmat her på Hadeland høsten 2023. 
Det skal gjennomføres et større møte mellom lokalmatprodusenter, 
hoteller/restauranter/butikker og offentlige aktører i samarbeid med Landbrukskontoret, 
hvor hovedmålet er å få oppdatert informasjon om hva som finnes av tilgjengelig 
lokalmat, og hvem som er interessert i å kjøpe og bruke lokalt. I tillegg er det fokus på lav 
rekruttering til restaurant- og matfag på Hadeland videregående skole og hvordan 
bransjen kan bidra for å motvirke dette. Vi har tro på et nytt og tett samarbeid mellom 
aktørene for å få frem den flotte lokale maten som produseres i vår region.  

I 2023 ble første fase av sykkeltur-satsningen på Hadeland gjennomført. Visit Øst-Norge 
var prosjektledere og med støtte fra Innlandet fylkeskommune sammen med kommunene, 
det tidligere regionrådet og næringsaktører (sykkelguide, hoteller etc,) ble det laget ni 
kart til ruter på Hadeland (fysisk kart og nettside). I desember 2023 fikk man støtte fra 
Akershus fylkeskommune (Viken) til å videreføre arbeidet i et forprosjekt for å utvikle 
dette videre. Målet er et helhetlig sykkeltilbud digitalt til både tilreisende og fastboende 
(á la Mjøstråkk) hvor forprosjektet er del 2 av dette arbeidet. Visit Øst-Norge vil være 
prosjektledere også i denne fasen.  
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Kunnskapsbank er et prosjekt vi fikk forprosjektmidler til i 2022 fra da Viken 
fylkeskommune. Dette er et spennende prosjekt hvor man har kommet i gang, men det har 
blitt nedprioritert på grunn av mye fokus på utredning og diskusjon rundt samarbeidsform 
for IPR i 2023. Gitt dreiningen i dagens samarbeidsavtale, ønsker vi å gå i dialog med 
Hadelandshagen for å se om dette er et prosjekt som kan sluttføres ved hjelp av dem.  

Kort oppsummert vil arbeid innen HNN være konsentrert om: 

● Markedsføring og merkevarebygging som en oppfølging av 2023 
● Strategiprosess for HNN for å sette ny kurs for årene fremover 
● Prosess rundt tilflyttingsarbeid i tett samarbeid med kommunene 
● Forprosjekt kulturnæringsklynge og deltakelse i bærekraftprosjektet 
● Økt fokus på lokalmat i samarbeid med landbrukskontoret 
● Sykkelkartprosjekt i samarbeid med Visit Øst-Norge 

Rammen for HNN i 2024 er satt til 1.450.000,-.  

Øvrige satsinger 
Hadelandsting skal gjennomføres i løpet av vårparten 2024 og det har deltakere fra IPR-et, 
formannskapene, næringslivet og aktuell administrasjon. De tre formannskapene skal 
også møtes på høsten slik at arbeidet som gjøres i IPR-et forankres godt i de tre 
kommunene.  

Kompetanse er et viktig område, og mye av arbeidet vil dreie seg om å lede regionalt 
kompetanseforum og være en aktiv part i prosessen rundt ny skolestruktur i Innlandet 
fylke. Denne prosessen vil berøre Hadeland videregående skole (HVS) og linjetilbudet der. 
Regionalt kompetanseforum fikk vedtatt nytt mandat høsten 2024. Når Akershus 
fylkeskommune også deltar i kompetanseforumet kan man arbeide for å sikre et så godt 
videregående opplæringstilbud for ungdom og voksne som mulig, på tvers av 
fylkesgrensene.  

I henhold til «strategi for fleksibel og desentralisert høyere utdanning i Innlandet» skal 
det også arbeides regionalt for å få på plass desentral høyere utdanning, blant annet et 
tilbud om desentralisert sykepleier- og vernepleierutdanning på Hadeland. 
Sykepleierutdanningen vil bli tilbudt høsten 2024, og kommunene samarbeider om å legge 
til rette med praksisplasser og gode ordninger for at ansatte som ønsker det kan delta på 
denne utdannelsen. Vi forventer å kunne tilby en desentralisert utdanning for 
vernepleiere fra høsten 2025. 

Samferdsel er ikke spesifikt nevnt i den vedtatte samarbeidsavtalen, men dette er et tema 
hvor IPR får ulike henvendelser rundt samarbeid, og er et svært viktig tema for regionalt 
arbeid. I konstituerende møte har administrasjonen derfor forslag om å ta inn i 
samferdsel som en av de prioriterte oppgavene for 2024. Gode kollektiv- / 
samferdselsløsninger er et viktig element for å øke attraktiviteten til vår region. Ring 4 
samarbeidet, samferdselskonferanse om regionalt kollektivtilbud for Ringerike og 
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Hadeland, NTP, handlingsplan for Akershus fylkeskommune og prosjekt Togring Viken Vest 
er alle eksempler på temaer innen samferdsel. 

Større samferdselsområder som Stor-Oslo nord og Ringeriksporteføljen håndterer de tre 
kommunene direkte i egne fora.  

Påvirkning. Mye av jobben til prosjektlederne og daglig leder er å jobbe for Hadeland i 
ulike sammenhenger. Fremme regionens interesser overfor overordnede myndigheter og 
andre premissleverandører, og avgi felles uttalelser i saker som er viktige for regionen, vil 
prioriteres innen områder som berører temaer i samarbeidsavtalen.  

Møteplasser. Et av punktene i samarbeidsavtalen er å legge til rette for møteplasser 
mellom politisk og administrativ ledelse. Det gjelder først og fremst mellom kommunene 
og fylkene, men arbeidet som er startet mot naboregioner bør også videreføres i 2024. Et 
mål må være å få en struktur på møteplasser og felles interesser både mot 
Gardermoregionen, Nittedal og Gjøvikregionen, på samme måte som det er avtalt med 
Ringeriksregionene. IPR-et er også en støttespiller i forbindelse med 
Hadelandskonferansen. I tillegg til møteplassene som sekretariatet får på plass, deltar 
også ansatte på ulike møteplasser på vegne av Hadelandskommunene. Dette gjelder 
Osloregionen samt regionkoordinatorsamlinger i både Innlandet og Akershus.  

Drift av IPR-et. Daglig leder og rådgiver i regionadministrasjonen fasiliterer 
regionrådsmøtene, skriver saker til politisk behandling og er organisatorer for å utføre 
beslutninger som tas. Til slutt forvalter daglig leder og regionadministrasjonen 
partnerskapsmidlene, og andre midler som tilligger IPR-et, i tillegg til å behandle og følge 
opp det årlige handlingsprogrammet og budsjettet.  
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(Hornskleiva, Gran, 2023. B.T Stokke) 

Budsjett 2024 
Den overordnede rammen for 2024 foreslås til 2,9 mnok. Rest på fondet etter tidligere 
regionråd antar vi blir 900.000 ved inngangen til 2024.  Partnerskapsmidler fra Innlandet 
fylkeskommune er på 1.250.000,-. Kommunenes andel er 350.000,- pr kommune.  
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Rapport fra arbeidsmøte for  
Hadeland nært og naturlig 
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(Representantskapet i 2024. Margaret Frøisli og Morten Hagen var ikke tilstede da bildet ble tatt) 
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Arbeidsmøte for Hadeland nært og naturlig Interkommunalt politisk 
råd (HNN IPR) 11.-12.januar 2024 
 
Sted:  Kringler gård, Maura 
Tid:  11.januar 11.30 – 12.januar 12.00 
 
Program: 
Torsdag: 
Kl 11.30  Lunsj  
Kl 12.15  Oppstart faglig del / temaer:  

• Bli kjent, kort snakk om målet for samlingen  
• Gjennomgang av Samarbeidsavtalen og Hadelandserklæringen  
• Rammer for arbeidet i det politiske rådet  
• Andre hovedtemaer i samarbeidsavtalen: Møteplasser  
• Gjennomføring av representantskapsmøtene  
• Programmet Hadeland nært og naturlig 

Kl 19 Middag  
 
Fredag: 

Kl 08.00  Frokost  
Kl 08.45  Diverse temaer:  

• Andre hovedtemaer i samarbeidsavtalen: Kompetanse  
• Hvordan sikre god forankring i kommunene? 
• Dialog med naboregioner 
• Evaluering høsten 2024 – hvilket grunnlag må være på plass her?  

Kl 11.30  Lunsj  
Kl 12.00  Avreise  
 
Deltakere: 

• Jevnaker kommune: Morten Lafton, Kristine Belsby, Rachel Therese Falk Trondsen 
og Håvard Ulfsnes  

• Lunner kommune: Harald Tyrdal, Margaret Frøisli, Line Jorung og Dag Flacke  
• Gran kommune: Gunn Elisabeth Alm Thoresen, Gunn Seigerud, Morten Hagen (fra kl 

17 torsdag) og Torbjørn Hansen  
• IPR administrasjon: Vibeke Buraas Dyrnes, Monica Celius (torsdag) og Ingunn 

Granaasen  
• Eksterne innledere torsdag: John Jacobsen og Rachel Øverås fra Willder  
• Presse: Sissel Sjervum Bjerkehagen, avisen Hadeland – dag 1 – se sak: Hadeland, 

Regionsamarbeid | Gir seg selv ett år: – Vi har vært for veike 
 
Grunnlagsmateriale for arbeidet på samlingen: 

• Årsrapport Hadeland nært og naturlig for 2023 
• Kommunelovens §18, samt veileder 
• Samarbeidsavtalen 
• Hadelandserklæringen 

https://www.hadeland.no/gir-seg-selv-ett-ar-vi-har-vart-for-veike/s/5-21-1192895
https://www.hadeland.no/gir-seg-selv-ett-ar-vi-har-vart-for-veike/s/5-21-1192895
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Torsdag: 
 
Del 1: Forventninger, Samarbeidsavtalen og Hadelandserklæringen 
 
Harald Tyrdal ønsket velkommen på vegne av ordførerne. 
Viktig å bli kjent, så vi tok en åpen runde hvor alle presenterte seg kort.  
 
Harald Tyrdal og Ingunn Granaasen snakker kort om målet for samlingen: Skape grunnlag 
for godt samarbeid, bli kjent, bli enige om grov fremdriftsplan for året og prioritering av 
temaer. 
 
Deretter gjennomgang av Samarbeidsavtalen og Hadelandserklæringen. Hva er 
bakgrunnen for de to dokumentene, og hva er definert som mål for samarbeidet i disse 
dokumentene? 
 

 
Politikerne og kommunedirektører/rådmann ble delt i 3 grupper, og de hadde et 
gruppearbeid på ca 15 min. Tema var hvilke forventninger de har til Hadeland nært og 
naturlig IPR. 
Kort oppsummering er (administrasjonen har notert seg alle innspill og tar det med videre 
i arbeidet): 

- Raushet er viktig i et godt samarbeid 
- Finne en farbar vei sammen etter 2024 og fremme våre felles interesser. 
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- Man dras i ulike retninger, tørre å ta disse diskusjonene og anerkjenne hverandres 
utfordringer 

- Posisjonere Hadeland inn i nye Akershus 
- Noen ønsket å bruke tid på å skape felles plattform, mens andre ønsket mer fokus 

på arbeid med saker for å jobbe seg sammen. (Administrasjonen tar med seg begge 
behovene og jobber for å balansere disse hensynene i 2024.) 

 
 

Del 2: Rammer for arbeidet 
Daglig leder Ingunn Granaasen informerte om hvilke rammer som finnes for det 
interkommunale politiske rådet for 2024: 
 

• Økonomiske rammer 
• 1.050.000,- kommunale midler (350.000,- fra hver av kommunene) 
• 1.250.000,- partnerskapsmidler fra Innlandet fylkeskommune 
• Mulig å søke på prosjektstøttemidler i Akershus fylkeskommune (realistisk 

maks 300.000,- per år om man ikke gjør en svært grundig søknadsprosess) 
• Ca 750.000,- i fondsmidler (regnskapet for 2023 er ikke klart) 
• Totalt anslag 3.350.000 ,-  

• Ansatte, 1,2 årsverk 
• Daglig leder 90% 
• Rådgiver 30% 

• Representantskap med 3 politiske representanter fra hver kommune, med fem 
møter i året 

• To av møtene inkluderer formannskapene (vår og høst) 
• Kommunedirektørene samt andre fra kommunene møter også 
• Fylkeskommunene inviteres 
• Andre kan også inviteres 

• Arbeidsutvalg som består av ordførerne hvor kommunedirektører også møter med 
tale- og forslagsrett 

• Planlegger representantskapsmøtene. 
• Gran er kontorkommune (formell arbeidsgiver, regnskap, stab og støtte, arkiv) 
• Kontorlokale per i dag hos Hadelandshagen på Gran og på Harestua 

 
• Administrative samarbeidspartnere i kommunene 

• Faggruppe kommunikasjon (Marit i Lunner, Kine i Gran og Siv på Jevnaker 
samt en fra administrasjonen i IPR) 

• God dialog med andre ressurspersoner i kommunene: 
• Bo- og næringsrådgiver Torstein i Lunner  
• Næringsrådgiver Hans Tollef og Fjordlandsbyoptimist Hans Ole i 

Jevnaker 
• Gran har ikke tilsvarende roller så der forholder vi oss til Leif Arne, 

kommunalsjef 
• Regionalt kompetanseforum: HR ledere i kommunene, Hadelandshagen, 

Nav, Karriere Innlandet og Akershus fylkeskommune 
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• Koordinatornettverk både i Akershus / gamle Viken og Innlandet fylkeskommune  
• mye nyttig kunnskap, diskusjoner og samarbeidsmuligheter 
• Spesielt tett kontakt med Ringeriksregionen, Gardermoregionen og 

Kongsvinger-regionen per i dag 
• Samarbeidspartnere 

• Adm ansatte på ulike nivåer i begge fylkeskommunene 
• Osloregionen IPR: styret, interessepolitisk utvalg, koordinatorgruppe og fag-

grupper 
• Monica Celius – prosjektleder HNN i 2023, kan leies inn på timer 
• Studio Hei – markedsføring og merkevarebygging 
• Kulturkraft (festivalarrangører på Hadeland) 

• Creative Mill – kulturnæringsklynge 
• Hadelandshagen – samlokalisert med dem 
• Luna nettverket og USN – god dialog på enkeltprosjekter tidligere 
• Visit Østnorge - god dialog med Ingvild Haraldsen 

 
Etter innledningen var det kort plenumsdiskusjon om hva disse rammene betyr for 
arbeidet i 2024 og ikke minst hvilke økonomiske konsekvenser man får på lengre sikt.  
 
Del 3: Temaer i samarbeidsavtalen – Hadelandsting og møteplasser 
 
Ingunn innledet: 

• Disse møteplassene har vi: 
• Representantskapsmøter - inkludert to med formannskap, et av disse er 

Hadelandsting 
• Arbeidsutvalg – ordførerne legger føringer her 
• Dialogmøter med Ringeriksregionen (tar diskusjonene fra 2023 videre her) 
• Mulige dialogmøter med Gardemoregionen (GRIP) og Samarbeidsrådet for 

nedre Romerike (SNR) (venter på tilbakemelding fra GRIP) 
• Regionalt kompetanseforum – diskuterer form og tema direkte i gruppen 
• Faggruppe kommunikasjon – diskuterer form og tema direkte i gruppen 
• Hadelandskonferansen 

 
Forslag til møteplan (sak på møtet 9. februar): 
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Det ble så kjørt gruppearbeid, 3 grupper, ca 20 min. Tema for gruppearbeidet: 
 
Hvordan gjøre disse møteplassene best mulig?  
Hvilke temaer bør vi ta opp?  
Hvordan bør møtene gjennomføres? 
 
Innspill til praktisk gjennomføring av representantskapsmøtene: 

Møtedag  Fredag 
Ønsker om varighet: 9-14 (kan man ha det kortere?) 

Ønsker om sted: 
  

Bytte på å ha møter i alle kommuner, evt ha møtene på bedrifter så 
man kan se på dem samtidig med møtene 

Er det ok med hybrid-
møter eller fjernmøter? 

Fysiske møter (kun hybrid hvis noen kommer utenfra) 

Ønske om faste punkter 
på agendaen? 
  

Oppdatering fra møter man har vært på, og relevant informasjon fra 
kommunene. Status på gående prosjekter, hvordan jobbes det. Info 
fra FK.  

Spesielle ønsker til 
utsending av 
møtedokumenter? 

Fint om innkallingene ligger i mailutsending. Få dokumentene minst 
en uke før møtet.  

Ønsket 
kommunikasjonskanal  

Epost, fungerer bra som det har gjort 

Bruk av vara   
Annet: 
  
  

− Søke å få til et politisk verksted, jobbe aktivt med saker, ha 
dialog, ikke bare «få informasjon» 

− Vi må huske å invitere statsforvalterne til Representantskap-
møtene, det står i Samarbeidsavtalen. 

− Husk at Hadelandskonferansen også er en viktig møteplass 
(15.november 2024) 

 
Innspill til temaer: 

− Samferdsel, kollektivtransport, ny samarbeidsavtale som tema på hvert møte, NTP, 
planarbeid for fylkene, innholdet i programmet HNN, kompetanse – linjetilbud VGS.  

− Kan vi også ha som tema noe som uttrykker «hva vi er, vår identitet, hva vil vi bli». 
F.eks kultur. 

− Vi må gi oss tid nå til å finne ut hva som skal bli det nye IPR-et, alle møtene må 
legge til rette for dette. Ikke tid til å la eksterne aktører komme og «fortelle og 
informere», dialog det viktigste 

 
Administrasjonen tar med seg innspill fra gruppearbeidene inn i planlegging av de 
formelle møtene.  



 

Gruppene jobbet også med oppgave om Hadelandstinget: 
 

 
 

Her kom det mange gode innspill som administrasjonen tar med seg i planleggingen av 
nytt Hadelandsting den 7. juni.  
 
Del 4: Temaer i samarbeidsavtalen – Arbeid med kommunikasjon og 
markedsføring i programmet Hadeland – nært og naturlig 
 
Prosjektleder i 2023 Monica Celius hadde et innlegg med hovedpunkter fra årsrapporten 
og administrasjonens tanker om hva som bør videreføres i 2024. 
 
Link til årsrapport for Programmet «Hadeland – nært og naturlig» 2023: 
2023_årsrapport+Hadeland+nært+og+naturlig.pdf (custompublish.com) 
 

Regionrådet for Hadeland – Interkommunalt politisk råd

Hadelandsting ‒ foreslått 7. juni
(samme dag som Operafest Røykenvik)

Deltakere
Alle tre formannskap

Hvem bør inviteres i
�llegg?

Forslag �l tema
I 2023: Programmet
Hadeland nært og naturlig
og Hadelandserklæring
(Innlegg fra Try digital,
Kistefos, Solobservatoriet,
Operafest Røykenvik og
Rands�ordmuseet) samt
større arbeidsverksted

Innspill �l hva bør vi
fokusere på i 2024?

Sted
I 2023 var vi på
Thorbjørnrud hotell

Ønske om sted i 2024?

https://img1.custompublish.com/getfile.php/5241418.3041.wnsqjapz7zqtwz/2023_%C3%A5rsrapport+Hadeland+n%C3%A6rt+og+naturlig.pdf?return=regionhadeland.no
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Deretter hadde vi besøk av to eksterne innledere; John Jacobsen og Rachel Øverås fra 
Willder. De snakket om hvordan man kan kjøre en strategiprosess hvor man tenker nytt 
rundt «Hva er Hadeland, hva er det vi har som skiller seg ut, og hvordan kan vi «selge» 
dette»? 
 
Dagen ble avsluttet med felles middag og sosialt samvær. 
 
 

 
 

 
 
 
 
 
 



 

3 
 

Fredag: 
 
Del 1: Oppsummering fra gårsdagen – og hva trenger vi snakke om i dag? 
Vi hadde en runde hvor gruppa oppsummerte sine tanker om Willders innlegg og behov / 
riktig tid for en strategiprosess for Hadelandsregionen.  
 
Det kom frem at dersom man skal kjøre en slik strategiprosess så må alle ville det og 
planen må være ærlig, fremtidsrettet og komme frem til konkrete arbeidsoppgaver. Mange 
følte seg inspirert og hadde fått mange gode ideer / tankeprosesser etter innlegget fra 
Willder, mens andre var litt mer skeptiske til innlegget men positive til behovet for en slik 
prosess. 
 
Sak om mulig strategiprosess og eventuell anbudsrunde ved bruk av ekstern leverandør 
ift dette vil komme opp igjen på representantskapsmøte i løpet av året. 
 
Det var flere punkter igjen på agendaen, men lite tid på fredag. De temaene som ble 
prioritert var kompetanse, forankring i egen kommune, dialog med naboregioner og 
evaluering høsten 2024. 
 
Del 2: Temaer i samarbeidsavtalen – Kompetanse 
 
Ingunn innledet med følgende noen temaer innen området Kompetanse: 
 

• Regionalt kompetanseforum – fem møter i året 
• Etablering av desentrale studier, bachelor i sykepleie fra høsten 2024 

• Høgskolen i Innlandet som tilbyr studiet 
• Det meste av teori kan følges hjemme eller hos Karriere Innlandet på 

Hadeland videregående skole 
• All praksis med unntak av kirurgisk praksis kan gjennomføres lokalt om 

kommunen legger til rette for det.  
• 4 årig løp 
• Her må regionen / kommunene mobilisere for å legge til rette for egne 

ansatte som ønsker å søke, tilrettelegge for praksismuligheter og veiledere.  
• Dette arbeidet er godt i gang i de enkelte kommunene. Regionalt 

kompetanseforum har møte om dette den 17/1 for å få til gode 
samarbeidsløsninger 

• Flyktningesituasjonen 
• Det er tatt opp at språknivå er for lavt når elever kommer til HVS 
• De antar at denne utfordringen vil bli større med økt antall flyktninger i 

kommunene (ca 14 elever på vgs nivå i 2024) 
• Kombinasjonsklasser er nevnt som en mulig løsning 

 
• Skolestrukturprosess i Innlandet fylkeskommune 

• Informasjon på IPR møte i desember 2023. Tre delutredninger (i tillegg til ny 
opplæringslov): 
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• framtidig skole- og tilbudsstruktur 
• mer effektiv bruk av fylkeskommunale bygg 
• alternative opplæringsmetoder  

• Vil være en høringsprosess våren 2024. Behandles i fylkestinget høsten 2024 
og skal iverksettes høsten 2025 

• Hvordan skal vi som IPR forholde oss til denne høringsprosessen? 
• Hva slags grunnlag / data trengs for å kunne gi en høringsuttalelse 

når informasjon kommer fra Innlandet fylkeskommune? 
• Hvordan skaffe denne dataen og gi god nok informasjon til regionen 

underveis om det behøves? 
• Hvordan bør vi informere / involvere Akershus i denne prosessen 

med tanke på at Gran ønsker å søke seg til Akershus (kan være en 
realitet to år etter at vedtaket i fylkestinget i Innlandet skal 
iverksettes) 

• Hvordan skal vi som IPR forholde oss til denne høringsprosessen om skolestruktur 
i Innlandet fylkeskommune? 

• Hva slags grunnlag / data trengs for å kunne gi en høringsuttalelse når 
informasjon kommer fra Innlandet fylkeskommune? 

• Hvordan skaffe denne dataen og gi god nok informasjon til regionen 
underveis om det behøves? 

• Hvordan bør vi informere / involvere Akershus i denne prosessen med 
tanke på at Gran ønsker å søke seg til Akershus (kan være en realitet to år 
etter at vedtaket i fylkestinget i Innlandet skal iverksettes) 

 
Deretter hadde gruppa åpen diskusjon rundt bordet. De innspillene som kom opp flest 
ganger var: 

− Flott at tilbud om desentralt studie i sykepleie er en mulighet igjen. Kommunene er 
positive til å bidra med det som trengs for å få dette i gang. 

− Viktig at IPR-et er på når høringsprosess om Innlandet FK sin gjennomgang av VGS 
tilbudet skal gjøres. 

− Involvere/informere Akershus FK i denne prosessen  
Saken vil komme opp når høringsprosessen er i gang fra Innlandet fylkeskommune sin 
side.  

 
 
Del 3: Hvordan sikre god forankring i kommunene? 
I samarbeidsavtalen i dag står det: 
“Den enkelte kommune har ansvar for å holde kommunestyret orientert om arbeidet i 
rådet. Referat fra rådets møter skal være referatsaker i kommunestyrene. Minimum hvert 
halvår orienteres det i kommunestyrene om rådets virksomhet.”  
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Vi kjørte en runde rundt bordet med innspill på hvordan IPR-et og kommunene kan jobbe 
for å sikre god forankring politisk og administrativt.  
 
Vi kjørte en runde rundt bordet med blant annet disse innspillene: 

− Arenaen IPR for dialog mellom kommunene (og fylkeskommunene) har en verdi i 
seg selv 

− IPR-politikerne må informere de andre kommunepolitikerne i sine treffpunkter 
− Ønsker tettere forankring mot administrasjonen. Skape rom for at adm i de tre 

kommunene kan jobbe mer sammen 
− Ha med mer om IPR i folkevalgtopplæringen – det er vanskelig for den enkelte 

kommunepolitiker å forstå hva et IPR gjør. Ingunn komme til de tre 
kommunestyrene og fortelle hva et IPR er, og skille fra IKS samarbeid osv 

− Ordfører har ansvar for å orientere om hva ordfører har holdt på med, dette kan 
være et tillegg til protokoll som referatsak 

− Navnet på IPR-et kan være forvirrende  
− Hadelandslogoen må vises på kommunenes nettsider 

 
 
Del 4: Samarbeid med Naboregioner 
 
Spørsmål som administrasjonen ønsket innspill 
på: 
 
1. Hvilke naboregioner er viktigst sett fra et 
regionalt perspektiv? 
2. Hvilke saker / temaer er viktige for oss ift 
naboregionene? 
3. Hvordan bør vi samhandle med 
naboregionene? 
 
Noen av innspillene som ble delt etterpå i 
plenum: 

− Togprosjektet (samarbeid med 
Ringerike) – det må vedtas her i det nye IPR-et da det fortsetter inn i 2024. 

− Samarbeide med de naboregionene som vil det samme som oss 
− Jobbe parallelt 
− De ulike regionene viktig på forskjellige måter (i forhold til tema) 
− Posisjonere oss inn i Akershus også via naboregionene 
− Nittedal – mange spennende samarbeidsområder som kompetanse/ vgs, 

samferdsel, kultur etc.  
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Del 5: Hvordan jobbe videre og hva må på plass til evalueringen høst 2024? 
 
Ingunn, Håvard, Dag og Harald måtte gå fra møtet kl 10.45 for å delta i et møte med 
Akershus FK i Oslo. Men Vibeke ledet en plenumsdiskusjon rundt temaet med resterende 
gruppe. 
 
Samarbeidsavtalen skal evalueres høsten 2024 – hva må være på plass for å kunne 
evaluere, og hva kan være grunnlaget for en samarbeidsavtale videre? 
 
Det må lages en tidsplan i forhold til representantskapsmøter og kommunestyrene slik at 
man eventuelt er proaktiv ift oppstart 2025. 
 
Ordførerne må bli enige om hvem som skal være leder før man møtes i 
representantskapsmøtet 9.februar. 
 
Det er dagens samarbeidsavtale som skal evalueres, men flere kommenterte også at man 
må se lengre frem enn kun 2024. Administrasjonen tar med seg de innspillene som kom 
inn i forberedelsene til evaluering høsten 2024. 
 

Del 6: avslutning: Evaluering av arbeidsmøtet 
 
Til slutt hadde gruppa en kort dialog om arbeidsmøtet, og hva som er bra og hva man må 
ta videre. Det var enighet om at det var en bra oppstart av nytt IPR. Temaer som var satt 
opp på agendaen men som man ikke rakk å diskutere: 

- Hvordan forholde oss til fylkeskommunene?  
- Hvordan forholde oss til temaer som ikke er nevnt i samarbeidsavtalen? 

(samferdsel, regionale planer etc)  
 

Det ble ikke konkludert noe i løpet at arbeidsmøtet, men regionadministrasjonen og 
arbeidsutvalget fikk mange innspill som tas med videre inn i saker og dialog i 
representantskapsmøtene fremover. 
 
Arbeidsmøtet ble avsluttet med felles lunsj. 
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MØTEREFERAT - Regionalt kompetanseforum Hadeland (RKH) 

Dato: 17.1.2024 Tid: 1200-1300 Møtested: Team 

Møteleder:  Ingunn Granaasen Referent: John Kristiansen 

Til stede:  Anne Gro Vik (Nav Hadeland), Dagfinn Edvardsen (Hadelandshagen), Ingunn 

Granaasen (Hadeland IPR), Anne Synnøve Sørli og Heidi Lafton (Jevnaker 

kommune), Erica D. Sanger-Elnæs og Ann-Kristin Bergersen Eriksen (Lunner 

kommune), Elin Raaum (Opplæringskontoret Øst),  

Ole Gulbrand Rudsengen og John Kristiansen (Karriere Innlandet) 

 

Forfall: Heidi Lervåg (Gran kommune), John Steinar Granheim (Jevnaker kommune), 

Elisabeth Raastad Kjørven (Hadeland vdg skole), Liv-Kari Ringen (Innlandet 

fylkeskommune), 

NR SAK:  Ansvar: Frist: 

1/24 Godkjenning av innkalling og saksliste 

Godkjent, ingen merknader. 

 

Alle  

2/24 Godkjenning av referat fra møtet 10.11.2023 

Godkjent, ingen merknader. 

 

Alle  

3/24 Oppsummering av informasjonsmøte fra HINN 4.1.2024, 

avklaringer og veien videre 

Ole Gulbrand Rudsengen og John Kristiansen gikk gjennom de 

viktigste punktene fra informasjonsmøte med HINN 4.1.2024. 

Karriere Innlandet er i dialog med HINN om avtale og pressemelding 

som vil være på plass senest uke 4. Søknadsfrist på studiet er 15. april 

2024, og det søkes via samordna opptak på deltidsstudium Elverum. 

Opptakskrav er generell studiekompetanse med minst karaktersnitt 3.0 i 

norsk og matematikk. Dersom kommunene har ansatte som ikke fyller 

karakterkravet, og som ønsker å forbedre karakterene sine, så kan de få 

et tilbud om det på karrieresenteret. 

Karriere Innlandet har vært i dialog med Statsforvalteren om 

praksiskoordinator, og de setter i gang en pilot i regionene 

Gudbrandsdal, Valdres og Hadeland med praksiskoordinator i 

samarbeid med KS. Det vil komme mer informasjon om dette på 

kompetanseforum i mars. 

HINN legger inn informasjon på sin hjemmeside om hvordan studiet 

legges opp med praksis nært bosted. Karrieresenter legger til rette for at 

studentene kan følge forelesning på nett og arbeid i grupper på 

karrieresenteret, som en viktig del av studiet. 

Kommunene bes om å avklare antall praksisplasser, antall veiledere 

med godkjent veiledningskompetanse og hvem som er kontaktperson i 

kommunen opp mot studiet. Karrieresenteret ønsker tilbakemelding på 

dette innen utgangen av januar 2024. 

Kommunene er videre anmodet om å samordne rammebetingelser for 

ansatte som tar studiet.  

For mer informasjon, se vedlagte presentasjon. 
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Vedtak: Kommunene avklarer antall praksisplasser, antall veiledere 

med godkjent veiledningskompetanse og hvem som er kontaktperson i 

kommunen opp mot studiet og gir tilbakemelding om status til 

karrieresenteret innen 31.1.2024 

4/24 Handlingsplan Karrieresenteret 2024 

John Kristiansen gikk gjennom hovedpunktene i handlingsplan til 

karrieresenteret Hadeland for 2024.  

Vedtak: Saken tas opp igjen på møtet 8. mars for tilbakemelding fra 

kompetanseforum med innspill på om det er noe mer som bør tas inn i 

handlingsplanen. 

Alle 8.3.24 

5/24 Møteplan kompetanseforum 2024 

John har sendt ut møteinvitasjon i Outlook til møter i kompetanseforum 

Hadeland for 2024. Da planlagt møte 29.11 ikke passet for alle, ble det 

flyttet til 6.12.2024. Ny møteinvitasjon sendes ut. 

JK/ alle  

6/24 Eventuelt 

Ingen saker under eventuelt. Neste møte 8.3.2024 kl. 12.00 – kl. 14.00 

Alle  

John Kristiansen, ref. 
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Dialogmøte mellom Ringeriksregionen og Hadelandsregionen 
 
Tid og sted: 26. januar 2024 kl 0900-1200 på LUNA, Hønefoss 
 
Tilstede: 
Morten Lafton, ordfører Jevnaker kommune 
Runar Johansen, ordfører Ringerike kommune 
Gunn Elisabeth Alm Thoresen, ordfører Gran kommune 
Andreas Kagiavas Torp, ordfører Krødsherad kommune 
Syver Leivestad, ordfører Hole kommune 
Harald Tyrdal, ordfører Lunner kommune 
 
Heming Rudrud Herdlevær, ass. kommunedirektør Ringerike kommune 
Dag Flacké, kommunedirektør Lunner kommune 
Torbjørn Hansen, rådmann Gran kommune 
Håvard Ulfsnes, kommunedirektør Jevnaker kommune 
Trond Arne Ingvoldstad, rådgiver i Modum kommune 
Stig Rune Kroken, kommunedirektør Krødsherad kommune 
 
Inger Synnøve Kammerud, regionkoordinator Ringeriksregionen 
Ingunn Granaasen, regionkoordinator Hadelandsregionen 
 
 
Bli kjent – runde rundt bordet 
Morten Lafton ønsket velkommen på vegne av begge regionene. Han poengterte at det er viktig å 
samarbeide på tvers av regioner og at regionene sammen kan få økt trykk på større samfunnsoppdrag 
som bør løses. Gitt at det var noen nye personer i de to regionene etter kommunevalget høsten 2023 
presenterte alle seg kort.  
 
Gjennomgang av dialog i 2023 mellom Ringeriksregionen og Hadelandsregionen  
Ingunn gikk gjennom det man hadde diskutert og var enige om etter møtene i 2023 (samling i juni og 
møte i august).  
 
Forsamlingen var enig i at samferdsel fortsatt var hovedprioritet som samarbeidstema i tillegg til to 
dialogmøter i løpet av året. Reisemål ble også tatt opp på samlingen i 2023 og Ringeriksregionen 
informerte om at de har utarbeidet et kunnskapsgrunnlag for «Ringeriksregionen som reisemål» og 
skulle i gang med et strategiarbeid innen dette området sammen med Visit-selskapene nå i 2024. Det ble 
diskutert kort om de to regionene kunne samarbeide om dette fremover gitt at man har samme Visit-
selskap uten at man kom til en konklusjon rundt dette på møtet.  
 
Kort gjennomgang av skisse til prosjekt, og kommentarene fra møtet 7. september. Ingunn og Inger 
arbeider videre med skissen – Viktig å få en spissing mot det som binder oss sammen. 
 
Innspill til Samferdselskonferanse (foreslått dato 15/3) 
Det er berammet et annet fellesmøte for Ringeriksregionen den 15. mars, og møtedeltakerne ble enige om 
å flytte den regionale samferdselskonferansen til den 19. april.  
 
Forslag til møtetidspunkt: 9-14.  
Forslag til sted: Thorbjørnrud hotell.  
 



 
 

Det er naturlig at konferansen legges mellom de to regionene (og eventuelt nært en togstasjon på 
strekningen Roa-Hokksund). I forbindelse med fellesprosjektet Togring Viken Vest, er det planlagt en 
togtur på strekningen. Håvard Ulfsnes, prosjektleder – undersøker muligheten for en togtur i 
sammenheng med konferansen.  
 
Viktig å få frem at denne konferansen ikke har hovedfokus på de større samferdselsprosjektene som 
Ringeriksbanen og utbedring av Gjøvikbanen / Rv4, men at den har fokus på de mindre prosjektene som 
muliggjør enklere ferdsel innenfor og mellom de to regionene.  
 
Temaer som ønskes belyst på konferansen er: 

• Kort informasjon om dagens situasjon innen samferdsel for begge regionene 
o kollektivsituasjonen internt i regionene og mellom regionene  
o hvilke større samferdselsprosjekter er viktige for de to regionene (spesielt 

Ringeriksbanen og utbedring av Gjøvikbanen / RV4) 
o Andre saker ifm NTP som berører regionene? 

• Hovedtema: Utfordringer / muligheter mellom fylkene/transportselskapene som betjener våre to 
regioner innen samferdsel og kollektivmuligheter (Buskerud, Akershus, Innlandet og selskapene 
Brakar, Innlandstrafikk, Vy, Ruter og Gjøvikbanen) 

• Hovedtema: Kort avstand til hovedflyplass, men ingen kollektiv-tilbud – hvordan få til dette? 
(dette berører ikke bare våre to regioner men også for eksempel Hallingdal) 

• Samferdsel sett i lys av beredskap 
• Ring 4 samarbeidet – hva er status her? 
• Prosjektet Togring Viken Vest (knytter Buskerud bedre sammen, samt at Kongsberg, Raufoss og 

Gjøvik knyttes tettere til våre to regioner) 
• Osloregionen bør delta (transportmuligheter nord for Oslo, beredskapsakse rundt Oslo) 
• Prising av kollektivbilletter er viktige. Transportselskapene øker prisene på enkeltbilletter – 

opplever at dette er å gå i feil retning for å øke bruken av kollektivtrafikken. Denne gruppen er 
særlig prisfølsom. 

 
Diskusjon om målgruppe for konferansen: Viktig at innlederne blir satt krav til og setter seg inn i 
situasjonene i våre regioner.  
 
Invitasjon til: Kommunestyrene, Hallingdal, Gjøvik, Næringsliv, hovedutvalg samferdsel i fylkene, etc 
 
Inger og Ingunn jobber videre med innhold, invitasjoner og praktiske forberedelser.  
 
Regionene informerer hverandre om status for sin region 
Alle informerte kort om viktigste saker fra sin kommune samt fra regionsamarbeidet.  
 
Veien videre og avklaring av dato for neste dialogmøte 
Det var ønskelig med nytt dialogmøte i slutten av august (men før 25/8). Inger og Ingunn kommer tilbake 
med forslag til dato.  
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